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NY 65-15336 |
DETAILS:s. At New York, New York

STATEMENT OF RUTBX{CREENGLASS TO UNITED STATES ATTCRNEY,
SOUTHERN DISTRICT OF NEW YORK

On August 2, 1950, RUTH GREENGLASS made the.following statement-

Dnu:t:D%/C:

MRS
b—

.Q.
A.

Qa
Aa

HARRINGTON:
AY
3
-
b L
% 2 npy R, 1AME:
C W
g a.

Mrs. Greenglass, before I ask you any questions, I would
like to warh you of your constitutional rights. I think

you lkmow what they are; in other words, you don't have

to answer any questions the answers to which nmight tend

to incriminate or degrade you. Do you understand that? - .

You don't have to answer any questions the answers which

in your opinion may tend to incriminate or degrade you.

You appreciate that and this statement is given voluntarily? -

UIn~hume

The statement tﬁat you give is not as the rosult of any threats,
pramises or duress, that!s understood?

Ye s;

Are you married to David Greenglass?
That!s right. .0

United States Attorney, Southern District
of New York, in the prosence of SA WILLIAM F. NCRTON and SA JOHN A,
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Q. Have any children?
4. .TWO
Qe What ages?
k. L and 2 months,
Qe and your father and mother, vhere are they iiving?
., Ao New York City -
Q. Father!s name?
A. MAX J. PRINTZ
Q. Do you know Juli; osenberg?
Ae - Yes. .
Q. How long have you known him?
A. Clese to 8 yoars,
qQ. Is he related to you?
e Yes, married to my husband!s sistor,
Q. How long are yoﬁ' married?
A. 8 years in November,
Q. You have known him since you're married?
A About four or five weeks earlier,
Q. What did you do before you were married?
A Secretary
Qe To whom? )
A, Mizrachi Organization,
Qe What!s that?
Ae Zionist Organization.
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nQ, For the assistance of the DF1S or samething?
MA, No, itts just a religious organizat_ion. There were no DPIS at that times -

"Mr; Norton: - 1942, wasnit it?
v, 1940-1942

-.  WMr, Lane: Ncmr, I am going to take your thoughts back to November, 19kL. Do you
- recall having made a visit to your - the ROSENBERGS! hame?
"A. Yes.

“7Q. In November, was it, 19447
A, Yes.

" uQ, And was there some discussion at that time about Communist afriliatlons?
1A, TWhose affiliations.

" nQ, Communist affiliations?
BA, For whom? You mean for me?

Q. Was there scme talk at that time about Communists?

WA, Yes, Julius was telling me that perhaps I had noticed that. he seemed to have
severed active participation or that he wasnft being in the usual places,
that he wasntt appeam.ng at Communist meetings and ralliss,

" mQ, He said that to you?
. "A, That!s right.

| "Q. Who was present at that time?
#A. Just his wife and myself,

"Q. Why had he - was there any reason why he had asked you that? By that I mean
this, did you know that he had been a Communist before that?

YA, Well, I never saw a card but it was commonly assumed in the family that he
was. I know that he was pwopagandizing my husband when he was about 12 o
13 years old; bringing literature into the house, terrific amount of N
pressure, They were always talking about friends of theirs that were .
Communists; never doubted that they were. I didn't think they would give
the impression if it wasn't so, b

"Q. How about Julius? wife, is she the same way? 1Is she quite :unpressed with
the Commmist move?
"A, I think soe

[P SV -PEPIN LA T Sy ST S SRR
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”HQ’
A,

Qe
Al

Q.
A,

Witness continuess I was a member of a YCQ

Qc<

A,

Q.
A,

Q.
A,

Qe
A,

Q.
A,

Did she express herself that way?
Yes. o

Can you tell me where Ethel and Julius mat?
Yes, at a Communist club. They told me.

When did she tell you this%

I can™ recall exactly when it was; once we were all discussing first
meetings, where you met your husband and so on and she met Julie at a
Communist club. -’ ~

Did you ever attend any of those meetings yourself?®
Did I ever attend?

A Comminist Club?
Yes, I dido

Very often?
Well, spasmodically but I did.

for a period of about a year and 1

attended the meetings; for a period of about 3 weeks or so I was President,
not because I was sufficiently active to be President but I was related to

qualified, so I was President.

When was this, what year?

.Ethel and it was lmown there and I guess they felt as her kin I must be

I think it was in 1943, As a matter of fact, I was approached by members

from the club that came to my house after I was married.

Do you remamber who they were?

I Jjust remember one of them,X¥fltman opMilterman. She married. I dentt know

her married name., I lost comtact with her.

So that was for a year?
About & year.

And was Julius Rosenberg affiliated with that particular club.too? .
Noe . *

Was Ethel?
No, that was - they wers a bunch of green kids, most of them.
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"Q,
A,

tQ.
4.
Qo
A.

for

ceived an affidavit from Washington which I signed to that effect. He told me that‘

Q.
A.

Q.

A.

Qs
* &&.

Q.
. A,

| I S

65-153%

T T A

Who was the principal who was behind it?
The principal? '

X

s o

Who were the movers, sponsofs, motivating factors, the bosses?
- I don't remember. I could recall faces, I would ___ remember names.

On the occasion of this meeting in November, 19LL, with Julius and Ethel
)(ﬁosenberg, will you tell me to the best of your recollsction just what Look
place a at time; who said what? . :
Well, I told you that he mentioned I may have noticed he wasntt buying the
paper as conspicucusly and that they were not as active; they didn't appear
at the rallies at the Garden and things, and he said that he had been trying
“two years to get in touch with scmeone that he could be what he felt he was
- slated for. He felt he was more - that he would rather do something active - :
rather than be active in the Party itself and then he told me that I knew .
that DAVID was working at a place on a secret project and did I know agthing
about it. I said no, mail was censored coming in and out and that I had re-

W

alidlpy e b
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. DAVID was working on the atomic bomb and I asked him how he knew and he said
he just knew, his friends told him. He kned sbout it and he wouldnté go into ,
it any further. Then he said that this was the biggest thing yet, that it was i
top secret, that he felt it was information that should be shared, that all
countries should have it, you know, to their mutual benefit and that Russia wa.
not being given this information and that just on a basis of exchanging mutual
scientific information he felt that he was going to do his part to obtain it
for them and he asked if I would relay that to David and ask if he would par-
ticipate. 8o I objected, I didntt like the idea, . :

. 3 & .
o g ' '
What else 4id dus/say at that meeting?

Julius said there were xjadiat.ions from the bomb,

L T

Did he say the bomb was a darigerous weapon? . _ R a i

Yes, he said it was the most dangerous weapon to be used to date, )
£

Did he menéion anything sbout radiation? i

Yes, I said that, A

"

Did he say something about - anything about the fachthat Russia was not obtain
ing information from the Allies with reference to the atom bomb?
He fclt there should be a free exchange of information on At

-77.
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nQ, D1d hs say anything about Russi.a being placed on an equal pla.na with tha
- . allies?
A I sald that berore, Mr.. Lana, didntt. X,

Q. I don't think you did, Mrs. Greenglass.'

Q. What's your answer to that? : i

A, Yes, he did; he said that he felt that the information should be made avail-
ablc to Ru'331a as an equal aliy. When I stat4d my reluctance, Ethel felt
‘that this would be something that they would want to do, that I should mention
it to them, at least I could deliver the message.

. Just how did she state this; what did she actually say, do you recall that-?
A, NO’ Mr. Lan\.--

Q. Did she tell you to use your influence upon your husBand?
4. She could hardly have said that, because I was againSt its

Q. Did she ask you to use your influence upon your nusband? .
Al »No, she sald she felt it would be something he would want to kncw.

Q. Did she say she thought it ought to be done? L
Ao She lmplled 8.8 much. .

Q. Did uhe actually say that? .
A. She wouldn't feel he would want to do it and that Y should tell him about it
if she was against it..

Q. What if anything did ShL say atthat time, that led you to balievae she was in
favor of this whole scheme?

A. She urged me to tell David about 1t., beeause she felt that he would be willing
to do it. :

Q. Was anything else sa.ld at that time that you recall?
i. Along what lines?

‘. Along this line? . E ‘
As I canlt recall. , ‘ e

Q. Did Julius suggest that he would dﬂfraf your cxpenses of the trip to 4
Albuquerque, New Mexico? , *
A. I think he gave me about $150.. . : Y
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" At that time ’ that night? -
No, it wasntt that night; I don't recall whether it was that night or nd.

as a gift?
Nos he offered it.

Did he say it was going to be a loan or was he going to contribute that to you

To give it to you to make the trip?
Yes.

You would never have to repay it?
I was prepared to make the trip and I didn*t want his money for it.

He nover asked you to repay him that $150%
No. -

So a short time thereafter you left for Albuquerque?
Yes.

This was the latter part of Nov. 1944L; you had been married then about 2
years at that time?
Thatts right,

You had one childy
No children,

' You arrived in Albuquerque, New Mexico about the 28th of Nov. 194k, is that

corract?
Yes,

Did you register a% a hotel?
Yzs, the Hotel Franciscan.

Did your husband join you theré the same day? _
Yos; I think T came on the 27th and he came on the 28th., Seems he was thers
on a day after I got there, - N
How long were you there all togethery -1

About five days. . o ‘*

Did you broach this subject of obtaining information to your husband while
you were there? '
Not immediately.,

'
Mo wma L.
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"Q. How long after you were there did Yyou speak to him about cbtaining
- information? o :
R, I can!t recall exactly, it was one day we went for a walk, I think it
was towards the end of his leave, i
Q. What was your conversation with'mvid at that time?
A+ I repeated almost as well as I could remember what Julius had said,
And David turned down at first; he was horrifieg, thought it was wrong.
But he didnft give me his answer immediately —- he told me on the foliowing
day he would do this. _ . : 7
Qe.  Did he tell you then about the physical setup of the Los Alaﬁos installations? .
As ' Yes, he told me it was about how many building they were. '
Q. Did he give you the namesof any of the scientists working dovm there? .
A. - Yecs: Oppenheimer and Urie, I remember. ‘ : )
Q. Any others? ‘
. A.O NO. =
Q. Did he tell you you should give that information to Julius when you got
back? ‘
A. - YGSQ -
Q. When you had that conversation with Julius in Nov, 194k prior to your depar-
_ ture for New Mexico, did Julius discuss with you your financial situation?
A. How do you mean? : : '
Q. Did he say that if you and your husband acquiesced to his suggestions
- about getting information, that it might reswlt in your cobtaining scme
money for this job?% - .
A+ No, it wasn't done on that basis, It was more sharing the scientific in-
formation, not being paid to do the job. (It was after that we received
the moncy.) | @eR&
R ‘ ’ . ?‘ob ) . \"-.‘ -
Q¢ In other words, ﬂlﬁlmmioned anything about yowr getting money
for this work? ' _
A, No, not. . - : .
Qs Vhen Davidegave you this information in Albuquerque, did you make any
. notes at the time of the names or of this information? ’
A,

No, I remembered it,.

Promay. . .
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"Q. You just retained it in your heads
A, T wrote it down when I came to NewYork,

Qs - You wrote it down when you came to New York? - _ !
A. Thatts right, ) - - . :

Qs  Where did you write it®
A. I.n m hOIIE, : Tt

Qs+ Do you have the notes? .
Ay Oh, noy, I gave the notes to Julius,

Qs Did you tell David that you had learned from Julius that he, David, was
working on the atom bomb? -

Ay TYes, I did, David asked me how I knew about that because he had never
divulged any information, and I told him that Julius told me.

PEFTRE VIR W

Q. What did he say? _ ;
A. Then I proceeded to tell the story. ‘ . p

Q. Your husband knew he was working on the atom bomb?
Ae  Yes ' )

R .

Q. Did David téll you that he was to receive a furlough within a monthfs tima?
A. He vasntt certain when it would take place; but we knew it was going to
be sgon.

Qs 'Did he tell you to tell Julius that when he came home on furlough, he would
: have a lot more infermation about the atom bomb physical setup? ) '
A, No, he lmew he would see Juliug when he come home ; he didntt say anything
about that, ' - : :

Q. Was there anything else David said to you at that time in connection with
the atom bomb? . ! :

As I can't recalls Was there anything I saiqd in the.statemenb about it9

.

Qs You returned to Now York in the early part of Dec. 194k, is that correct?
A. That!s right. ' _ ol

*

Q. Did Zulius Rosenberg come to see you on the lst day you arrived.back?
A, No, a few days lafer he came to my home. .

!f Q« Did he telephone you before he came over?
A. I had no phoney

/R
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"Q, * Did you camunicate with him at that time when you arrived back in New York?
"4e ' No, it' was common family knowledge that I was back in New York and I gueass '

he knew I vas there,

Q; Did you vrite that you were retwning? ' , g
A, No, was only gone S‘days'. _ . .

Q. Shortly after you got‘ back he came to see you at 266 Rivington St¥
A, No, it vas 266 Stanton St. . L =
Q. Did his wifc come with him at that time?
A, No, he came alone. He was almost always alone. ) .
.- - . . B . ;
Qe  What was the conversation with Julius at that time, what did he say to g
" - you and what did you say to him when he came over 1o yowr place? 4
A. Well, he asked me if I had spoken to David, and what he had to say, - 4

and then T told him that David consented to do this and I wrote down the
things he had told me as best as I could remember. . :

Q. You wrote tham on a piece of paper?

A, Thatfs right.

Qe What was contained in these notes? ' ' ,
A. The names of the scientists that I remenbored and the number. of buildings,

L I think T remember something I didntt tell you: as to how it was located,

FRTOE TP TR R RPN I S P

whether it was camouflaged, whether you could ‘see it easily, And I remember
it now, as I saw it while I was there: it was very high on a hili, the .
place had been & school for horse-back riding - a girl's school. - It
couldnft be seen or easily detected until you were almost wpon it., And

of course it was guarded; there was a guard checking everyone going in"

and out.’

Q. Did he tell you, and did you repeat to Rosenbeﬁ'g Just how the guard setup

operated?

A.  No, never was discussed at all.

Q. Did that complete the conversation with Julius? ROSEWREARG . -
A Yes, Julius said he would ses David when Re came home on furlough, whepever

that would be,

Q. When did you next see Rosenberg?

-

]
.

-
~
a

A. Vhen David came in on furlough, | :
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‘“Q. " You hadn't seen him befare that? ~
/A T donttthink so, David has another brother: His wife and I were
. very close, we visited socially together. e used to go see the
baby, Michael; but no visit for that purpose umtil David was on
Furlough. L ' ' '
Qe Did David!s brother belong to the commmist party?
A. . Not to my knowledge, . L )
Q. Or his other brother? GREENCALDSS P
Ay Yes, his brotherts name is Bernard, and his wife is Gladys,AGREBNMGLASS
Qe VWhere does he live? '
As 65 Camncn St, in Manhattan, East side, |
Q. Now, about a month. later around Christmas time your husband returned
.~ lto New York City? : , ' ‘
A. YGSQ ’
Qe After his retwrn did you go to Julius Rosenberg!sx apartment at lO, Momroe
- Street? : - ' s T
Ae Mot imediately. Seems to me that we were trying to enjoy our furlough
. * and that he came to our house for the purpose of discussing it with
David, We were a little pesved with him because we felt that he was
interrupting; but he asked us to come to his house for dinner, and we
Q. TWhen Julius came to your place at the time you thought he was interrupting,
© did he discuss with David at that time anything about the atomic informe B
ation? ' . ' '
A. No, seems to me it was discussed later at his house.
L3 o
Q. Wasn!t anything said at that time at all? -
& Yes, they must have talked about it, but I dontt recall it.
 I'm sure they didntt ignore it completely. ‘ _
: ‘ : N
Q. You did make a definite appointment to have dinner at Julius! home a few
. days thercafter. ' : o 4
A. Yes, that!s right, K
i Q.  On this first visit by Julius to your home, was he aceompanied by his wife?

No, he was never accompanied by his wife; only when we saw them together
at his house, : I

q"'--l- o
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"Qe  Now will you tell us what happened on the occasion of your visit for
dinner to the Rosenbergls apartment at 10 Monroe Ftreet sometime’ around
Christmas of 19Lh?

A. When we got there there was a girl there whom Julius introduced as.

Ann, a friend. She was there for a while and then she left and we.

‘remained, After she had gonc Juljus said she was going to come to - -
New Mexico to get the information from David, He said it would be either
Ann or someone else, and I asked how he would lmow anyone else if she
didntt show up. -

Q. You askedy . ' - o

A, Thatfs right. 4and then I remembered Juliusj at that point we were
in.the kitchen and he cut this jello top box and he gaid one-half

" would be an identification whoever came and he gave me the other half,

Q. And was Ethel Rosenber present at the time when this conversation too}c
place about Sutiing EFE box top?

A. Yes, she was., She was standing behind him in the kitchens.

Q. Did she have any commen’o to make at that time?

A, I don't remcmber.

Q. But you are positive she heard th:.s convorsatlon?

A. She saw and heard it. - ' _

. Qe How far away was she in tems of feet?

A, fbout three ar four feet behind Julius,

Q. Vherc was David when this conversation took place?

Ae David was not in the room; I don't remeber whers he stood@; he must have
been in another room, He was not present at the cutting. He didn't see

it wntil 1 showsd it to hinm at home. _

Q. Howlong were you and Ethel and JUllUS in the kitchen? -

A, I don't know; about fifteen minutes I gusss, o N

Q. Were any cocktails served that nlght or any drinks? : 4

Ay T don't remember, & - - .V

- RO.S J - ]
Qs What did you do with part of the box top wh:.ch Julius/Fave to you?
A. I slipped it in my wallet. ‘

e
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"Q. Will you explain to me Just how the box top was cut?
A, It vas the side of the box that had printing om it. It is rect-
angular in shape. ‘

Q. After the box cover was cut, you had dinner, is that correct?
A, I don't know if it was before or after,

husband were present?
. A..‘ Yes.

Qe  You had a conversation at which you and Ethel and Julius énd yourv '

Q. What was the conversation between Juliuvs and youwr husband - about the
atom bomb? : ‘

A. T rccall that Julius asked my husband what he was working on and Dave said
he was inthe experimental shop - people brought him sketches and he
produced charts for tham. I know they had further discussions of a
technical nature - I believe that was at the time that Julius took Dave

© to mect another man. : : ' ) E

. RosE
Qs I am talking about this particular night - didn't Juliusfask David
- how the aton bomb was detonated? ' : '
#, As I remember he asked him that the other time and David told him.

Q. After or before Julius had asked him? Didn't he ask on the occasion
of this dinner.
A, No.

Q. Are you sure he didn?$? - - -
As I don't think so, Mr. Lane I know it was asked but T have a feeling
it wasagked at a different time. : C

Qe - Did David at any time tell you of any conversations which he had out
side of your presence with Julius? '
'A' Yes :he d-id. N ) C B N . R . ) Y

n
Qs Now will you tell us what ke said with reference to those other convera,
" sations? ' oo .
‘he Well there was one night--Julius took David to meet another maid and when
he came homs he told me that on their way there Julius had been question-
ing him as tc how the atom bomb was detonated and Dave told him as besy,
he could, I guess, and then he told me that he had met this other man;
that it was dark - he couldn?t see him clearly and he had spoken to him
for a few minutes. oo : _

My,
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”Q.

A,

Q.
Ay
Q.
Ay

Now to go back to the dinner conversation that you had with the N
Rosenbergs, Do you recall that Julius told David during the course ‘ i
of that dinner comversation what he wanted David to get him in Los

time, didntt he? Do you

information at that time? .
I rccall him telling him that he wanted him not to be obvious or take
anything in sketches or blueprints or material but that he should relay

. Alamos by way of information?

Ho gave him some instructions at that.
recall him telling him he wanted to'get tertain

W, 4t c

whatever he knew from information he had been working on amd saw arocund ’E
him, I scem to remember he was interested in how the atam bomb was i
detonated and there was some mention made of high speed cameras but as
to what it was I could not say, : S . H
It was too technical for you? :
Yes, . . i
Do you recall him telling David just how the information was to be : ‘
brought back to Julius? " .
He said someone was going to coms to our house,. We thought Amn would - 1

come with the information;
us in a theater in Denver -

it was tentatively arranged she would meet
I think it was - it secemd to me there was
some mention made of & purse - that she would have - and she would

present the purse to me and I would insert the written information David :

obtained,

She was to show you'was she not, the other piece of the cardboard box?

Ann was supposed to come

couldnft assume Ann was going to come with a purse,

- he said it would be Amn or scmeone else - you

' Didnit he say whoever came
other part of the box top?

» you should identify him or her with the .

He s2id if it would be someone else -

had seen her two times before in thei.

r home,

yLCH i
Ann%‘aﬁ?lor?oo identification « I 7

When he came back in the rocm with the box top wasnft there some further
, rocm dbout the box top? .
No, I would remember showing it to Dave, -

conversation in the living

]jidn't- Dave and Julius ialk about how the

back?

Yes, David knoew if it would not be Ann someone else would eoms to owr home

for it.

- 16 -
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"Qy  Did you tell him Jullus had said that?

A, Tes, ‘ )

Q. Who was this womar Ann? o

A. Amn vas narried to Mike who was a friend of Julius?,

Q. Mike - what is his last name?

A, orovich,

Qe ‘Where'_do they live . _ _

A« I don't know - (Mr. Norton - Cleveland, I think)
' Q. Was she a Communist?

L T don't know,

Qs Did you ever see her attending any of the meetings?

A.. We moved in different circles, we were different ages.

d. Hew old was she?

A, I can't say. | S

Q'-. Roughly? : - . ' ;
A.” T think she was nearer Ethel!s age but it doesn't seem poesible,
Q. How old is Ethel? -

As  Ethel is going to be 35 - her husband went to school with Dave - it

© makes him his age. = ' : :

Q.. What's your guess looking at her?

A, She looks to be about 25.

Q. You had knéwn her for quite some bime?

A. No, I only saw her about twice in Ethel's house; she was a friend of
Q. A close friend?

A. All her friends secem to be close friends. . :

Q. You saw Mike = did you see her husband at the Rosenbergts? -
A,

Tes I did - I saw them together during this pre-Xmas vacation ~

that was the last time during the Xmas vacation,

. .,
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"Q, What did her husband do to the best of your recollection?
As He was an engineer, but I dontt know what kind, -

Q.  Now while Dave was on his furlough and after this dinner appoint-
L ment at.sthe Rosenbex#?s apartment didntt David meet some man up
in the 50ts? 0SEMBERE R

A, Yes he did, Julius A ook him to meet this man,
Q. Now did David tell you the manner in which Julius had introduced
. David to this unknown man? :
A. Yes he said this is David..
Q. He did not give the other man's name?
Ay Noa .
Qe Now after David had returned to New Moxico, how soon after that
. 'did you go down to join him? '
A« A month and a half, _
Qe During that interim did you receive any information fram DAVID .
. with reference to the atom bomb material?
A,  Never through the mails,
Q. The mails? ‘ ' '
a._‘ The only vay I could get it; he was in New Mexico, I was in New York.
Qv Did Julius talk to you about the project during that interim?
A., No. ) . -
Q. Did his wife talk to you or anyone else?
A No, .
Qy _ TWere you attending any meetings of the Commmnist Party at fhat
time? E y : )
A, No. ]
Q. When you arrived in Albuquerque where did you stop there?
Ay I think I stayed at the El Fidel. 4
- Qs How long did you stay there? ' ‘e
A. 5 days. P
}
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nQ, . Is that all? ' - ' o

Ay Then I stayed in every hotel until I found a place to live,

Q. During this period did you talk to Dive about the matter that Julius
had spoken to you about? Dave was supposed to get information far

) Julius, you must have discusged it,. . _ ' :

A, I knew that someone was going to come,

Q. Didn't Dave type up this stuff as he got informatien?

A. No Sir., ' . ’ : . et

Qe He kept it in his mind?

A, He kept it in his mind.

Q. He never wrote it down?

A, He had no typewriter. ]

Q. Then we go back to June of 19L5, When the mane came to your
apartment at 209 High Street, that was on the morning of June 3rd,
a Sunday morning, wasn't it? Will you tell us what happened that
morning in your own words, to the best of your recollection?

A» A man came in and he said his name wac Tave. He produced the other

~ half of ello box-top. Dave gave him the half that we had,

Q. Where did Dave get it? ' ' ' S

A, It vas inmy vallet, ' :

Q. ' He went to your wallet and got it%

A. TYes. )

Qs VWhere was the wallst kept?

As I guess 1t was in a purse, I dont!t recall.

Qe Was it on the table or in the bedrodm?

As I dontt remember.

Qs Then what happéned? ' WA Y

A+ T believe that this man that I later found out 1d, told him

the information he wanted and he said Dave was té writeit down and
he would be back for it that day. - e

What did Dave say, he was goin.g to write it down?

It was the only way to remember it - he said he wanted such and such

information. Dave said he would write it down and he should come back

to get- it,

e T
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"Q, - Is that all that was sald? Did you offer him & cup of coffee?

&¢ I didntt like the situation well enough to be friendly.

Q.". - How long did this meeting take place; how much time was cdrisﬁmeci‘i

Ai+ Aub 10 or 15 minutes. I think: he said hs would be back in the .
afternoon, '

Qs Did he come back?

As  Yomu ' '

Qs  And did he say what information he wanted?

Aé . Tes:

Qi VWhat did he say he wanted? ,

Ae 1 seem Yo remember the same - how the atm bomb was detonated, high
speed cameras,

Qe " Are you sure of that now?

As T am not sure now,

Q¢ You are not sure he had said he wanted information that DAVE was
supposed to have collected? : ' o

A¢  TWhatever Dave collected he was supposed to take it back.

Q.- Now in the morning did Gold give Dave any meney - did he produce an

~ envelopa with some money in it9 :

A No. He pave Dave the envelope when we went for a walk.

Qs In the afternoon?

A¢  Yes in the aftérnoon;

Q¢ Did you open itp ) ' '

A. When we came back - it was sealed and we didn!t know what it was,

Q: Tt was sealed? | _ SN

Aé  Tese ) — .

Qe Then Gold came back in the afterncon it was about 4 ofclock wasntt itd

A; I don't remember, ‘ ' N

Qs Were you present in the apartment at thet time ! ]

As Yos, ' .

- 20 =
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: _“Q.> When he got back in the afternoon what transpired? , _—
A.' Dave gave him written information and then I think it was pwrely
social, he asked where he came from - he said he came from Pittsburgh,
Q.  You were all dressed? o
Ay T Just dressed for the day,
Qs You were all prepared to go oute This meeting didn'{, take more than
. 5 minutes did it? : _ ' g .
Ay I don'tthink so,.
Qs Betwsen 10 otclock in the morning when_(gld first appeared until
- L otclock in the afternoon, Dave no doubt did same work on the type~
. writer? o .
Ay We had no typewriter.
Q. TVho typed the material?
A, It was handwritten. . _
Qe 1t wa'sn'!t.typed, and he wrote it down during that interval? Do you
. remember how many sheets it took? -
A.' Ne. a . ‘ _
Q. Did yoil wark on any of it or did he have you write any of it up?
Ay I don't recall - it wasn't legible -~ Davel!s handwriting isntt always
legibles. s ' 3 ' '
Q. Will you describe the shests of paper that yowr husband gave to
Gold? ' ‘
Ay I think it was on 8x10 white ruled paper, A
Q_.' In other words Dave gave this material all handwritten out in his
: own handwriting in loose leaf form to Gold? :
&e  TYes,
Qs Now how did Gold happen to give David the money - what was said about
© money at that time, do you recall? '
Ae NO‘. . ‘ .
) . : T ' §
Q. Did he give it to him while out walking? "

ey,
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"Q, . Was thers any talk between yon and Da.ve ag to the amount of money -

.. was he disappointed in the amount of money?

A. It waan't a question of being disappointed, we realized then we
were be.’mg paid to do a job.

Q. Did anyth:.ng happen after that?

A. We went for this walk and talked along the way a.nd nsar the USQ Gold
left us and we went home, .

Q. When Dr, Fuchs was arrested in February of 1950 ¢id you rechive a
visit from Julius Rosenberg?

A, Yesa :

Qe Do you recall the date of that visit?

A, No. .

Q. Well, would May 23, 1950, if I told you that was the date that Julius
came to your apartment, would that refresh your recollection?

Av I recall that visit,

Q. You do recall it?

A, Yes.

Q. But you don't, recall the date of the visit?

A. No,

Q. ~ But you do recall that he visited you?

A I went to the hospital in February, 1 donlt know if it was the latter
or early part.

Q» Do you remember Rosenberg came to your apariment when f‘uchs was
arrested and made some remark® _

As I cantt remember that accurately. I remember Dave told me Julius
had been to see him and Fuchs had been picked up and the next one
would probably be tha one that had caue to see us,

Q. Did you know him to be Gold?

A, Yes,

Ha s2id they had broken contact with GOLD; ‘that no one was going to
go near him, and that he hoped he would get away, wouldntt be picked
upe .

2
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"Q.  Ho hoped that Gold would get away? - )
A. That!s right. Since then David - was it yesterday - he told me . S
‘ that Julius told him at that time to leave the country. I was. - ' o

very sick and he didn't say anything, but he told him then he wanted . 3
him to get out of the country, and David wouldn't go.. :

Q. - Didn?t Julius come to yowr apartment in May, 1950 with a copy - _ 2
: of the newspaper? : , :
A, TYes, a copy of the Herald—ﬁlbune. S S - , ¥

Q. And it had a photograph of Harry Gold?

A. Yes. ] %
Q. And an article that. Gold had been arrested in Philadelphia? 3
A.. 'YGSQ i

: R
Q. At that time, dldn't,gage er tell you, didn't he identify Gold?. .
A. 'He said Gold was the man had heen to see us in New Mexico, n i
Q. That else did he say? !
A. He said in all likelihood David would be next and that he should
lcave the country. - )

Q. And take the 2 children with you? - | ‘ . :

4. TYes, take your children and your clofhes and go.

Q.‘ " Go immediately?
A. No, he said we had about 2 or 3 weeks,

Q. ..'hat else did he say - did he tell you where he wanted you to vo? :
A, " Yes, -

Q. TWhere? - .
A.. Wanted us to go to Mexico Citys -

Q.  Yes.
A. And rent a house and stay about a month and at that time to writa a S -
letter to the Soviet consul, I farget the name.

L5
(B

Q.  Wera you to take & house in an assumed name or in your own name? .
A+ I don't remember that. ‘I secm to ramember he wanted David t& sign.
a lotter to the Consul: Iydackson.

. ¥
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"Qe The best of your recollection.

A.. I think S50, ‘ " .

Q. It wasnft to be sizned David Greenglass? , .

A. - No, 3 days after the letter was mailed he was to meet someons fram

the consul under a statue in a park. I believe this men was to give
David sufficient funds to be able to proceed to Berne Switzorland or
Stockholm, I think; and there the same procedure was to be used: to.
write a letier to the tonsul and meet under a statue in the park, until
we gventuvally got to, I think it was Czecho-Slovakia, and from there in
to Russia. R . ' o

What were you supposed to do when ;mﬁ got to Russia?
I don't know, : S

Did Julius say anything about obtaining passports for you?

Julius said we would get authentic American pasgorts, receive them
in Mexico City; but the sccond time he came {o our house, he said
his friend told him that we had to have a letter stating that the
whole family had been vaccinated against smallpox. He asked me if
my doctor would give me such a statement, and I refused to ask him
to do that, I said I wouldn't ask him for false statement. He said
he would get his doctor to do that, a

Did he ask his doctar to do that?
No.

Who was his doctor?

1 dontt know his doctorts name. o

5 eBERT

You den't lmow his doctor's name? : g,o,...—-d‘

No, I nevoer obtained the statement; Julius’seemed to feel he could

" get it from him, ;

‘You say that while he lives in Knickerbocker Villags, he has an office N

in Brooklyn?
Yes. _ S o N
.Whai; does Michael call him? S -
Michael calls him Dr. Bernie. . "

¢ -2l -
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ﬂQ.

7 No.

.This was in your prescnce?
-Yes, . -

' Rbbgﬁswk o ‘ S
Did Julius €ive David any money at this tims when he told him to leave
thh country? = S : ' : .

Yes, he gave him §1,000, . :

Did he tell you where he got the $1,0007

No. . ) ’ . .

Did you ask himg L

His answer was always that he got it from his friend,

. ¢ .
A YRR

'u?ho‘was his friend?
I .donit know,

N Y

Did you ask him at that time who he gob the thousand from?

He gave you the $1,000 and told you to use that to geb out of the
country? : , . _

No, he says you have a month to spend this; I'1l give You mare and get
what you need. : E .

B L o
e L AN o A, e T2

i
e

Was anyone else there?
No.

botranb -

And. David was there?

Yes. He said you have got to go to the dashers; I said what is that?
He said the Soviet Union. I said, Are you going t00; how does Ethsl
feel about 1t, He said she is disturbed, but she realizes she has
got to go. - : :

Didntt David tell Julius that he nmeded more money? ¥
No, David said ~- I think it was I that said, we cantt go anywhere, we o
have an infant here; we canlt Just up and leave, = - . - el

N 1
What did he say? . -

He said your baby won!t die; babies are born in the air and on trains,.
and she will survive. The doctor says if you take a case of hmilk and
boil the water, she will live, )

e TN
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"Q. His doctor knew he was leaving the country?
ds I donlt know; that!s what he said, -
Q. How did he happen to give David the $L0007 .
As I don't know; that's what he said, -
Je How did he happen to glve David the $4,000?
A. About June,‘ 1950. ‘ : ] . 4 :
Qi How did he happen to give him the $L000? |
Ay He came to the house and called David into another room and gave him
~ the 31&000‘ ' '
Q. You weren't present? : ' C
A. T was in the house when he came; he walked back in the kitchen amd
told me, He asked me to go down for a walk, ahd gave him instructions
for leaving. Atthat time David and I had already discussed it and
" decided not to tell Julius that we weren't going to leave because
David felt that if he knew of our intentions, same physical harm
ndght coms to us, that it would be best to let him believe we were
goin_g. ’ ’ K '
' aosg VRERF -

Qs Did you-talk to Julius oh this occasion when you saw him June 2, 19507
A+ He was very melodramatic, discussed ecverything in whispers, he was under
"~ the impression there were ears all over the house, he took David down

- for 8 wall, )
Q. You didn't discuss it with Julius? B
A. Going to Mexico City: noe David told me about that later.
Q. . Did you say smuething'about the $1,000 you received,being in payment
of some debt? ‘
A, Noy not in payment of debt. I told him we muldn't go anywhere because
we owed a lot of people money we had incurred in the business, through
his mismanagenent. . Coe
- . V\-.‘_.
Q. You said you put $500 of this $1000 in a special account of Manufacturers
" Trust Company of New York City? . : : 3
A  TYes, : N
Q_.' How was that account seb up? . h
Ay In my name, but when I had the accident David got a power of attorney ,

in his and my name,

Treap. .
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"Q, In your maiden name? o . . '
" Ae Noy my marriage name. As it stands now we both can use the checking
account, : ' : .
Q. What did you do with the $ly, 0007
"A.. We never touched it until we gave it to Mr. ROGGE. We took the $L,000
and DAVID taped the package with Scotch Tape and placed it in ths fire
place in the flue. The money remained thera, It was only there for
a few days and David tock it out and gave it to my Wwother-in-law,
LOUI %BEL, and he had it until the time David called him from the ¥BI ,
adquarters and told him to get in touch with Mr. Rogge. The follow- :
ing morning, June 16th, he ‘brovght it to Mr. Roggels orfice. '
Q. When David received the $b,000 frem Julivs about Sune 2, 1950, do you
know whether Julius had promised him any additional moneys?
A. Yes, he promised him $2,000 addn.tional.
Q. “hen was he %o get it?
A. He told him he would be back with it. Devid told him to keep away
and leave us alone; that we did not want the nonsy. : ;
Q. Did Rosenberg make a third visit to your home? :
As Yes, sometime after June 5. ‘
Q. TWerse you present on this occasion?
A YC‘S.
Q. ' Was a conversation md'ulged in at that time?
Ae  Yes,
Q. Vere you prescnt at ’c.he corrver;at.ion?
4. Yes, .
Q. What was the conversatlm at this time¥ '
A, He walked in and David said he was being followed and to please leava
us alone and not to come back any more, Julius said he was going to m .
bring $2,000 more and he said he hadn!t noticed anyone watching owr
house and he was sure David was imagining it. 4
g %
Qs 'E’Pho was the accountant for the firm that Rosenberg was connacted with?
Av  Dr. ¥ervin Isaacs, 1220 Broadway, Lackawanna L-Thlib.
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"Qs What was the nams of ths corporation?
A.  Pitt Machine Products.

Q. TWho was the President? .. .

4. T donft know who the officers are, I danlt remember-=all four of them -
&re officers; it's a closed corporation, He was supposed to have the ,
$5,000 cash and Schein said he would settlc for that and Schein invested '
more than that—I think he invested $10,000 or $15,000.- he was going to o
settle for $5,000 Julius could get - his cousin a dentist was supposed
to loan him the money and at the last moment his ccusin reneged - he
said he would want the $5,000 in & months and Julius didn't feel the
business could do that good - he told us he had not been taking any
mongy in salary for the 9 months after David left the business because
if he took a salary Schein would have to take a salary and he wasntt
living on air all that time - he was buying clothes for his children .
and other expenses he had, but he said he didn't take any money. I am
sure he couldn't borrow any moncy because his credit isn't good any more.

'Q_. How do you know?
Ae  Anyone in the family he borrowed from he hasn't returned,”

e PO
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STATEMENT OF HARRY GOLD 10 UNITED STATES
ATTORNEY, SOUTHERN DISTRICT OF NEW YORE .

T

The following statement was made by HARRY GOLD to MYLES J, LANE,
Chief pssistant United States Attorney, Southern Dis ol  New York, on .-
August 1, 1950, in the presence of Special Agents WILLIAM F, NORTON :and - -

JOHN A, HARRINGTON: - - =~ - . - . -

. "By Mr, Lene,

. Q - Mr., Gold, before I ask you any questions I want to
' warn you of your Constitutional rights; in other .
words, to explain it to you, you dontt have to . .
answer any questions I ask you which in your opinion
may tend to either incriminate or degrade you. e
A IBees . - | . Cu I

Q@ . And I want you to understand that any testimony

which you give here now may.be used against you in
- the event that you should be indiocted, and I want
you to understand that any statements you make here .
now are made voluntarily and without any promises of
- 2y sort; -is that clearp -~ ... .
A Yes, itts perfectly clear to me——T mean;, itts .
perfectly clear to me, the consequences resulting
from any statements I make, but T intend to give
every shred and particle o fact, regardless of
consequenceay: - o __— :

In the "first.'place, are you a metber of the Communist
No, I am not, N

Never have been? - . ; : -
Hevelf had been.‘ . ) . I

O B0 > o

ﬁevéi- carried a card of any sort?
Never carrded a card, . - '
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When, for the first time, did you become acquainted

with Julius Rosgnberg?. o

T never knew Julius Rosenberg. I believe that a mn
wha very closely resembles Julius Rosenberg passed me
in February, the first Sunday in February of 1950, at
the 90th Street Elmhurst Station of the Flushing
elevated line.

Why do you say thai?

I saw a picture of Rosenberg in the papers. I recall
having walted on that corner; this was whepKfuchs g b
was arrested, on Friday~-and in my panie I went o

New York; this was the time of the regular meeting -

which had been determined by a Soviet agent who came

to my - home in October, These regular meetings were

to be every alternats monthj one was in December and

one in February, the first Sunday of each month.

What year? ' '

The first took place in l9h93 the second one took
place in February of l950---and I t.hought that no one
came there—-- , S .

You say that you were having regular meetings?‘
These meetings were for this purpese: At a previous
meeting in either very late October or very early
November we had made the i’pllowing arrangement-—

(1nterrupt1ng) Who 18 Twel? _
This man who came to my home in 0ctober.

Who was 4t? .. b
A Soviet agent.; T don!t know his name,

What does he look 1ike?

Itve given a full desoription of him," The arrange- k]
ment which we mads at the third meeting we had in I
either late §ctober or early November was thisg Start- |
ing with the first Sunday in Decewber and continuing -

on the first Sunday of every alternate month thereafter,

F/
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Wat 10 AM.; T was t0 be at this corner in Jackson

Heights, which is the 90th Street Elmhurst Station
of the Flushing line, and I was to appear at this
corner, near a newsstand; the person who was to meet
me was $0 be on the other side of the gtreet. Now,
Af there was no business to be transacted between the
two of us, we were merely to stay on owr respective
corners, facing each other, The recognition signals
were to be as followss I was to be smoking a pipe

- With a curved stem and a large bowl. I have such a _

pipes The other man was to be smoking a cigar. I
would 1like to note here that my Soviet contact had
told me that there was a pogaibility, a good possibility,
that the person who would meet me would be unknown to
me, and would not be this man witbh whom the meeting
had been arranged. Now, thers was also an arrangement
for an emergency meeting., The means of my getting in
touch with tho Russian agent were as follows: I was
to insert an ad running for three days, in the New
York Timess This ad was to read as followsy; Bio~
chemist, age 32, Masterts degree, desires work in food
industry or related industrial field and one which
involves research. Primary consideration is the
opportunity to do independent investigative work,

Now, who gave you these instructions? ,
These instructions were the result of a long tallk
between the Russian agent and myself and they are the

-result of a guggestion which I made,

Where did the conversation take place?

The conversation tock place in the Bronx, somewhere——-—
‘I would say within a mile or two miles of the Bromx
200, ’

In an a:utombilé? _ E "
No, sitting on a bench alongside a small park. £

How did yoﬁ happen to appear there for t.his‘coxrversa-.,,
t’ion? ' . T a

S
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This was the result of a previous arrangement made
during the meeting in October,

Where was that meecting?

That second meeting took place somewhere in Forest-
Hills, in Queens--somewhere in the neighborhood of
the Union Turnpike and the 7hth Street Station of the
8th Avenueo

Who had arranged that meeting? : .

That was arranged by this Russian. I would like to.
add--this third meeting which took place near the
Bronx Park was also arranged by the Russian.

This was all in 19).;9?
YGSQ

How did you happen to meet the Russia.n? .
He came to my home on a Saturday night in either very
carly October or ver:,r late September.

There was that?
At ny home in Philadelphia,’

Yho was present?
No onej my brother had gone out for the evening; it
was 8 or 8:30.

How did he haopen to introduce himself?

He introduced himself by showing me a torn piece of
paper which had on it, partly obscured, the words
Paull Street, in my handwriting. I at one time had a
matching piece of paper. - S

Where did you obtain that?

That paper had been given to me by a man whom I knew
: M, and whom I have gince identified as Anatole

novich Igjgovlev! :

i ~32a

A3

b0 v



NY 65-15336

) "q I show yﬁu a picture, on which we will put a mark, with
the date-~~I show you a picture on the back of which
are the initials of the stenographer, RMK, and the
date, 8/1/50, and ask you Af that is a picture of
Yakovlev? ' - ' 5

A ° That is Yakovlev, undeniably, This piece of paper
was exchanged between the two of us, Yakovlev and me,
sometime in 1945, Sy

Q  How did you meet him in 19,57 ‘

A Yakovlev had been introduccd to me in very early 1Ll
by a man who was a Russian agent and whom I knew only
as Same. T have since identified Sam as Scmen Semenoff,

Q  TWhere did this take place? ‘ :

A The introduction between Yakovlev and T? That took
place in Manhattan, o

Q Whereabouts? : :

A I would say somewhere above 3Lth Street and between
Lk2nd and 34th on the 8th Avenue, T

Q Was there anyone else present?

A There was no one else presente

Q  You mentioned something about having seen a man who
resembles Mr. Rosenberg on the morning of - '

A First Sunday in February, 1950. By

Q 4 man who resembles Julius Rosecnberg who appeared
at the appointed mecting place. Was he smoking a
cigar? ' : . '

He was smoking a ¢igar,
Q I show you a picture of Julius Rasagberg, -
A Of the twe photos, the full~-faced one, looks very

mch like him,

- 33 -
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A

I show you another,

This looks like him also. - |

(stenographer marks Exhibits 2 and 3, with initials
and date) ) _; A

The record to indicate that the witness has identified
Exhibits 2 and 3 as the person whom he has seen at
that particular rendezvous. o

In Exhibit 3, the right-hand picture, most closely
resembles the man whom I believe I saw on this first

Sunday” in February, 1950. :

Can you describe the way this man was dressed?

Yes I cane I believe that he wore a brown hat, brown
shoes, possibly black shoes, a brown suit or a dark

one which was somehow dark in color and a light-colored

brown overcoat which may have had a rough finish to it. _

In passing me, he peered somewhat closely at my face.
He was smoking a cigar. ‘

When, for the first time did you meet Devid Greenglass?
On the first Sunday in June, I believe the day was

. the third of June, 19L5,

There did you meet him? ’
I met him in his apartment in Albuquerque, New Mexico.

I show you Government Exhibit No. L) and I ask you if
that exhibit represents the man whom you saw as Davis
Greenglass? .

(Sﬁénographer marks pictures, Exhibits L and 5)

The right-handed photo on Exhibit 4 most closely reseme
bles the man whom I have since identified as David
Greenglass. ,
(Mr. Lane is interrupted by
telephone call) :

Prwng '
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"(Stenographer told to mark Govermment Mbits
7 and 8) ' o '

Now, did you meet Mrs. Greenglass at the same time?
Yes, I did, T . :

I show you Government!s exhibits § and 7 and I ask you
if those are pictures of Mrs, Greenglass? _ :
Yes, these are the photographs of Mrs, ‘Greenglass., -

The one which most closely resembles her is the left-

O o

hand one, Exhibit 7.

When did you say the meet.iﬁg. took place?
On the first Sunday of June, 1945, and I believe the
date was the third of June, .

>0

How &4 you happen to go to Albuquerque?

The occasion was an off-shovt of a previous mecting
which T had had on Satwrgay, June 2, at Santa Fe, New
Mexico, with Dr. Klau;,}{fﬁchs. R

=D

Has this been dovered before? :
- This has beén co_verec_i before in ngeat_detail.

Who gave the instructions to go and scé Greenglass?
They were given to me by a man whom I knew as Jo
and whom I have since identified as Anatol fhi%%?%v.

O D

Whenand vhere did he give you these instructions?
At a bar near Third Avenue near l;2nd'street.

When? ' T '
They were given to me on Saturday - on the last Saturday -
in May, . C o .

0 o

19507
19L5,

Q . What happened t_hen?

D
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"A It was at this time that I had gone to meet John so
: that he might verify that I was going to see fu in
- Santa Fe,’ Before this meeting at the bar on o

4dvenue, I had no indication that there was to be this
side meeting, T knew I was going to see Fuchs, which
had been arranged in Cambridge, Mass., but I did not.
know ..s have any idea of what was going to take place,
This was & result of a side meetinge -

@  You are talkinﬁ about this meeting on Third Avenue in ST
February of 1945 when you went there « « just exactly

A vwhat did you say to this fellow John,

A This meeting at the bar on Third Avenue had as its
primary purpose the fact that I was actually going
to Santa Fe to carry out a rendezvous with Dr. Klaus °
Fuchs, which rendezvous had been arranged by Fuchs
and myself in Cambridge in January of 1945, At this
time also, John told me that there existed in Albuquerque
a man who was employed in the Atomic Energy Project. L
I assumed that he meant a civilian, He told me that
after I had seen Drs Fuchs, that I should return to |
Albuquerque, and that on that Ssturday night I should
visit this man and pick up certain information which
he had prepared. I further was instructed that should
this man not be in Albuquerque, that his wife would be
there and would have the information for me, In addi=- : .
tion, I was given the sum of $500s and was told that oo
should either the man or his wife evince any need .
for the money, that I should give it to them,

K

Q What  denominations were the bills?
A The bills, I belicve, were in small denonﬁnations -
mostly 10's and 20'3, possibly a few Sts,

Q@  Anything else? - ' ..
4  There was a means of rebognition which I recall as «
fellows: I was to tender a piece of cardboard cut in K
an irrcgular mannerj -this picce of cardboard was = ‘.
to be matched by a second piece’which the person "

whom I met wowld have. Further, I was to state that

I brought records from the person whose name I recall

' %ﬁn in Brooklyn: The picce of cardboard was re-
ed by Yakovlev.

o

»,
.

| J7
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s And this all toock place at the bar on mrd Avenize’?
h That's correct,

Q And what did you recelve yourself for doing this?
A I reccived nothing for doing this mission,

9] Who paid your ezpenses? -

A Originally I had thought that I had stood the expense
of the entire trip myself; Since then, I believe, that
part or possibly all of the expense was paid by
moncy which had been given to me by Yakovlev some
time in February or ¥arch of 1915,

" After you had made the trip, did he reimburse you?
No, he gave me tho money before.

How much was that? ~ |
I dontt recalls I believe it was in the nsighborhood
of $L00s:

=0 PO

Did that complete that meeting at the bar?
That completes the meeting at the bar,

Fi'om there you went to Albuquerque?

O H o

. Are you sure there was not anything else said at that

time? -

Nothing, with the cxception that T was given instruce
tiong as to the wheroabouts of this man and his wife.

)

= =)

Jakovlev gave you those instructions‘>
YCS' :

Q What did he say?
A He gave me no physical descr:.ption vhatever of these
peoples

Q I show you Governmcnt's Exhibit 8, which is a picture '
of a man and woman together, and ask if you can identify =«
that couple as the Greenglasses whom you met in T~
‘Albuquergue? A

-3 -
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'I'hese two people in the photograph, exattly seee .
are the exact images of the two people whom T met *

An Albuquerque on the first Sunday in June, 1945,

What time did this meeting take place?

There were two meetings ~ the first one tock place

at approximately 9 a.m, Sunday morning, At that time

I met both Mr, Greenglass and Mrs. Greenglass. RUTH

bid you introduce yourself? ‘ '
I introduced mysclf according to the instructions I
had been given.

'r?hat, did you do? .
I showed the man who opencd the door - he was wearing
Pajama tops and the pants of the soldior of the

United Sta’c.es Army

This is the mceting, that Sunday morning. Belore
I go into the meeting, did you by any chance go
to that building on the night before?

Yes, I didy On Saturday night, after my rcturn
from Santa Fey, I went to the place whose address
had been given to me by Yakovlav, I recall the
location of the house in the following manner,

It was about six blocks above the Santa Fey over-
pass of the railroad and was on the lefthand side
of Central Avenue going out in th¢ direction of
the University of New Mexico,

When you got there did you meet anybody that

night? ‘
I met one man that night, -who was an elderly man
of about 63 or 65.

Do you know his name?

Ido not know his name.

Did you talk to him? i+ - .
I apokc with him. ‘ : »

i .
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- who you were?

]‘fha’a about? L e ' o
I spoke to him on the verandas ¢f the house and

.-asked for the Oreenglasses. He told me they had
gone out that evening, but they would be in the

‘following mornings

Did you identify yourseif or tell ihe old man
No, I did not. in 'any manner 1déhtiiy' m&'&elf'a
and you left no message?

HO.

That was the next morning, at 9 otclock, the
Sunday morning; that was the time when Mr.

_ Greenglass appeared in pajama topss Was Mrs;

Greenglass there too?. . P
I will cover this in chronologlc orderi

‘What happened when MF Greengiass opened the

door? - - .

I said that I brought greetings from Bey in
Brooklyn, and I produced the irregular shaped - -
plece of cardboard. Greenglass said, '0h, yes,
come in! - smiled, I entered the room and noticed
a woman there whom I assumed to be Mrs. Greenglass:
She was already dressed in a housecoat of some
kind, or a housedress. He went to his wallet

and produced the matching pisce of cardboard;

I then asked himwhether he had any -information

for me and he said that he did, but that he would
not have it prepared until the afternoon§ . There
then ensued a conversation beiween during which

- the following matters were covered., He explained

to me that his wife had arrived there some months
previous, and that they were rumning very short

.of funds, and that it shortly would be impossible
- for her to remain aiy longer in Albuquerques I

then told him I had a sum of money for him and .
gave him the $500 in an envelope: At this junc=

ture, I believe Mrs. Greenglass was in the very
| _ R.—-Wyﬂﬁ ,

KO
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#tiny kitchen. I cannot definitely say whether
she was out of hearing or not, but I do believe
that we were still on the subject of money when

she returned to the room, I believe it was at
that moment because Greenglass had a disappointed
look on his face that I stated that probably 1
would be back in Albuquerque in September and would
then bring more money with me. He did say, however,
that for the time being the $500 would be o
sufficient and would be a great aid. He then told
mo with great enthusiasm or rather he did begin

to tell me with great enthusiasm of several other
possible recruits ~ that is people who might also
furnish information on atomic cenergys I out him
short because this was very contrary to any mcans
or procedure which I had developed and which I

had been steeped induring my long association

with the Soviets, I told him never to attempt to
enlist anyoreand not to think of it in any form

or manner. He agreed with me, He did not seem
angry or taken aback by the rcbuke, He said, 'yest,
I was right, that just previous a man whom he knew
al Santa Fey had been broken to the ranks and had

" been sent cY¥sevhere, possibly to a federal deten~

tion site. 'Though I am not sure of this last,
Therc was some conversaticn by Mrs. Greenglass
during this interval. I believe she stated to me

that she had recalled a julius, and I understood
that Julius was a relati¥e of hers,

You mentioned something about tyou believe? s

cantt you state definitely whether she actually
say or didntt? ' _ .

The word, tbelieve! was an unfortunate slip.

What I intended to say was I recall very definitely
during this morning meeting that Mrs, Green 1a

told me she had seen and spoken with a Julius in
New York, just prior to her coming to Albuquerque
in April, 1945, ‘

- L0 -
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Did she tell you what Julius had told hert

She did not say what Juliuvs had told her, but I
gathered that Julius had knowledge of the fact
that information was to be Passed from Greenglass -
to the Soviets, ' _

This is at this particular meeting, in the . .
morning? . . :

Yes,

Did that end the conversation for the morning?
This concludes the conversation in the morning
with the exception of the fact that I agreed to
meet about 3:30 or L in the afternoon at, the
Oreenglass apartment,

What happened next?

I returned to the Greenglass apartment at the
specified hour in the afternoon, I would like to
state the first meeting wasaout 15 or 20

minutes duration, The second meeting involved a
time interval of only about § minutes, At this
time Greenglass gave me an envelope which contained
some 3 or L typevritten sheets plus a sheet which
contained a rough skcteh of some sort,

Was Mrs. Green present? o
Yes, at this time in the Creenglass apartmentg

Was there any conversation at this time?

There was. They were going out, and I believe

the principle conversation concerned the difficulty
in which Mrs. Greenglass was involved in obtaining
work in Albuquerque so as to raisc further funds
for staying near her husband, I believe at this
time there was mentioned the fact that he usually
came to Albuquerque very regularly en weckends s : .
'though sometimes his visits to his wife were two : Tt
weeks apart,. Also some mention nade that they
had regularly had food Packages containing deli- : K
catessen items sent to them from New Yorke I !
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Wparticularly recall the mention of the fact that
a small salami and pumpernickel bread also. .

Did that -conclu"de the cbnversation_tﬁen? .

This does not conclude ‘the conversation since

we left the Oreenglass apartment together,

The Three of you? =~ - = . :
Tes, and walked for several minutes, possibly

two minutes about tWo or thrée streets north of
Central Avenue, but parallel to Central Avenue

at which time we parted, :

Was there any further conversation about this
business during the walk? .
I would like to mention I have omitted onc item

‘and this concerns the morning meceting. This

concerns the fact that Greenglass told me during
the morning that he expected to be furloughed and™ -
would take the opvortunity to go home to New York,
He told me T could get in touch with him about
Christmas time by calling Julius. T do not

believe a last name was given, but I do rceall a
phone mumber given. However, I am unable to o
member the phone number. I thought it was
somowhere in the Bromx of New York,

You mean you ‘thought the telephone exchange was
in the Bronx,
Yes. .

He did not give you an address?

. 1\!0;

The Bronx was mentioned?

I do not believe the Bronx was mentioned and I believe this is
purely my guess that the phone number he gave me

belonged to Juliuss Rosen BERG-

’,
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_Then what did jroii do after you left Greenglass?
‘I left the Greenglasses and sat aleng a stone wall

on Central Avenue, watching a parade which had to
do with a religious festival taking place that
Sunday in Albuquerque. Early in the evening I
took the train returning to the East,

What train?

~Santa Fey Railroad.

“You were in New York?

No, I did not return to New York, I went to
Chicago and then returned to New York. Yes, that

is correct,

You went to New York by way of Chicago?
Yes. ' .

Did you stop off in Chicago?

. I went to New York by Santa Fey Railroad. In

Chicago, to save time, I took ¥ plane to Washington
since the wait for a train would involve a stay

in Chicago until late evening, I arrived in
Chicago early in the morning. I went by plane

to Washingtons I could not get direet routing

to New York and from Washington in the afterncon

I took the Penn Railroad to New York,

Were you in a hurry to get back?
I had to keep a meeting which had been arranged.

Before you left New York, did you telephone
Yakovlev?
Nos

You did not communicate with him?
No, I had no means of Communicating with Yakovlev,

TThen did you arrive in New York?

- Very likely a Tuesday or TVednesday evening, ’

AR .
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- And did you gontaet Yakovlev?

Yes.

How did you happen to contact him?

We met by a prearranged agrecment at a place ncar
the point where Brooklyn runs into Queens, some=

where in the neighborhood of Metropolitan Avenue,

- This meeting had been arranged, the date, exact

hour and meeting and the place had been arranged
by us at our last meeting at the bar on L7th
Street. S

This is the reagon why you were anxious to get
back? . ;
That 1s correct.

What time did this meeting take place, day or night?
This meeting took place I would estimate about 8:30
or 9 olclocks

Just between you and Yakovlev?
The only people prescnt were Yakovlev and I.

What did he say when you met him?

I do not recall that he said anything beyond the fact
'did you see the Doctor and the other mant and T said
fyest and handed over to him tho informaetion which I
obtained from both Fuchs and Greenglass.

Iz that all that was said? Didntt you %61l hin you would
give him $500,7 _ |

I do not belicve that I mentioned anything about the
w900, I would like to note here that during the very
long course in any meetings with a number of Soviet
agents we had developed a technique whereby on the
occagion when important information was transferred

that the meetings wore to be of the briefest possible
duration. , :

Ur. §old.T am going to take you back now to that meeting
at Albuquerque with the Greenglassers, This is Just

to refresh you recollection, Was Thore any possibility
that you recall now that you might have introduced
yourself as Dave? .

-
2
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"A It recalls a very familiar - it strikes a vory familiar |
chord in my memory. :

Q  That you did introduce yourself as Dave?
-4  There is a distinct possibili_’qy.

Q _ Vhen you mention to the best of your recollection Dave -
englasser upon seeing your card from this cardboard
0X top wen ‘his wallet, do you rccall whether it -
was his wallet or a woman's wallet. Do you recall what
wallet "1t was or are you a little hazy?

A It was a wallebt; I am not at all sure whether it was his
wallet either. It may have been in back and there is
even the possibility that he may have asked her to get
its - ' ’ ' '

; Q But in any cvent whether he got it or she got it, 1t .
: was produced by one of them and he handed it to you?
A She was the person who handed it to me.

Q Was there any talk at all as you recall it about the
names of some of the well-knowvn scientists who were
working there? '

A There was no talk whatever concerning the names of
any well-known scicntiets,-

Q Vas there any discussion - did you ask them whether .
or not there were cortain people working at the los
alamos plant who were inclined to be leftists?
A Yo I recalled my instructions fro;n)@é_ﬂ:ovlcv and I -
followed these explicitly which were merely to obtain
the -information from either Greenglasser or his wife,
to pay thom the 4500. should they show any need for it
and to leave - and the third point was to arrange for
a futurc meeting.
q Didntt you tell me beforo that Dave Creenglasser had - .
started to enumerate the names of certain people who might & .
be inclined that way and you stopped him, ‘ ol
Yakovlev all of a sudden? = -

- |\
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That is correct_becauée it
the procedures I had been

"BY MR, NORTON:

Q
A
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is exactly contrary to
taught, o )

Did you discuss lenses and high speed cameras?
We did not ~ I do not recall anything of such a
natures The only thing that I can remember was the

- fact that Greenglasse

at Los Alamog in either one o
categorles: As a skilled machinist, as an electrician,
or as a physicist's helper.
one was what he did specify,
add that he told me that the
me cmbodied a specific plece of cquipment on which he
was at that time doing machine work,-

"BY MR. L/NE:

r told me that he was working

f the three following

I believe that the first

Also, I would like to
information he was giving

-

This information, as T undcrstand it, 1s contained in

an envelope that was furnish

That is correct,

ed to you, is that correct?

Did you at that time take out the material contained
in the envelope to examine it
I believe I took it out - the

in his presence?
material was in sheects,

It.was in. shcets = do you remember that?

Tes I doe

Tell us about it?-
I 21so believe that on another occasion, while I was
on the train that I again glanced at the sheets,

Will you tell us what your recollection is?

My only rccollection is of these typewritten pages
and of the one roughtsketch.
read it a1l - read the material at all,

I don't believe that I

Did you discuss the atom bomb at all with Dave

Creenglasser?
No we did Act.

r,';" .- .
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Did you tell him that you were a chemical engineer? ‘
I believe I told him I was a biological chemist. '

 Isntt it natural then you would discuss the atom bombs?

Yo we did not. I would like to emphasize that ny
principal desire after having obtained the information
from Klaus Fuchs on the day previous was to get out

of Albuquerque as fast as I could - I did not wish

to prolong the discussion at all, ' _

The fact that you did have those papers that you
obtained from Dave Greenglasser and that had to do
with the atom bomb, wouldntt That fact make you
discuss it - you would mention a little about it?
T mentioned nothing whatever - I would like to
emphasizc here that even as far asKaluﬁyg)éghs went
there was very little discussion of Thé ‘wdbrk that
Fuchs was doing. - The only time that such discussion
took place was when Fuchs felt it necessary to
supplement his written information with oral statee
mentg. : '

1 am interested in determining whether you might

have said some little something about the atom bomb?
Definitely nothing = the only point on my mind was
surprise at the fact that he was a G,I, - that floored
me = I didntt expect that.

Do you recall if Pave QGreenglasser had opened the
envelope containing the money - Did Dave Greenglasser
open the envelope with your $500. while you were with
him? $ ; .

I believe that he opened the envelope and Just glanced
inside and that I told him I believe he would find

the amount that I had stated correct,

Did you tell him you were giving him $5007
Yes I had stated that previously.

v
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Do you recall whether or not Greenglasser to1d you
that there was a world-famous scientist who was
working at los Alamos under an assumed name?

I do mt'

Do you recall him mentiomng that a Mr,%penheiﬁer
and a Mr. K:.sukovrs were working at Los Alamos?

I know of V1 istikowsky as a chemist, but I
do not recall any mention of his namee

These two meet:.ngg. were of very brief du'ration.‘

After you met Yakovle¥ in New York on your return

- from Albuquerque a meeting you say took place in .

Brooklyn, about 5 minutes duration?
Iess than that'

Did you see Yakovlev after that?
Yes I did.

Yhen did you next see h1m'>

The time of my next mceting is a li*tlc difficult to
place accurately but I would say it was some time in

very early July.

Where did this t ake place?
I cannot place it exactly.

That was July of 19L5? ’ '
Yes. On the occasion of that meeting I believe I went
into some detail on the evertts which transpired during

my meetings with ww Dave Greenglasser.

Where did this meeting take place?
It was in New Iork.

Whereabouts?

I do not believe it was in Manhattan « I believe it
was in Queens = it may have been at the end of the
Flushing linee

- 48 -
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Was anyone else present?
Noe :

What language did you use in conversing? - L
I always spoke in English, '

What did you talk about at that time - what did you
say? ; ' ‘ -
. I described the events which had taken place, the’ :
details of the meetings that Klaus Fuchs and I had, and
in much lesser detail, the meeting with Greenglasser.

" 0 2o O

What did Yakovlev say then? .
Yakovlev merely listened,
ki g ]

Did he take notes?
No he did not, -

Of how long a duration was that meeting?
That meeting was possibly 1-1/2 to 2 hours duration.

Did he give yoﬁ any money or anything?
No he did not,

Then was yourhext meeting?
The next meeting was possibly some time in ths middle
of August,

194572
1945,

Where was that? o
I cannot recall the exact location except that it was
somewhere in Brooklyn. :

Who was present?
Yakovlevy and I alone,

™

o -

At night? . _
It was at night. ‘ .
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What ¢ime at night? '
I would say about 8 or 9,

- Viere all the meetings about the same time?

All the meetings vihich took place during weekdays.

At the next meeting what did you talk about?

I belicve we spoke only of the fact of the contemplated
meeting in September which had been arranged between
Klaus Fuchs and I. o o

T ——— e ————.
Did you discuss Greenglasser?
No we didntt, - - -

Did you discuss him in 1945%

We only discussed Greenglasser on one occasion in 1945
and this was some time in I Believe, October or November
of 1945 ~ again the place was New York. - o

New York Gity? o
Just let me think for a moment,

I am not sure what location except that I do not
believe 1t was New York City - it was one of the
other boroughs, possibly the Bronx.

Vhat was said about Grecnglasser?

There was no mention of GraatigTEsser,« all

we spoke of was the coming of the Wovember meeting,
Once again I brought up the matter that Xmas was now
approaching and that Greenglasscr would posaibly be
returning to New York during the holiday season and
did Yakovlcy think it advisable to make Plans to meet
him, He told mec that he did not think so and that
very likely there would be no meeting with Greenglasseir
in New York at that time, 4 -

Was Rosenbergts name ever mentioned? _
Rosenberg!s name wes never mentioned at any time -
whatever. -

L’ T R
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' The only referenceé was when there was montion of a

relative Julius?
That was the only mention.

After November did you meet Yakovlev again?

I may have met Yakovlev in December of 1945 and this
was the last tine T belleve that I saw Yakovlev until
in either December of 1945 or January of 1946, and
this was the last tims that I saw Yakovlev until
December 26, 1946,

Where was that? , _
Again at the bar on Third Avenue near L2nd Streets

How often did you go there?

‘We met there possibly 2 or 3 times altogether,
-How did you happen to go there - how did he know

about that meeting?
He called me at the place where I was employed -~ at
the laboratorics -~ Elmhurst Laboratories,

What did he say?
He said this was John and I would remember him and T
recognized his voice, ‘

Where did_you say you were ¢ loyed? o
Elmhurst Laboratories of Abp%othman Associates, 8503
57th Avenue, Elmhurst, L.I.

How did he introduce himself?

He merely stated that this was John and I would
recognize him, .

Did Rothman know about this?
Rothman never knew about this,

Now, I ask you--will you please mark on this paper, wh:mh

I will mark Exhibit 9--will you mark on there, to the
best of your recollection, the way the box side was cut?

‘"“‘A'.. .

- 5] -
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"Let the record indicate that the witness has marked the
paper in the manner in which he recalls the box side had
been cut, :
\ . - ' . o . '
Q And these are your initials, Mr, %old?
A These are my initials and my printing,

WHEHEHREHESNSE
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o STATEMENT OF DAVID GREENGIASS
- TO UNITED STATES ATTORNEY,

SOUTHERN DISTRICT QF NEW YORK,

‘ On August 4, 1950, DAVID GREENGIASS made the following statement
to Chief Assistant United States Attorney, MYLES J. LANE, Southern District .
of New York, in the presence of Sj WILLIAX F, NORTONs

"EY MR, IANE;

"Qs Now, avid, before I ask you any questions I am going to advise you -
as we always do ~ of your constitutional rights. You have talked
with your attorney Mr, Gary, and he has explained to you that you
don't have to answer any questions that might tend to incriminate
you, and you understand that these may be used against you at a

subsequent prosecution, Ts that understood?
“YAe Yese

*Q¢ And you urderstand that this is made voluntarily ~ with no promises?
MAe I agres with that, : : -

"Qe ml you tell us whers you were born and when?
"Ae I was born in New York City on March 3, 1927,

"Q¢ And you are s married man?
"Aé Tan married, '

"Qe And a father of ehildren? . :
"A+« I have two children - a girl four and I guess the other girl is
two months! old,

"Ge Then and where wers you married?
"Ae I was married February 29, 1942,

"Qs 4ind what was your wife's maiden neme?
"4. Pringe, . ~
"Qe Ruth Pringe? And how do you spell Pfin_c_q? 4
"A, Yes, Rut Pi=netze ‘ _ =,

"Qe THII you tell us something ahout your educational background?
. "¢ I went to grammar school and %hen Junior high school. .

-5} -
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That schools?

Pe 8. #4, Junior High School p. Ss #97, and Harren hviation High School,
and then Brooklyn Polytechnic and recently Pratt Institu'oe, I
completed high sohool; I did one semester at Poly and I was in my
second semester at Pratt when I told them I had to work nighta

" and it interfered with my schooling - 80 I Just dropped- it..
IIQ.‘ '

Yhen was that?
In October, 1948.

You were inducted into the Amy in April, 1943 -~ is that right‘!
Yes.

You were drafted?
I was drafted,

And you were discharged from the Army in February, 1946?
Yes, last day in February, I belisve it was,

February 28, 1946u
Now whers did you have your preliminary work in the Anny?
.kberdean, Maryland.

After you were inducted you received your basic training in
Aberdeen, Maryland?
Yes, in Absrdeen, Maryland, .

Now, when you reported at Fte Dix, your induction center,.I assume
you teld them your occupation ~ and what was that? ,
Mach:.nist.

And where were you assigned?

_Aberdeen, Meryland, for besic training and whatever training they

wanted to giwe mes -

How long were you at this particular spot - Aberdeen?
I think until the middle of the summer of 1943 ~ July, I guegs.

That was Just a period of three monthss

Yes, about three months ¢ ' a
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"Qs Yhat sort of training did they give you there? o
" "As They sent me to basic company where they taught me elementary things -
- and soldierye Then I went to basic machine school, which was to = -
last about thirteen wesgks, but after two weeks they sent me to
ordinance schools That was not training at all - that was mak:lng
parts and things like tha'b.

"#4y Now while you were down here at the unit ground; did you ha.va any
contact with EgggnberE :
A+« Only as a brothser- '

Qs - He didn't say anything about obtaining any mat.erial‘!
Did you discuss it? '
"\e¢ Never discussed it ~ never mentionsd it to mes

"Qs Did anyone mention it to you?
"is I don't believe so, _ : L .

"Qe And from Aberdeen, where were you sent?

®As I was sent out to California; I met my outfit at Ordinance Base
Bttalion, and my partiocular company wae heavy wvehicles, Tie were
at General Motors Plant Arsenal at South Gate, mlifornia; That's
where we llved and workeds : .

"Q» Vhat was your particular job out there‘!

®Ae I worked as a machinists After a number of weeks, 1 th:l.nk about
two or three; the job was dones TR Just went up to the mountains
for a rest,

"Qe When was it completed about - ths ;]ob';’
"Mé At the end of Augusts

"Qe hugusty 19431
"Ai Yese

"¢ And from there where did you go‘l '

®Ao Vo were up in the mountains for two waeks, I thinkg . ~

e That was your next assigmment?

"ie AS a unit we travelled from that place to Santa Anita, an Ordinance ?oat,
where there was a race track, and we didn't do anything therec

-5« o
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‘"G How long ware you there?
" nge To Fte Ord, Californis - the Prisidio of Monterey, near Monterey my,
right on the &yc o

"Qe As & Bttalion? .
*s. Yes, we took up duties of running the post. It was one of theso =~
. preliminary to oversess movement, Every unit is sent through amd
screened and that's what we did in the way .of ordinanes; I was a
machinist. _ -

) "Q'.' You were processing the machinery for the Pacifio?
"ae TYese

-NQe ch long were you there?
‘"A., A periocd of three to four months - I don't knows, I went on furlough
~ from there; I think I did. : ‘

- "Qs That was your next assignment? and wherse?

"As. Poamona Ordinance Post «~ the outfit as a group again, Our
assigrment was the complete overhaul of tanks, Tie would take
them apart and run the motors separatelye. I worked in the machine
shop again and the inspeotion of parts ~ things like thate -

' "Q. Then where did you got '
"As Then we moved from thare to Missiaaippi Ordinance Plant, near
“. .. dJackson, Mississippl, : .

" NGe . That were you doing thero?
"As Then wo gobt P,0.M, - Preliminary Ovurseas Movement. Everybody
" got'a test on the job to6 see that everybody knew his particular
Jjobs Then each ‘one was given basic over again; hov to put on
gag masks, and so forth and so one, Tk were supposed to be a basa
“battalion - rear echelon, I was taken out of my outfit and sent
to - - some pLaca, . , -

"Qe How long were you there? :
"s 4 week or so and 'l'.hen I recelived orders to go to Gak Ridge. ‘ u

"y Did you ask for 1t. or voluntarily request 7 .
. ®A. Noy . . ' -
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"Q. Did they process you for that?
A, That do you mean by that? -
10 Did they examine you first?
WA At Oak Ridge they did, .
*Qs I assume they were careful about selecting people the)r wanted to
go there? .
"i. They were looking for specialists amd technicians 3 and I beliave
| - they went through the cards in the file and those went,
"e,. You didn't do snything to get there? -
"As Not at 21l - I filled out the loyalty form,: I guess,. I learned
that all my friends and assoclates were ali spoken to about mes.
“Q."'l Then you arrived out there, did they give you any special
. instruetions?
"As They told us Just keep quiet until you are sent; we were given a
security talk; that whenever we came into contact with anyona, we
. . were not to talk about it. o
"Q'.'_ They warned you that it was highly confidential?
"ie I didn't work there; they gave us the ségcurity talk and then weo
' Ware processede I was there for two weeks and sent to Los Alamos.
"C.l'o' Tho gave you the talk at Osk Ridge?
"As He looked to me like a civilian, must have been Army Intelligence.
“d- ihen you got to Los Alamos, did you get another security talk‘l
"4e Yes,
"Q. And what did they say?
"A, They eaid it was highly confidential and that we were subject to
"+ prosecution -~ so on and so forth.
"Qe And that it should not be diwylged?
"A+ Thet's right, and they said nothing should be divulged,
- "Qe "as it given by another civillan? .
" It looked like a civilian to me, - . ‘o
- 57 =
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ni_d they proeess you again?
Ve ware screened once at Oak Ridges

‘That were you doing at Oak Ridge?
 Nothinge

And at Los Alamos?

Te went to work; first of all there were three main shops, one
was much smaller than the other two. The foremen of the shops
interviewed me and I kind of got out of those twos The third
man interviewed me and I sajd I liked him and I said I would
take this Jobs

Viere they all Army?
No, civilians,

That was his name? This man that you liked.
Some French name - I knew he was from Dstroit, Michigan,

Yas he a sargeant? .?hat did they call him? .
He worked for another boss; this boss ‘was an Arm/ Sergeant by the
nane of Fitzpatrick.

Fitzpatrick was your director!
YeSo

Did he give you another talk, too?
No, he never gave me a talky

“here did they assign you?
In the Shop thare.

The experimental lab.?
The experimental shop.

How did that operate?

The two other blg shops took care of things done with machinery,
that they couldn!'t handleé in the small shope This particular
shop was on a rush-job basiss if they needed something in a
hurry, was about to set up his experiment and neglpcted to put
in an order for it, he was stuck, he would come down and hawe
something made; also if a scientist or enginser would feels Tigll,

Foooolsga
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I think T got an idea this way and he didn't want to go and give
it to the blg shop and wait weeks for it, he would come to us,
we would do that; besides that, the overflow of the big shops
would come to us, too, :

"Qs How many people were in that shop?
"Ae About 10 people, all togsthaer,

 "Qe. How long were you in the shopf - : :
MA. Almost 2 years, I guesss from 1944 to 1946.

"Qe hugust, 1944, to 1946¢
"As TYes,

"Qs Did you eventually became head of the shop?
%Ae Yea, I did,

"Q.. 'hhen did you become head of the shop?
"« The end of 1945, I believe. ‘

"Qs. Did they make you foreman?
"A« Yes, Fitzpatrick made me foreman,

"Qe Did they up you in grade, in rank?
"Ae, NOw. . .

"Qe That were you when you cams to the shopp K
"as T/5 ~ equivalent to corporal; later on I became a T/4 which ia
equivalent to sergeant,. - . '

"Qs That must have bson interesting work?
"Ae Very interesting. .

®Qs Especlally when these soientists themselves would come down?
"Ae . Yese

"Q. That they were probably doing was sharp-cutting the-main office
to come direct to you? . ‘

"As Fitzpatrick was & personal friend - knew a lot of these fellows,
4 lot of them were not supposed to use the shop; but they got tied
up and we allowed them to use it, so they used it quite a bit,

¥
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"Qs 1 suppose they felt they oould sawe time?
Ae They did save a lot of time that way,

Qs If they had not came direet to you, I suppose they would have
had to sutmit their ideas to the heads and go through several
conferences, and maybe take weeks®

Ae That's right, and on designing basis, they had to go through a

. Wnole rigamarole and had to be decided by 2 panel of scientists,
whether 1% was the corrsct coursej if they didn't decide it was
right, it was thrown out.

Qe This way they felt it would be all complete bafore they went to t.he
~ panel end the penel would have to accept ite
hs They dide I wouldn't say whether that was all for the atomic bomb; ,
maybe they were working on their own priwate research, I can't toll.

Qe 1’*nen they would come to you I assume they would discuss it at some

~ length?

A+ Here is the story on that, Even when I wasntt the foreman of the shop,
the scientists would come into the shop, and the man who wes in
charge would assign a man to work with him, Three of us would
stend around and talk, giving each his own opinion, and after
something was decided upon, the machinist who was given the job
would do the job,

Qs In that way you learned as much about the thing as the scientists dide
de It was parmissible-

Qe It was a good spot to learn what was going on%

Ae It was much betber than the other big shopss The big shops are
strictly ~ a bluaprint came through and you followed the blueprint
‘without asking questions or saying, I don't think this is going to
‘work this way. .

Qe Did these sclantists have their blueprints with them? N
"~ Ae They would make a sketch; sometimes we would get a blueprint -~
already made, he would make a sketch and say I want it like thise
"I would say I don't think it will work that way, He said he ‘-,
" wanted it to do this and this, and we would come to a compromise :
and change the design slightly. . That way, of courgs, I did’ get to
learn a lot about what was going on. .,

"""p‘-r. .
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."Qs Then you became foreman you prohebly learned a lot more, didn't you?

Ae I was the same gll the way throughe It wasn't as though they wers .
hiding anythings And even when I wasn't foreman, st times they would
call me over on-a job to look at it and say what I thought of it -
so I did learn quite a Hts Then there were scme scientists and
engineers would come in and wouldn't want t.o work with anybody elsey
and would ask to work with .mee

Qs Tho worked with you -~ diglffey work with you}

.~ Q¢ Didn't he ever come down? . .
. A Not to my shop, if he dide There were a lot of lesser sciontlstss

' . Qt any of the big cnes come in%?
VLaD:'-M;R . Kigtiakowski, but he was in charge of my whole group or unit -

@ was the poss, and when he would come down to the shop, we would
kind of straighten up; you knows He would look around, agk how things
are, and would be off some other plate,

. Qe How old a man was he?

.. he Over 50, I supposes

. Qs Did Qggenheimgr gver coms down?
-As I don't knows I have seen him around, but don't remember if he
was in my shop, another lab., or what,

HErR
.Qe Tho were some of the other scientists that came in?

.. As Dr dolph; Ir nschitz; and there were so many other people

I can't remembery I remember an Englishman,

Os Tas m- Fuchs aver down there?
As Not that I know ofe I don't think I have ever seen him,

. Qe Tell me this; Then they would have you make up these special ~
parts, did they ever take you to any part of the installations
to try and fit this into any other part? : L

. A« No, they never did that kind of thingy It wasnft for that purposes
somebimes T would take a measurementsy . T ’

-761-
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nQs Did they ever let you see the actual construction of the
bomb? - ' S
Ae No, tut I worked on parts for them,
Qs You never actually saw a model, or did they tell you how
big it was? ' ‘
A, Vell, some soientists did tell me about how big, yese
Qe. Tho were they? o
As That do you mean by how big it was?
Qs The size of the bomb itself?
A, You mean the whole bomb, or just the.
A, The whole bomb I was allowed to understand was quite large -
' A B-29 had to be refitted to put the bomb in, and the exploding
material was only about the size of a tesebell. . )
& Who toid you? . '
ke One of the scientistss Dr. Ehnanue;,XSc/hwartz._
I guess he is a doctor, ‘ '
Q. Did you see any of the experiments in connsction with the qubf
As Yase ' - :
Qe That experiments did you witness?
A I would go into a labe to put up a tool rack, let's say, and
a ‘'setup was being made on a chemical experiment, Then 1 made
an apparatus for various experiments in my own shop and we
worked them before they went oute So I knew what the experiments
were about usually. ‘ ' ’
Qe You were mald.hg t.his in conformance with blueprints. you would
receive from various people? - ~
Ae - sometimes; sometimas no. : =
Qe - How could you make an apparatus without a blueprint? kK
Ae )

You go through a whole business with draftsmen and so one,
We had one draftsman in our offices “
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.1y You had a sketch to make it from?
A+ - Yos; and we would go over it, go back to the draf‘bsmn and he
- would give you a drawing just for these type of jobse .

¢, Did you havé any talk with any of the persons who witnessed the
actual experiments of explosion?
. Ae Almagorda s + -I don't know if this is permissiblee..

Qe. Tou saw some of ‘the preliminary experiments in connection with
.. the bomb, didn't you?
Ae . Y8, ;
Qe~ At various times you worked with the various scientists in
making apparatus for the conducting of experiments?
As YGS-

Q.. Ihey would come in with sketches to you and you would discuss
it with them and discuss the various component parts of the
Bomb at various times?

Ae .- Yese. -

Q.. And among these :l.ndividuala was a Dr, Sclrwartzz ,
Ae. Yese- :

Qe - Mr vidson? ‘

Ao I don't think I'ever ~ he aver came out to have anything made, .

- but Schwartz did, but Dre Rudolf gnd Dre Linshitz and another
guy, a Russian from Los Angelese.

Qe - You did discuss the making up of the Bomb with Schwartz? -
AQ Yes.

Qe . vhen was that, do you recall? -
. Ao . I think it was over a cup of coffee in a cafeteria, ;

Qt '?hen‘!
Ay 1945, 1946 ~ 19450

) B . LN
Qs I understand you to say that you saw the pictures of the explosion ™~ -
'~ that took place? - 4
As . I saw the pictures and it was described to me by various- people 2

who had besn there. .,
4
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!There was that? .
- Almagordo, New Mexioow,’

In November of 1944 your wife Ruth visited you at Albuqﬁari;ue,
is that correct? _ - o
Corrects :

The occasion was to celebrate your wedding anniversary?
It was, - : ' : R ;

' She arrived there the latter part of November; 19447
" Yese *

You were on furlough for a few days, weren't you?
I got a 3-day pass, plus a weekendy

It was at the closing phases of that week your wife discussed
with you the subject of the conversation she had with Julius

Rosenbergl
That's righte-

Till you tell me to the beat of your recollection what that
convergsation was?. : : _

Tia went for a walk out Routs 66, that is past the city limits

of Albuguerque; when we almost came to the Rlio Grands, she
started a conversation,. She told me that Julius Rosenberg and
Ethel Rosenberg —- first of all, she told me that they had .
approached ¥ — first she told me that I was working on the
Atom Bomb Project, which wes very surprising to mey I at the
time had not knewn I was working on the Atom Project, I knew

it was a sclentific project, but I told her that T did kmow
that I was working on the Atom Bomb Project; actually, I didntt.
T asked her where did she get this information from and so she
told me that she was speaking to Julius and Ethel Rosenmberg and
they had told her that I was working on the A Bomb, and then she
told me the conversation that went on betwsen her and these two
other people, Julius and Ethel Rosenbergs ‘

that Jid she say? - _ : , h
Julius had said o her that I was working on the A Bomb and he

"
»
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+ -3 #would Iike her to tell me that they would 1ike information for the
- Russians; and my wife told ms that she had felt she didn’t want

to do this; didn't want to tell me aboub it and Ethel Rosenberg

" then told her, well; at least lst him know about it. So this is

what she was doings Vhen I heard this information I was very

"much taken back =~ frightened, worried - and I didn't say

anything in the way of giving information immediately, and she
said, well they told me to tell you to think it over and I
thought it over and the next day I saild to her I would -give the

’ informatiom

During the interim from the time your wira told you what :
Rosenbergs wanted and the time that you decided to give the

. information, did you contact anybody - did you oonsult with

* anybody as to what you should do¥-

A

Qv
As

'

™
Qe
I.A..
‘@

e

Qo

I didn't.

"hat was the reason you decided to do this? .

Rosenberg sald to har to tell me that Russia was an ally and
as an ally she was entitled to the informatlions Tat was the
main factor that declded for me to do this,

Did it ever occur to you that although that was a fact that

' Russia was an ally, 1f they were entitled to the informatiom,
. they would have gotten it from the United States Govermnent?

Did that thought occeur to you at that time?
It never entered my mind I don't think; I don't know what
did :I.t to my mind actually. .

Having made up your mind to do this, and having told your wife

‘the next day that you would do this for Rosanberg, did you then

give her some information? :
1 don‘t. think I gave her any ini‘ormat.ion-

Are you sure you didnt't give her some infomation‘!
I dids I told her what the instalment lcoked 1like, how many
people were therg,

‘TWere there among the names of the pecople some who were scientist.s,:

like Ureyt
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"My I don't think I gave her any names, I gawe some of ths big names I
knew were working on it, ‘ _

Qe And names of peopla who might be susceptible to this particular
: cause? .

Ae Yos, I did.

Than did you also tell her that you would be home on furlough
within a-month and that you would in the meantime corral a lot
-of this information you would give Julius when you got. to
- 'New York?
" As T may. hava.
’ Qe From the time that you told your wife that you would gat this
. information’ for Julius, you became more alert then as to what
.. 'was going on at Los Alamos? _
'S Yes. 'I didn't exactly; what I was looking for, I didn't. have
& conception of how the Bomb was made; it was only when I
came on furlough that he had described approxmately how the’
B}mb worked; then I knew what to look fors

Qs *hen your wife was talld.ng to you about what Julius had said,

. - did she tell you that Julius had given her §150 to help pay
- her expenses to flbuquergue from New York City; did ahe tell
- you that at that time, you don't recall?

A. T don't recall. ‘Inenever it comes to monsy I get a E.Lank spelle
.Q. " You returned to New York about a month later, aroun:‘: the lst- of
L January, 1945¢

He YBBQ . ) )

: Q. : D:Ld you ‘take dinner with Julius and Ethel when you were here -
on:your furlough in New York, in January, 19457

Ay Yesa
Q, Who was present gt the dinner engagement when yoru arrived?
- .Ae  There was Anneﬁidorovich and Ethel and Julius Rosenbarg
e and myself and my wifo,

Qe . How long did Anne :r"amaip in the party? . e

Ae An hour or soe
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. n’
Qe Thile she was prasent,. was there any discussion about Alamos
_or the Atom Bombg
AO‘ m.
Qe How long after she left did Julius start to talk about. the
Ator Bomb%:
A+ To my recollection, it was after supper. That difference
does it make before or after supper?
Qr. Not before supper? -
Ae Just a little bit - he said something to the effect the reason

we were invited to the house was becanse Amne was there; she-

would get to know who we were, and she would be the one to:come.
“to Albugquerque to pick up information; it just happened anyhowe

After supper :rou all sat ardind thers and mst have already
had a real long discussion?. s
After supper he explained to me how the Atom Bomb works.- "hat
he actually described was what the Russians already knw.

Was that tha first time you act.ually knew of the working of the
Bomb?

Yese

Did hs tell you why he was explaining to you the. mechanica of
the Bomb? .
He said, now I will explain and you understand what we are
locking for; you tell us what has gone on in the making of the
Bomb, give us materials, methoda of use, experimenta necessar:r&

During the conversation, I assume that both Ruth and Ethel were
present? . -
I think most of it went over their heads.,

They heard the conversation‘!
It didn't mean anything to them, except the faot that it had
something to do with an Atom Bombs.

ROSErBEAG- -
Did Juliusg:tell you where he received this infomation about
how the Eomb worked?
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iy, No, he didn't tell me exactly how, I gather he told ms ‘hewas - -
- working for the Russians 3 he didn't tell me who gave him the R
information. -

Q¢ . Did you ask him?
Ay -Yose He ignored its he didn't t.ell me specifica]ly where he got . i
: the information., ;

i Ro 5&\‘/85& & *
Qe That else did Julius/talk about on this oceasion?
he, Then we spoke 3B0ut methods of meeting nd then
. I think it was my wife and myself — you see, at the beginning 3
of the evening Julius said that she would be the one,.but maybe S

she wouldn't, there was a possibility she wouldn't bg the one %

to pick up thé information; then, at this particular moment I 3
think it was I who asked him what happens in case she doesn't s
came out, and ~— was it myself or my wife who asked that — p
I think it was my wife, and he sald 'we will give you somsthing i
to identify" and he and my wife and Ethel:went into the .
kitchen, and this I am certain of, I was not there at the time;
I was wandering around, eithsr listening to records or looking -
at a book; then they came out with the Jello - the side of a _
box, this side (indicating), the one with the reecipe, except i
it was a darker colored box, and it was cut in this fashion, -
and I cut the part marked DG; I didn't see it at that tims, .
but T saw it later,.

Qs Vhen you got back o the apartment?
A+  Yes, my wife ahowed it to mo. '

JELLO Box-T=

Qe  Tas there any discusslon et all about the way that the information
was t0 bs transmitted if Anne appeared on the scene?: =
Ae I don't remember exactly what was sald about that, I know some
- method was worked out that they would meet each other, I think .
in front of a Safeway store on cantral Avenue in Albuquerquey .,

Qe Tas there anything said about Denwer, Oolorado‘r ‘ :
Ae _ Yes, they would mget outside a theater in Denver, 1t was all Bt

tentatives This was a1l before this ( indicating the Jello T
box)e - SR 4
. . : ) k'
]
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"Qs Do you recall that there was some conversation about a meeting
that - a moeting with anne in fromt of a theater in Denver,
Colorade? :
he TYes, Anne was t.o ba the couriers My wife was supposed to mest
: her. '
Q. And she was subsequently to recelve infomation as to the tima
X Anne was to be there?
> As Yes.
-~ Qe And the information was to ccme ﬁ'om Rosenberg?
As Tes, from Julinse . .- Tt
——————

Qe Vho was A.nne and how long had you known her? .
- #e I hadn't known Anne until he introduced me, but I ‘knew her husband,
Mike Sidorovichy I knew him previocusly to going to school with

him, g185 becdtise he was a friend of Julius, I wasn't on intimate
_t.erms -
Qe -Is he a Ruqsian? :
As I presume he's Russian, yes.
Qe That did he do for a 1iving?
Ap An engineer.
Qe memical‘_i' '
“4s An ongineer of some kind.
Qe T.2s he a Communist?
As T 'Ghought he was.
Q; Did he sever say he was? :
&e Viell, he never said he was a Communist, and he would never
fight about it with anybody that I saw, btut if you entered .
into a conversation with him and it got around to the subjeet
of politics ’ he would take the Cdmmunis’t Party line,
Q¢ Did you and Juliu.s talk about how the bom‘b was datonated? )
Ay At this particular time? , 4
Qe TYes, after dinner, e, '
4s Yes, yes — he was the cne who was doing the talking,

v
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LIS -.He told you how it was detonated?®
Ao ‘_Yea, at that time he told me.

Qe Was there any reference to recruits among the workers? R S
Ae He told me, also, that I should give him a list of all the
people on the project who seemed susceptible to g:[v:lng

informat:lon to the Russlans,. .

o kg

Qs Thile you were talking to him, did you make any sketches for
" hin at that time, for Julius? _ ,
Ae I don't think s0s = : ) - : )

Qe ..At any time during the furlough did you make any sketches?. .
Ae..I think I made a couple of lense

Qe .And he took them, didn't he? S
Ae . Yos, I suppose he did,. . e

Qe .Did he mention amrthing about money? Did you get any . 1
noney¥. :

As .1 didntt get any money. S

Qs+ Did he mention you might get some? :
he .He said he would take care of expensess = I thought. my wife - : ; |
: coming out there — something like thate . _ :

Q... Ddd he say anything about having furnished expenses befors for
your wife's trip?-
he. No, never mentioned that to me. .

Qe-. And did you give him any more hames of these scientists who.
were oul there? : . , -
Aq Not that evening,.. _

Q¢ Any time during the course of the furlough?
Ae Yes, when I gave him the sketches, 1 did. :

Qs . You gave him sketches on other occes:lons? . : _
Ae. Yese.:. S _ _ _ ~

Qs In New York City did you give him sketches? ' 1
Ae Ies, C . . 4

-7 -
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“Q. “heraabouts?
Ae I don't remember,

Qe At your home? _ : : Lo
- Ay Ab my home, ' S ‘

Qe 'Stanton Street?
Ae 266 Stanton Streat.

Qe *aa he after you all this time, dunning you to giva him more
information? .

Ae Oh, yes, always trying to get me to give information; actually
I didn*t have too much information and then, againg I was on
ﬁn'lough.

Qe Did he introduce you to anybody else during this mrlougx
~ period¥
Ae Ses, that's — T don't know wha*bher it was on this furlough
or on a later furlough, but he introduced me to somebodys
I think it was on that furlough in Jamvary, 1945, that he
introduced me to 2 man, I donft know whether he was a Russian —
he was white - Julius c¢alled me and made an appointment; he
told me thot he wanted to see me one night during the week and
80 I borrowed my father-in-law's car and went up to First Aveme,
somewhere above 42nd Street it was, I parked beslde a saloon,
not far from a saloon, and he came over to the car, looked in
and went away and brought back a guy who if I bunked into I
‘wouldn't recognize —— it was dark; he wore & hat; he introduced
me but neglected to say the i‘ellow's name --- or he gave me the
nams but I don't remember it, Ve want up a2 road in this
neighborhood and while I was driving he asked me questlons
about the bomb and told ms stuff about it, I suppose; I
couldn't get very much; I was concentrating on drivingo

. sENBF
Qs ‘here was Jullus L
A¢ No, he wasn re; we laft him. He went homee I think

we came back to the same spot in about twenty minutes and
- I dropped him off agains '

Qe Did he try to question you about the lens‘!
Ae Yes, about the lens mold. S

a7l w
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"Qs.

As,

Qe
Ao

Qe

Ae
Qe

A

Qo

A,
Qe.

Ae

Q.
Ao

Ce

T

A

Qe
'Y

Qe

Ao
Q.

A,

Qe
he

Qe.

‘No records, just in my mind, o RﬁEP’G—LﬁSS

Had you already drawn a sketch of that lens mold for Julijus? = |
Yes, earlier in the weeke.

And this man asked you more about it?
Tell, yes, but whatever I gave him in the sketch was all that
I knew about it at the time,

And I suppose 'subsequently you learned more about iﬁ?
Oh, yes; I had already made some,.

From the sketches? .
Yes, I mads at Albuquerque a number of them and after he g
me the impression — he told me — told me what it was, I knaw,

You knew what it was t-o be used for?
Yas. \

Tiell, then did you have any more talks with Julius on this
furlough visit about the infomation relative to the Atom Bomb?

T dontt think so.

Then you went hack to klbuquerque?
Yes,

David, you got back to Albuquerque somstime in January of 1945?
Yes,

Then did Ruth COome down there?
Six waeks later.

Did you have any communication with @senberg during that period
of time? .
No, I didn'to

Put I assume you were very alert to picking up 1nfomation?
I picked up infarmation yes, ‘

Did you make any record of it at. home? ™

A

After Ruth came down there did you and Ruth/discuss the @theringf

of more information? ‘e
&
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. %A, To, she just told me, she just showed me she had the tage -

Qs - ihe-‘card? .o
Ae. The-card; that'a all,

: Q. Orr the first Sunday of June, 1945, you received a visitor -
a man?
A .IYBBQ R

Qe Who was that man? N :
" A+ Harry Gold. o
L T o
Qs -Do you recall how he identified himself? : '
Ae Yes, he asked ms my names I told him, he showed me the tage -

I took the tag out of my wife's wallet and I showed it to him. - 4
It £it, and we were identified, He asked me for the information.
T told him I haven't got any right now, I'1l have to get it for ~ -

you, so he said I'm coming back lster, - " i

Ge . During the interval that transpired from the time of his first
visit until the time when he appeared the second %ime in the
afternoon, did you gather this information together? - - .

Ae I delved into the recesses of my mind and brought it forth
and put it down on paper. : :

P2 Y

BN R T L T

Qs How did you put it down on papers That did you put on”to Co l
" these papers? - )

Ae. You mean what I wrote about? I told him about lens molds in mch - E
.. detail, about the growth of the project, I also gave him a pretty -

substantial 1ist of names of both possible Pecruits end of scientists . .
who worked there,. Opa¥flstiakowsky, and.I told him of course.
OPenheim who was head of the projec Zohn who was Jmown ag

Qe And did you put down anything about that’ process that you spoke
~ about that Fitzpatrick had built? -
Ae It wasntt built at the time,

Qe Did you put down sketches of the various parts?
A+ Yesz the lens moldso,- J

Q¢ Any other sketches? .
Ae Just molds, Almost the whole thi.ng was getting 1t right. .

-3
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"Q.
Av

Qo

Be

Qe
Aes
Qe

A

Qe
“Aw

Q-
Ae
G
As

: Q._

Qe

Ae

Qs
_ Ao

. Q.
A’

e
A

Anything about stainless steels,. -
No, I told him nothing about thate-

- JNLsGM-R2 L.

PR

Iou gave him sketches of varioua parts that had to go to make it?

I gave different types of lens, of the experiments on using them,

I gave him sketches and various things that went into the make-up -
of the bomb, -I think I remember now all I spoke to him in personm,
I don't know if °

I told him we wers making high-epeed cameras.

it was classified.

But. did you have mch conversation with him, the meetings were

quite short?

Yes s I don' think he was t.here tWenty minutes,

‘I'o the best of your recollection how many shests or paper did
you think that this informtion consumed that you had writtan

on roughly?

Three, fourse *

"Do you recall if you wrote on both sides of 1t%:

"The ones 1 pu'b drawings on I don't think I wrote on both sidess.

Bat on the other ones you think on both sidea‘l

Yes, in pencil.

Did you put it in an enwvelope or loosely? .

« I think the envelope was sealeds .

ma you put :lt in an anvelope?

I don't think so, he was supposed to read :l.t--

Did you put it in an envelope or hand it to him?

In an envelope.

Looseleaf paper?
Lined papere

Then you and your wife left the apartment with him?
Te went with him to show him the way..

And you walked for a short distance?

Yie went to the USO and dropped him off,

4,.’:"-.. .
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“Q'_

As.
Qe-

Ay

Qe
Ae

Go T
A

Qe
A,

Qe .

Ae

Qo

Qe

Ao

Ge
A

Qe

_ t.here, ..

And then before you dropped him off didn't he giva you a packaga

" containing monsy? .

No, he gave me that- in the house.

Before you 1eft the house? ‘
Yes, ‘

Yoy put 1t into your pocket? :
I put it in my pocket in my blouses

Then he gave ycu this package you felt it, Did you know there
was money in it? '
I figured it was money.

Did you say anything to him?
He said okay? Yes, I said it will be enough.

Did you say it was enough for now?

"It's enough for now meaning of course I said it's, enough meaning

of course it's enough for nowe. He said something to the effect
that he would be backe I gaid okay. e didn't mention any

‘spacific tims of his return. :

Did you talk w:l.’oh anyone about the expenses which you had to meet
because of your family circumstances? '
Yes, Harry Goldy I remembor talking about that, I remember
saying that my wife had just had a miscarriage and cost me a

lot' of money for doctor Mlls and medicines, etce He was . :
very sympathetic about that and about the place we lived in,

vasn't it r:l.ght after that he @ve you the envelops? .
Fo, he gave it to me before, I said something about I
guess I need it.

But did he positively say he would be back again? '

‘Yes, he said he'd be back, Of course he never showed upe

From the time that Gold left did you still contime to obtain

“information down there?

I didn't gather it s0 much aé it. was sinking in and it stayed
. ey
, )

-
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- "Qe
Ae

From that time on did anyone ever ask you again for this
atomic information? : ,
then I came back on furlough,

That was the next time?
The last time,

When was that? : C
In 1945 in the Fall I came back.

Then you came back in ths fall of 1945, did you see Julius
Rosgnberg at that time?
Yes.

At that time did you hawe a conversation with him?

I don't remember the exact tims and place of these conversations,
but I know it happsned, Fither I was walking with him or I went

up to his house to eat, he toock me once to a place to eat and the
moving pictures. ‘

In New York City, in Manhattan? - ‘

Tes, he treated ms and places like thats So during these times
there was always conversations and when we were alons he brought
the subject up, Of course I gave him that description I gave
you there, - : o - S

Of the bomb® St -
Of the bomb, . ' :

Did he write it down?

I wrote it downg_

And gave 1t to him? -
And gave it to him,

- In Manhattan?

Yes,

"hs that sometime in September or October, 19457

-In that furlough in the fall I don't remember the exact dates

- 176 -

""\lc- .

17

115 T T

FTOF TN Rl ST

+ b

e D o

- Dl

HETY 3

Semmrmamn mewenommm e v w8 a8 g e ] ] e S



JULsGI-25

NY 65—-15336

—f'Q'

A

. fa
A

e
b

Ge

—.A.

A

Qe
o

G
e

'L?ith sket.ches?

You were d:tscharged shortly after that?

Did you g:lva him ‘more sketches?
d‘l, Jes, I gave him a complete description of what I knews

IGE.

Did he say what he was doing.with them?
1. knew he was giving them to the Russians.

Did he say he was giving them to the Russians?

Oh yes he said to me originally he was asking for information to
give to the Russians, It was obviously to give it to the
Russians that he originally recrulted me on that plan,

I'm trying to get to the actual fact that he was again in the
a1l of 1945, that he was glving it to the Russians.
He said I'm giving this to my friends,

as Ebhel present in any of these occasions?
Never. '

Did Ethel talk to you about it? ‘
Nover spoke about it to me and that's a faet. Aside from try:lng

" to protect my sister, believe me t.hat's a fact,

Did you tell Rosenberg in the fall of 1945, that you were
anticipating getfzing out of the Arnv‘!
Yes.

That did he say? '

He sald it's all right but can you gst a job up there as a
civilian? I said yuse

He said stay there, I said I'm coming home,

Did he gay why he wanted you to say there?
Yes so he could get more informatlon,.

In 1946q : . _ | _ ]
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BGe

A

Qe

Ae

Qe

Qe

Qe

k4

Ae

Ao

G
A

Ao

Ae

G
. A_o

'YGS. \

Then?
The last day of February, 1946o

Between the fall of 1945 and February, 1946, did you still
continue to gather information?
Nothing.

In your ‘mind you did? .
In my mind yes, but. I gawve no information.

Did Rosenberg ask you for additional information after the :

fall of 1945%
I dont't know.

How about while you were working with him?
Noe

After you got out of the Army in February 28, 1946,
you returned Yo your home in New York City and after a
few months you became assoclated inﬁimss with

Rogenberge - You were partners in thgfG & R Engineering
ﬂEmpan.vo : '
. Yose o

And you contimued this arrangement until the company was -

incorporated known as t

chine Produce Cos Ino,?

Y‘hat was your position with the oomparv or corporation?
I was shop foreman in aetuality, my title was Vicew
Presiden‘o.

C .
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g, Who wes President‘t

A'. Juliuso

Q. Who was Secretary?

Qs Tho was Treasurer?

A, Thich one, Machine Produce?

Qo . Yes, » '

Aé  Davigfshien. - -

Qe You all collected an equal interest in the corporation?

Ao Equal :Lnterest but David Shien had preferred stock,

Qe Who owns stock in it now? :

A, I frankly don't know exactly., I don't own mine,.

Qs What happened to 1t?

A, I signed it over to Julius for a promissory note, I
quit 6 months before I signed it overs I gave it up in
January I think.

Qs Did you ge‘b anything for 14?

A, Iwas supposed to get a note,

Q;'; For-how much? ‘

A¢ A thousand dollars. My wife wanted about $2 000, I

.+ figured it's'a headache, a note's a note whether he gives

! it to me or not it was lost money a.ny way

Qe Did you draw a salary from there while you were there?

Ay I"or a year I drew $55, a week,

Qe Dld you get any other monies? ‘While t.here?

Ae Yes I got other moniles,

. PG

Qe That did you get? o3 EIEE

Ae T got money from Julius)whenever, there were other times
when we didn't take any money at all and I needed i,
Julius had money, I went t6 Julius, look I need money
and he would give me moneys . "

Qe  How much?

Aq' About a thousand dollars all told,

oo
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®Qe
As

Qe

As

Didn't he at one t.:l.me tell you that you should go to MIT uuier
the GI Bi1l of Rights?
Yes, he did,

Did he tell you why? C
That was one of the schools that he wanted me to attend, He
wanted me to attend one of the better schools, MIT or Unlversity

'. - of Chicagos Wellyalmost amyone of those schools. The idea was

I should become a scientist, and work along with these people I
had known in Los Alamos, and be in a position where my voice, _
what I said had weight to it, you know what I mean - all for the

purpose of esplonage, toos

Did he say that?
He seid that secondarily, but- he did say also for that purpose,

Didn't he say at ono time that you ought to enroll at the
University of Chiecago a2t Russian expeonse?

Yes, of course, this was supposed to be at Russian expensej
yes, certainly,

"Did he say he could arrange ite

Yes, he said he could arrangé it at Russian expense.
Did he tell you what the details were?

‘He told me to tell him what I wanted,

Then was this conversatibn? '
The last, recent one was 1948, yeh,

September 19487

Noo See I wemt to Pratt Institute at night — he asked why did
I do that.: I said I have to study for my own bensfit,
mechanical engineering, which I was doing before the war,

He didn't want me to go there and study and take care of

it at my own exponse, He wanted me to go to school full
time, daytime, you know, and be obligated to him, My wife .
and I had discussed that a mumber of times and we agreed ~
to stally
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Qe
Ae

As

When was this conversation about 'the Univefsity of m:l:'cago; :

-~ give me the date of that,

It was from 1946 and 1947 he was always try:lng toe

hen was the laet. one?
In 1948, before September, because he Wanted me to enter the

. September term.

Tiould you say about August, 19487 The sumer of 1948? '
Ysh, even before that, Every time a semester was etarted, hs
was aroueed, and alwaye talking to me about it, .

‘L?hen Fuchs was arrest.ed in Pebruary, 1950, did Rosenberg coma
t yoy ard have a conversabion with you? —————
About a week 1ater. 7

s There did thie conversation take place?

We walked along the park, on Stanton Sheriff; Hamilton Fieh

. Park, walked in the park and around it.

How long wers you together‘!

- I would say about 45 nimtess,
'Vlhat did Rosenberg say to you at that tiue?

8aid to me I would have to get out of the country with ny
familys I gave him the impression I was willing to go; only
thing is I didn't have the money to pay off my dsbts, He

"wasn't interested in that, wanted me to go and forged about

ny debts; I said I can't do that; those peopls are not wealthy
people, whatever I take from them is blood money, and I have

to pay them backe . That's the way the conversation was, TWhen

I went home I told my wife no such thing; I told my wife, I
don't know exactlye I didn't tell her he wanted me to leawe

the country, At that time he wanted me to go to Cascho-Slowakia,
a good job was waiting for mos-

Did he give you any money while walking around the park?
No; but if I had said yes, let's go, I'm sure it would have
been fortheoming quickly. .

Then did he give you the thousand? RPN
later, after Gold was takens . |

: =81 -
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“qe When Julius Rosenberg, yas walking with you in the park and he
; discussed the possibility of your leaving the U. Ses Tell me
° why he wanted you to leave the U Si? .o

A¢ Well, the reason he wanted me to leave the Us S. is because Fuchg,
" he told me was the contact man, was contacted by_Gold and Gold was
Fuchs' contact man to give informatiens He did not mention Cold
by name — he said the sazme man, you ¥emember ‘that man out in
Albuguerque =~ I thought and then I remembereds Actually this
has been far back in my memory. I really didn't remember hdlf
of this stuff. Anyhow, he said that Gold (didn't mentlon him by
name) said this man knew me and that vhen Fuchs was taken in
February he would tell about Gold and he would lead them to me,
and I would have to go and he wanted me to go with my whole
familys puff, disappear} I thought, I figured I might, so I

hetter net g0e ‘

Qs After Gold's arresﬁ, did you have a conversation with Rosenbergt
Aes Yous IR ) ' .

Qé Where did this take place and when? _ ‘ '
A+ The-same day, the day my wife came home from the hospital after
" giving birth: I remember he knocked on the door, I got. up out
of the 1iving room chair, opened the door, thére he was. It
was in the morning, I hadn't gone to work yet, He had the
Herald-Tribune.or Times, anyway there was a picture of Gold on
the front page, "And he said that's your man, look at the :
pictures, I said, You're 'silly, that's not the fellow; my
wife said it was not hime He sald, That's the many He said,
Here is $1,000, you're going to hawe %o start paying back your
debts, because you have t0 go out of the countrye That's the
first my wife had heard about going out of the country, because
T never told her having'no intention of leaving the country, I
never told her about ity =

C. He gave you the thousand; how was it made up: 10s and 20s?
Aé Tens and twenties, in a white envelope -~ regularé .

Qs Did you count it? .
A¢ Didn't count it then. : S
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. '--'Q. ’

Did he seem to be excited?

Ao _Yes ’ he was exclited,

o

' A..

Qe
As

Qe
Ao

Qe
A

Qe
A,

Qe
Ae
Ae

Qe
Ao

Qe
Aw

Qe

Ao
" the original thousand, we went for a walk and he told me about ™,

Did he sa.y he was lia.ble to be arrested if you didn't leawe the
country?

He feared he would be arrested, they would p:l.ck me up, 1 would

1ead to him, _ )

Did he say that? S ’
Yess He sald get a lawyere My wife sald, That do we need a
lawyer for? And he said he has ones "

He had one?
Yes,

Did he_- say who he was? - . '
As a matter of fact, this manAflock he has for a lawyer, I read in

‘the newspaper, and that was hid name. My wife remembers he told us

long time ago when he fought that case where he was fired as a
commnist..--—

Who was ﬁ.red?
Julius, And that Block was the man who fought the case for h:lm,
My wife says that, Y don't know, :

cSENEERE
Didn't Juliusfcome to your house a few days later?

Yes,

aAnd again héve a conversation with you? . I
Yesy He told me to get up out of beds He dropped off M,OOO. ’

In an envelope? |
In & brown wrapping papar, which has subsequently been found,
1 hearo ‘

-pid he say it was §4,0007

He sald it wasj I never coun'bed ite .

He seemed agitated againt ~ ‘ ) e
Yes,. wanted. to speak to me in the worst way, Uhen he gave me !

‘l
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. Qe
Ae

Ge
Av

. Qe
- Ae

Qe

. e
e
. he

-~ Qe
- he

"the methods of getting out of the country, I should tell him what
route I wanted to take; and not to do anything until he told me
because he wanted to talk it over with the Russians as to which
is the best route, The second time, when he came with the $§4,000,
‘'we went downstairs and went for a walk again and met a couple o:r
friends or mine. .

Who were they?

Husbtand and wife, frienmds of mine and my wife: Mr. 2
Binsohn, met me on Delancey and Columbia Stse - =
There do they live? .'

In the Al Smith projects,

They can ‘corroborate the fact. They gave you $407
They owed it to me.

hy? o .
I dontt kno#v; my wife lent it to her, Herman went and bought
something and there wasn't any money to pay the rant,

How did she pay you this money, cash or check?
‘Check, I think. -

' That was said by Rosenberg after, '
Vhen I saw them I"¥u13 thots's some friends of mine, I better

" go overe Ha said stay on this side of the strest; I saigd,

a

A

“lock they are very good frisnds, they will wonder why I'm passing

- them upy I went over. He went a little ahead of me, but they

‘saw.him, They paid me the .$40s I went down the street with
Rosenberge Tie walked down Delancey St. to the driva, walked'

" along the drive to a wide-open spot and sat down, At this polnt

stémag_ﬂ

-

‘he told me the method of contacting Sovis% imbasgadors in each country,

80 that I could be aided on my way with funds, passporba, amd
what-have-you,

When Julius gave you the $4,000 on this particular morning, which
you just referred to, did he at that time say anything about your
receiving more money?

Yos, he stated to me that there would be $2,000 more, forthcming
from him, Iater on, he said when I get t.o Mexico City there wou]ld
be more moneye "t

-
t
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"Q, Did he say where this money was coming from? Did he actually say
’ ‘ ' it in words? '
'A.. I can't swear that he did. It 1s obvious 1t didn't come from
the bu.sinese. : ‘ . ) :

Qe Incidentally, where were the books of the business kept? ‘
A Originally, the books were kept ~ — on the right-hand side of
" the desk there's a long botton drawer - (witnees interrupted)

By M‘r. Nortons

Qs Do you know the name of the accountant that keeps the books?
AQ YESQ .

W Mr, I.ane:
Qe Who is he?
4e Dri Isaacs,

Q. .What's his address?®
Ay "He lives in Rockaway,

Qe That's first name? . - )
Ay Mervin4fsaacs. N o :

Q. Did Julius say anything about getting your passport? e / ] G

Av: No, ho told me I would get a tourist card and I would get the
passport from Mexico City,-

Qe Did he say anything about getting a certificate o.t‘ mccination?
fe He said hia doctor would do that, - _ )

dn "Iho was his doctor? gt , - o
Ae let me think - Dr rnhardt = I am pretty surs that's his
- doctorts name,

Q¢ Does he hawe his off:l.oa in Knickerbocker Village?
-ﬁo_‘“ No.

Q¢ Did he have an office in Brooklyn? TR
Ae I don't know where it is, : s -

-85 -

.

TR M dpe e gep b 57 Sam e - erin o



NY 65-15336

IQ.

Qe
Ae

JELsOM-34

.Q
>
.

Did Juld ver recsive -any gifts from the Soviet?
He recelived a wat.ch. ' _ -

T'men?

I saw the watch on his wrist a number of times and during one or

his conversations , he said it was a gift.

- From the Soviet?

Yese ' L

Did he say who it was in the Soviet?
< Nos

Did Ethel get a watch?
"I don't know.

Did he indicate it was a reward for services rendersd?

- Yese

“Ha said that? . - _ . .
» “Yese ' ) o

. Did he ever get a decoration?
' 'I’hat was it,

I mean by that ~ a medale.
He told me that the watch was the only medal thay could gi\ra
him, but that 'he was cited in Ruesia. :

can you recogniza the watch 1f you saw 1t?
T certainly woulde I think it was an Omega and not a Grotona.

. "ﬂ-..
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- DAVID GREENGIASS furnished the following signed statement
on dugust 16, 19503 ‘ ‘ -

"August 16, 1950
' L #I, DAVID GREENCLASS, make the following voluntary
statemént to Special Agent LEO H, FRUTKIN of the Federal Bureau of Investi~
gation, No promises or threats have been mide to me to obtain thls state-
mente I know that T do not have to make any statement and that any
statement I make can be used against me in a Court of Iaw, I know that I
have the right to consult my attomey in my own behalf.

®T recall that in September, 1945 when I was in New York
City on furlough I saw JULIUS ROSENBERG, my brother-in-law. At that time
1 gave him informtion relafing €6 the atomic bomb. With that information,
T now recall that I also gave him in writing a description of an experiment,
then being conducted at los Alamos, N.M., which was concerned withﬁ -
. his

e sl s

‘reduction of the amount of plutonium to be used in the atomic bomb
experiment, I informed JULIUS ROSENBERG, consisted of one sphere ©
uraniuwm inside of a larger sphere of uranium with a large air gap between _
the two spheres and stilts to hold the inner sphere apart from the outer -
sphere, I informed ROSENBERG that the air gap yas used to. increase the

speed with which the outer sphere is imploded,X'I told him this would

result in a greater explosion with the use of less plutonium. I recall

that T made up portions of this experiment as one of my duties at @
los Alamos. . . 9{,

e

i« Y3

R S

R

uItye read the forgoing statement consisting of this
page and one preceding page, and state it 1s the truth to the best of »
my recolection,

ng/16/50 DAVID GREENGIASS
"Titnessedt ‘ T . :
1E) H. FRUTKIN ' ' ™~
Special Agent, F,B.I, " ! ' 1

& :

' o In connection with the above statement, GREMNGIASS

: furnished a rough sketch of the experiment mentioned therein., The original .«
| gigned_'statement and sketch are being retained in the/files ‘of the New York .

‘ fiice, . : y
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PROSECUTIE ACTTON
Lo on August 28, 1950, DAVID GREENGIASS appeared hefore Honorahie
EDTARD McTONALD, United Sta.tee Commissioner, Southern District of New York,
at which time GHEENGLASS' removal hearing was adjourned until September 18,

1950, On the Zat.ter date, the hearing was again adjourned until October 2,
1950,

. DAVID GREENGLASS AND_RUIH_GREENGIASS.
NAMED AS CO-CONSPIRATORS IN FCSENEERG
INDICTMENT

MR, MYLES J. LANE, Chief Assistant United States A‘btorney, Southern
m.strict of New York, advised that on August 17, 1950, the United States
Grand Jury of the Southern District of New York returned an indictment .
naming as defendants, m;_g?({aosemm ETHEL ROSENEERG, and ANATOLI M,

XYAKOVLEV, which charges as followss
St TV,

. %1, On or about November 1, 1944, up to and including June 16,
1950, at the Southern District of New York, and elsewhere, JULIUS RCGENBER[},

ETHEL ROSENBERG and ANATOLI M. YAKOVLEV, also known as 'John!, the defendants

herein, did, the United States of Ameriee then and thers being at war, -
conspire, comblne, confederate and agree with each other and with Harry Gold, -

‘David Greenglass and Ruth Greenglass, named as co~conspirators but not

as defendants, and with divers other persons presently to the Grand Jury
unknown, to violate subsection (a) of Section 32, Title 50, United States
Code, :ln that they did conspire, combine, confederate and agree, with
dnternt and reason to believe that it would be used to the advantage of a
foreign nation, to wit, the Union of Soviet Socialist Republics, to
communicate, deliver and transmit to a foreign govermment, to wit, the
Union of Soviet Socialist Republics, and representatives and agents
thereof, directly and indirectly, documents, writings, sketches, notes
and informstion relating to the Nat:lonal Defense of the United States of
America. ,

BOVERT ACTS ‘ \ ‘\., ..
ul, In pursuance of said conspiracy and to effect the objects :
thersof, in the Southern District of New York, on or about November 15, '1944,

the defondants, JULIUS ROSENEERG and ETHEL ROSENEERG conferred with RUTH
GREENGLASS.

- 88 -
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"2.\ 4nd further in pursuance of said conspiracy and to .
effect the objects thereof, in the Scuthern District of New York, on or
about November 20, 1944, the defendant JULIUS ROSENEERG gave Ruih Ruth
Greenglass a sum of mMONGye

w3,  And further in pursuance of said conspiracy and to

effect the objects thersof, in the Southern District of New York, on or
_ about Novembar 20, 1944,-Ruth Greenglass boarded a trailn for New Mexices

B ol And further in pursuance of said conspiracy and to
effect the objects thereof, in the Scuthern District of New York, on or
about December 10, 1944, the defendant JULIUS ROSENERG went to
266 Stanton Street, New York Citye ' .

Ry
‘ "5  ind further in -pursuance of said conspiracy and to
effect the objeots thereof), in the Southern District of New Yosrk on or

. about December 10; 1944, the defendant JULIUS RCSENEERG received from

Ruth Greenglass a paper containing written informatione

®6,  And further in pursuanee of said conspiracy and to - .
effect the objects thereof, in the Southern Bistrict of New York, om or
about January 5, 1945, the defendants JULIUS ROSENBERG and ETHEL ROSENBERG
conferred with David Greenglass and Ruth Greenglass, - "'_'""“"‘"“‘“"‘"’""

' »’y  And further in pursuance or said conspiracy amd to
offect the objects thereof, in the Southern District of New York, on or -

about Jamary 5, 1945, the dafendant JULIUS ROSENEERG gave Ruth Greenglass _

a portion of t.he side of a torn cardboard 'Jello' box,
W
. W8, ' hnd further in pursuvance of sald conspiracy and to
effect the objocts thereof, in the Southern District of New York, on or
about January 10, 1945, the defendant JULIUS ROSENHEERG introduced David
Greenglass to. & man on First Avenue, New York City.

"9, . And further in pursuance of said conspiracy and t-o S

effoct the objects thereof, in the Southern District of New York, on
about Jamuary 12, 1945, the defendant JULIUS ROSENEERG conferred with 4
David Greenglass. .

'10.. And further in pursuance of said conépiracy and to

-
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'maffact. the objects thereof, in the Southern Dist.rict of New York, on or
about Jamuary 12, 1945, the defendant JULIUS ROSENEERG regeived fram - -
‘Tavid Greenglass s paper containing sketches of” experiments oonducted

at the los Alamos Projeet. : .

"1ls. And further in pursuancé of sajd conspiraoy and to
. effeot the objocts thereof, in the Southern District of New York, on or
about January 14, 1945, mvid Greenglass boarded a train for New Mexicos.

*(Saction 34, Title 50, United States Code)®

Poth DAVID GREENGIASS and RUTH GREELB testiﬁed before the
Grand Jury in connection with the above indictmen

INSTRUCTIONS GIVEN TO GREENGLASS
CONCERNING HIS PROPOSED TRIP TO

MEXTCO

On 4ugust 16, 1950, DAVID GREENGLASS advised Special Agenb 1EO H,
FRUTKIN that he has never visited Mexico and has no friends therey He said
that ROSENEERC never gave him any addresses or names of persons to contact
in Mexicos He sald that when ROSENEERG gave him the $4,000.,00 to lsave the
United States, ROSENBERG instructed him to'aveid hotels in Mexico,
ROSENHEERG told GREENGLASS to leave his wife and children in a park located
in the center of Mexico City, and then to proceed to a section of Mexico
City where tourist agencies are located, ROSENHERG did not furnish =

GREENCLASS with the name of thls section of the city, At the tourist agenciea,

GREENGIASS was to inquire about renting s house for himself and his family, :
GREENGLASS was unable to recall exactly the name he was supposed tg use in
Mexico, but had the vague recollection that it may havae been xﬁommom

YISCELIANEOUS

on September 1, 1950, DAVID GREENGLASS advised Special Agent LEO H, .

FRUTKIN that on the one occasion he met HA GOLD, he did not furnish GOLD

with a telephone mumber where he could asontacted in New York City; and
that he never arranged with GOLD for any future contact at any plapey . i

Special Agent JOSEPH C, WAISH checked the records of .appl:l.oations
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for visitors' cards to enter Mexico, at the Mexican Consul Generalls Offlce,
70 Pine Street, New York City, and the Mexican Government Travel Service, -
‘Room 801, International Building, Rockefeller Plasza, New York City, for the.
months of June, July, and August, 1950, but failed to find an application
for either MAVID GREENGLASS or RUTH GREENGLASS, : - .
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" COMMENTS OF DAVID GREENGIASS CONCERNING HIS GOMESPONDWCE : : ,
~ On August 8, 1950, DAVID GREENGLASS was interviewed by Special Agents
JORN 4, HARRINGTON and WILLIAM F. NCRTON, JR,, conecerning information contained
in the following excerpts from letters recovered in his apartment pursuvant to a
waiver of search on June 15, 1950. - The pertinent excerpts from these letters
are being set forths - R TP

May 1, 1943, from Private DAVID GREENGIASS, Aberdeen, Maryland, to
Mrse RUTH GREENGIASSs "While at Dix I met four comrades and boy they were tops

£n thalT FOSpEstive lires, Ons of them had 150 I.Q. out of a possible 153, We - .
mide quitc & grouPeesesihile I was in Dix I had a few discussions with other. - -

goldiers on politics tut I never had a chance to finish an argumente.s By the
way darling I read and enjoyed your letters and also the clippings from PM you
hﬁﬁeput 5561%1 1iks to sgo some clippings from the Daily Worker tooe Some thing

or S

: © DAVID GREENGLASS stated that the individual with the X.Q. of 150 was"
an associate professor or instructor from the City College of New York in the .
Mathematics Depaftment. This individual, whose .lagt name GREENGIASS could not
. recall, he described as being about 27 - 28 years of age (1943), 5'6" =~ 5t10P
tall, 165 ~ 170 lbs., stocky build, black or dark brown hair getiing bald, . -
wore glasses, originally from Manhattan, and that he had been inducted into.

the United States Army at the same time as he was. In fact, he slept in the
bunk underneath GREENGLASS at Fort Dix. GREENGIASS stated that he has mot seen
him since the sumer of 1943 when ho mét him on Delancy Street, New York City, -
‘togother with a girl. . ' : ; -

. .- CREENOLASS stated that he read the Maily Worker® from sbout 1941 up
.tpthgtima__hawasinducted into the United States Axrmy,

The "Veteran deander,“ according to GREENGIASS was a White Russian
name KOURNAKOFF. . - . ‘ _ .

:  GREENGLASS described himself as a Communist sympathizer. He said he
was willing to follow the Communists but not to stdck his neck out for them.
Tn other words, he did not wish to do things that they would require him to do

such ag selling subscriptions and making collections. ; o

. _ .-
_. Jay 26, 1943, from RUTH GREENGIASS to Private DAVE GREENGIASS; "Deare:

remomber what JULIE told you, as a Commmist it's up to you to set an example

t6 the other soldiers and you cantt do that if an officer bears a grudge against

you.*

il
]
4

-
-
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DAVID GREENGLASS does: not remember the statenent attributed to JIKE.,
EOSENBERG but he believes that ROSENEERG probably meant that as a good soldier .
a good Communist GREENGIASS should set a good example. - S

- July U, 1943, from ms.m%mseym Carporal DAVE GREENGLASS, - - @
Aberdeen, Marylands "I saw IDA tonight and she gave me a report of what hap- ~ . -.
pened at the branch presidentts meeting. There is 3 new program afoot now, =~ ¢
The YCL willl disband and wa'll form some sort of youth, anti-fascist, win-the-
war club on & national scale. I think this was suggested principally because
many pecple shy away from our club because of 'Communigtt in our club name,
It seems they're afraid of political entanglements and its antagonism is very
old and set. Therefore the plan is to form the type of group I mentioned and
try to draw all youth into it to make them aware of what welre fighting for.:
The communists from among the Party will still try to recruit into ;% Party.

L,
AR T

o ST

but there will be no YClessee Darling, do you remember one FLOREN sesee:
Well the other day she walked into owr office and she says she known me

for the longast time, She told me that she knows you, She claims she was onte ./
sent from Club Molroe to recrult you, Do you know her? Also, did you belong
to Molroe or only Colin Kelly, and how long have you been a member of the Ieaguse.

AN

-

That's just a by the way I'd like to know.® . ya
CREENGIASS said he did not remember who FLORENCE FREY was. He sald ¥
that he belonged to the Club Molroe of the Young Communist Ieague and that the ,:

only other YCL club he knew of was the Club Rsbin located on Averus B and 6th z
Street, New York City. . : '

DAVID said that JULIUS ROSENBERG and his sister ETHE NGIASS had
worked on him for years to indoctrinate him with Commumnism an 936 he be= .
came a member of the YCL. He joined through an individual name VE, who -
told GREENGIASS that WIf you believe in Socialism, why don't you'de something
sbout it and join the Young Commmist Ieague?" :

P ek e B v

. GREENGIASS described "DAVEY ag a man about 4O years of age (1938), o
shorty; thin, narrow face, bald, complexion sun tamned, window dresser by IR
occupation, pecullarities - a homosexual,-fesidence on Clinton and Rivington

" Streets. OREENGIASS stated that BERN CHTARTZ worked for DAVE as a display
man for a beer company. ' _ _ S

. August 22, 1543, from RUTH GREENGLASS to Corporal DAVID GREENGIASS
Arcadia, Californias ~ WHERB came to see me and this time ha fo Ry

me home, We talked and he askdd me if I wes president of the 'club.'! For a

[ T I
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%40 the Reform Temple here in the City. After that I met a refugee famlly,
who took ug to their home and entortained us royally.. They are very well-to=-
do and have to younger sons. I also found the Doctor (the husband) 15 a
der'mitolo%s‘b-and makes use of X-rays a great dealeseeDon!t worrye Thay

are not religious people and they ave definitely radical from what I see

they have in their library and how they talk about world affairge® -

. GREENGIASS did not recall the nane of this doctor but he described
him as a refugee, LO - L5 years of age, 51110, 190 lbse, light brown hady

streaked with gray and gray at the temples, erect, stocky build, stern foaturess '

Ws office was in the Professional Building, San Francisco. He had a wife and
* two boys, age 12 and 13 years. I had a saber scar on his face, which he
apparently received as a wmiveysity studenty and he was an viator in Viorld

War I. OCREENGIASS sald he and his two soldier friends any LDSTEIN,
used to visit the doctorts home, The doctor had books his 1ibr that were
mostly German in origin but were definitely Commmnistic such as books by THOMAS
MANN, MARX, ENGELS and IENIN, GREENGIASS said that the doctor was decidedly
pro=Soviet in his ‘conversationse '

December 2L, 1543, from 5/C D. -CREENGIASS, Fort Ord, Califcrnia, to
Mrs, RUTH GREENGIASS: YDarling, this morning I had & political discusslion
with some of the fellows before they went to Workeses -You probably know that
I had injected & great deal of our beliefs into the discussion. It went over
pretty well, As I have always said, you must put the othgr man on the defensive
or else the argument someiimes gets away from youeeie ‘The news of the pariisan
armles of Yugoslavia and Greece and their refusal of the respaective kings of
those countries is very welcome indeed, It showa the growth of a progressive
social spirit among the people of Burope. I hope that it spreads back to
America where it had originated.® - '

GREENGIASS admitted that this lettor was an expression of his Com-
mmist beliefs and by the last sentence he meant that he hoped for an over-
throw of capitalism in the United States and an establishment of & socialistic
form of government here. . . :

, December 27, 1943, from T/5 D. GREENGIASS, Fort Ord, California, to
Mrs. RUTH GREENGIASSs YDarling, you are right it is our twisted phs ollo
that is due in the greatest part to owr tgocial structure,! namely, ca :
with its economic hold on everyons, teaching them to grasp what they can and
giving them no real future to ook to, Dearest, at present we are figh

-

I
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%a war to glve peopls a chanca at loaste. I hope that we can do away with the
rotien structure as quickly as possibla.sss Dearest, you are no ‘snob, what you
- say is true and there are only two ways to look at it, Either convert owr
friends or drop them. 4nd I don?t believe in giving up easily, do you.®

o GREENGIASS adnitted that this letter was a demanstretionof his ad-
berance to Communist Party principles. GREENGIASS sald that when he referred
“to doing away with the rotten structure he meant the capitalistic structure
_and when he mentionad "either convert owr friends or drop them"™ ha meant cone S
verting them to Communism and he did not give up too eaglly in trylng to convert
- Jamuary 2, 1944, from Mrse D,XGREENGIASS to T/5 DAVID GREENGIASS,
Fort Ord, Californias "Still I hope that our children will be brought up in
a soclalist wordd and owr money will be useless, I look forward to that day
when nocessities and luxuries are to be had by all and sundry just so long as
he justifies living by worldng.es I am reading tBattls Hymn of Chinat and T
an certainly enjoying it, it's a powsrful book, Darling, & lot of the things
you told me about China (things that never appear in the press) when you were
. Wying.to convert me I'm reading in this book," _

.. ) GREENGIASS stated that about the year before he married BT
_ he conwverted her to Commmiam but he did not ask her to join the Young Communist
Isague or the Communist Party. He said this was because he was lagy.

. Janivary 13, 194k, from /5 D. SmEENGIASS, Fort ord, California, to
¥rae Ro CREENGIASS:  “Darling, I met a fellow in my company who is 8 VOry pro=
gressive guy, He is 4 native of Frisco.. You see, I gave him that !In Factt
you had sent me, He was enthusiastic about it, Sweetheart, send me all the
issues that you receive afier that one and keep sending it each week. This
fellow, his name 1s RAYASCHNEIIER, says he will help me propagandize the - .
conpanys By the way, cross your name and address out with black ink so that

Lt is 1llegibla,yyy Dearest I would Like you o send me EARL EROWIER's speech.
I even heard some -of its repercussions oub here. I believe that they do not
tell the whole story so dear I want to read the originalesee. That love 13 ours
upan vhich to build a family with the human conception, which is socialism."

' GREENGIASS described RAY SCHNEIDER as 38. years of age (19&), German
‘descent, native of California, 5!7% ~ 5187 tall, 150 1bs., thin, Ught .
hair commercing to ‘bald, married.two or three times, a seaman by occupatione *~ -

L]
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He. wa.s a great believer 4in undohs and deﬁ.nitely pro-labor. He had lived in

Los Angeles, California, at one time and he was mome type of mechanic in the

Army in a heavy ordnance company. GRENGIASS has had no contact with SCHNEIDER

; a'.lne,e the Arnv

.fanuary 17, 1944, fitom 'r/5 D. GREENGmss, Fort o:-d, California, to

-Mrs. : REENGLASB: nDedrest, I folt terribly let down when I read in the

papers but here that the C.P. was going to dissclve, Of course, they made

" no mention of the why and wherefore of thds move, But no matter what, I think

it 1s'a bad move. You see, dear, it 1s a symbol of strength and political

. understanding %o me and to thousands of other former YClers in the service.
- And ‘1ts dissolution would seem to us as the taking away of support to our
;political beliefs. It would put us in the position of a thinking Socialist

and not a doing one because of the lack of organization to carry out our
programe Maybe I have my facts wrong and the move is right, but how can 1
tell without actually kmowing what is going on. Darling, please send me that

_speech and whatever literature the New.Committeée of Political Education puts

out.  Darling, this is vital in the boosting of my morals. Flease don't delay

- . in 'sending me the BROWDﬂt'!peeoh. Send all literature pertaining to the speech.
© FMind out from ETHEL what she and JULIE: think about it. Ask her to get the
 )terature. Darling, I love you and no matter what happens in America pol-

" 1tically. In the end it will be Europe and a large part of Asia that will

‘- turn Socialist and the American end of the world will of necessity follow in
'the same course, 8o, dear, we still -look forward to a Soeialist. America and

_ Wa shall have that world in our. time.® - _ :

GREE;NGIASS said he had alwa.ys locked to his sister ET a

'brothér-in-law JULTUS ROSENEERG for political advice, GREENOLASS was under
"the impresaion that hia wife RUTH was & Communist chiefly because ho wage

‘January 25, 1944, from T/5 D. GREENGLASS, Fort Ord, California,

_ %o Mrs. BUTH GREENGLASS: "Of lste I have been having the most wonderful

discussions on our native-American fascists, and I have been convincing

_ GREEMLASS ‘said that though ho had no definite recollect-ion ot the

- " thoughté expressed 1n th:ls lstter, he stated t.hat he was always an optima.at.

' January 29, 1944, from T/S D. GREENGIASS, Fort Ord, calirorn:la,
to Mrs. R. GREENGLASS: ™I really was glad that you understand why nothing .
has been done about this condition under capitalism, I am sure that things

.,
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‘®are different in a socialist society..e . I think that in order to find out
about it you can read the book called 'Red Msedicinelegs. I will be glad to
receive these clippings and. keep sending me those 'In Facts,' I am uaing_
them to good advan‘bage here. :

' GREENGIASS stated that after he had resd ®Tn Fact® that he passed

tho copies on to RAY SCHNEIDER, who, in turn, passcd them on to other soldiers. .

© Juns 29, 1944, from T/5 D. GREENGLASS to Mrs. R. GREENGIASS: WDarlin

I have bean reading a lot of books on the Sovist Union.. . Doar, 1 canh see how

farsighted and intelligent those leaders are, . They are really genluses, every-

one of them... I have been revising what I think and how I think politically,.
Having found out all the truth about the Soviets, both good and bad, I have
come to a stronger and more resolute faith and belief in the principlee of.
Socialism and Communisms I believe that every time the Soviet Govermment .
used force they did so with pain in their hearts and the belief that what
they were doing was to produce good for the greatest number. The tremendous

. sacrifices of blood, ewsat and tears of the Soviet peoples is a feat that
surpasses all sacrifices of the past., More power to the Soviet Union and a
fruitﬁ:l and abundant 1ife for their peoples. .

After having this letter read to him, GREENGIASS adm:l.tted tha'b he

was more than a theoretical Communigt; that he was, in fact, a practical Com-
manigt. He stated that he wanted to join the Army in 1942 shortly afteér Pearl-

Harbor and that JULIUS ROSENBERG said to him that every individual does what
he wants to do but d:I.d not encourage him one way or the other. =~ -

‘July 6, 1944, from T/5 D. GREENGLASS, Jackson, Mississippi, to Mra.
R. .GREENGIASS: "Dear, don't worry about the fact that I was taken oub of my
old outfits;. It was a matter of politics. The Firat Sergeant didn't like me

and, besides that, some of my politics must have reached s ears. 7This theory

was upheld by the fact that another fellow from my former battalion, of like
political opinion, was also chosen for this outfit. 8o you can see, dear,.
one of the higher~ups got rid of me." o

GREENGIASS s43d he was mistaken about the reason for his transfer

from his original battalion.  He does not recall the names of the three other
individuals who were also transferred with him. 1Two were from his own company, -
a third man from the same battalion. The latter individual whom he described

as being of 1like political opinion he could not recall by name, He sald 1%

would be necessary to get a list of the personnel of the ba'bt.alion for him %6 -
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try and 1dantify these t.hree other individuala. -

‘July 29, 1944, from T/5 D. GREENGIASS, Oak Ridge, Tennesaee, to
‘ Mrs. R. GREENGILASS: "Doay, I am working on a classified project so you will |
. Just kndw about my camp life but not my work, In fact, none of my friends or
relatives have to know where I am stationed. That is, of courge, the ones I
write to and they won't be told any more than that I am stationed here, The
rest shouldn't even know that... Dear, I am watching the future at work here
- and it works, Of course, there is a lot to be done yet in the way of t.olemnce
i - bub on the whole everything here is rogy. It's just like the things we ave . o F
{ fighting for, We are copying wholesale from that great scholar Karl with a k, :
‘ Dearest, I am glad to be part of the wonderful future..s Dear, you can feel
~ in the atmosphere a kinship brought about by t.he system the people live under,*

. O Jaly 31, 1944, from m_._g; GREENGLASS to T/5 DAVE GREENGIASS, Oak
_R:ldge, Tennessess. "Darling, from whit you say I have an ides of where you
are, I guess you're not far from Knaxville and the TVA Project. But I oan't
- pry you with questions s ¢ ¢ » ~JULIE was in the house and he told me what
you mast be working on. Sweets, I can't digcuss with you (and certainly no
one else either) but when I &ee you I'll tell you what I think it is and you
: needn't eomit yourself. .

e

- August Ly 191.4, from DAVE GREEMLASS to Mrs. R, GREENGIASS, poatmarked
Kansaa City, Missouri: f"Dear, I have besn very reticent in my writing about r
what I am doing or going to do because it 1s a classified top secrecy project
and &8s ‘such I can't say anything. In fact, I am not even supposed to say this
mucha Darling, in this type of work at my place of residencs thare is censor—

ship of maili going out and all off the post calls. 8o dear, you know why I
didn't want you to say anything on the telephones That 1s why I write G now o
instead of comrade.. P,S, v Not a word to anybody about anything except e ®
maybe JULIE " ,

- DAVID GREENGI.ASS stated that in reference to the letter dated July 29,
19!.4, writtén from Qak Ridge,  Teunessee, he had no recollection of this letter
and the other two lotters but that the situation at Oak Ridge impressed him as
being completely soclalistic in that everything was Government owned and oporate
Ag'a matter of fact, they had brought Negroes into the installation to worki~ -
When he said that we are copying wholesale from that great scholar Kar) with a
k, he meant that they were copying KARL MARX by copylng soclalism. DAVID GREEN-
GLASS stated he gould not recall the information contained in his wife's letter
of July 31, 1944, but he admitted that having received {his letter he knew from
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it that JOLIUS ROSENERG had beon at GREENGIASS' house and had told RUTH GREZN-

GLASS what ha thought G LASS mst be working on and that in answer 0 this

Yettor he reiterated the fact that he was working on a classified top secret

project and cautioned his wife about not discuseing this with anyone except
maybe his brother-in-law JULIUS ROSENBERG, GREENGLASS has no specific recol-

 lection of having spoken to his wife over the telephone from Oak Ridge, Tennessee, - .

He said if he had they both would have been advised that the call was being

monitored.

. QOREENGLASS sald he was not aware of any esplonage on the part of
JULIUS ROSENBERG prior to November, 1944, when his wife recrulted him for .
Soviét espionages GREENGIASS sald that he never telephoned his sister BTHEL

or his brother-in-law JULIUS ROSENBERG from Oak Ridge, Tennessee, or New Mexico.

GREENGLASS admitted that apparently he must have called his wife from Oak Ridge, -

Tennessea, but he does not recall what they discussed on the phone. GREENGLASS
was unable to explain why he wrote in the letter %I didn't want you Yo say any-
thing on the telephone M He does not recall what he said to RUTH on the tele-
phone or if she questioned him about anything or whether he had to-cut her off
from questioning him. : S L e :

- GREENCIASS endeavored %o explain the postscript to the letter of
Augugt 4, 1944, by stating that his reason for telling his wife not to discuss
his whereabouts with anybody except maybe JULIUS ROSENBERG was because he
thought that ROSENBERG, as an engineer, would have a professional interest

in what he was doing. - . _ . .

- GREENOLASS dented that ROSENBERG had attempted to recruit him in
June of 1944 when he was on a furlough in New York City. OGREENGIASS explained
that when he was on furlough in June, 1944, that 1t was a furlough given to
the troops prior to their embarkment for overscas service and that it was
subgequent $o his return to Misgissippl in anticipation of his overseas duty
that he was transferred out of his battalion for special assignmemt and that
he did not know he was to be sent on to a classified project until he was
given his travel orders and he traveled alone from Misslssippl to Oak Ridge,
Tennossee. GREENGLASS recalled that on this furlough of June, 1944, that

JULIUS ROSENBFERG and his wife ETHEL took DAVID and RUTH GREENGLASS to a Spanish
restaurant on 52nd Strset, New York City for dinner apd that RCS'ENBEBG paid for

the dinners and the transportation by taxicab,
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. COMMENTS OF RUTH GREINGLASS CONCMING HER CORRESPONDENCE

On August 9, 1950, GREENGLASS was intervieved by Special Agents
JOHN A, HARRINGTON and WILLIAM F, NORTON, JR. She was questioned concerning
the following excerpts from the letters previously obtained pursuant to a

waiver of search in the GREENGLASS apartment, New York City, on June 15, 1950, .

The following excerpbs from these letterg. are being set fortp'.

March 22, 1943, from ALTERMAN, 250 Division Street; to Mrs, RUTH
GREENGLASS, inviting her to atte meeting for which an invitation was~, -
enclosed: "In case I'm not there when you come Wednesday night, ask for
SYLVIA, my sister, Club Lincoln, 236 East Broadway," The invitation included
in this letter was an invitation to the Fourth Empire State Victory Convention, ;
Young Communist League, to be held Friday, March 26 at 7:30 p.me ab the Central -
Opera House, 67th Street and Third Avenue, New York City. - . ,.

syL ven?ALTERMAL

RUTH GREENGLASS stated that she got as much of her foundation of
Communism as anybody in school. She said that she began going with DAVID
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GREEM}I.ASS when she was 16 years old and a year later they discuased gotting
mapried and when she was 18 she married DAVID. She said that she did not be-
lieve all the principles of Communism but enough to accept Communism. She
said she objacted  to the lack of belief in religion in Communism. B8he did
believe in the prinoipla ‘of avery individual having a-square deal and wery .

man having sufficient . clot.hing and food,

© In explaining her conversion to Commnism, ghe said it started with
her huaband DAVID, who had been previously indoctrinated by JULIUS ROSENE!
and ETHEL, aleo in her work at the UERMWA, New York, where the office managar
uged to expound the theories of Communism, This individual she described as
A% She was married to a man named GEORGE but,she did not know the -
his 8 fiame: because ANNE used her maiden name, Bhe said that SYIVIA ALTERMAN
alao asked her %o joln the Communist Party and JULIUS ROSENBERG dgked her to
jJoin prior to 1943. After RUTH's marriage to DAVID, IDA ALTERMAN coame to RUTH's
home but did not find hor there because RUTH was at her mother's.  IDA ALTERMAN
et one time 1ived on Henry Street, New York, and SYI¥IA ALTRRMAN, whose husband's

_nameg was MILTON, at one time lived on lewis Street. -Finally IDA ALTERMAN met

her and told RUTH she knew she was ETHEL ROSENBERG's sister-in-law and DAVID -
ORTENGLASS! wife and asked her if sTs would attend meetings of the Young Com=.
munight Leagte.: She sald that she was & president of the Club Lincoln group
for seversl months in 1943 but because she was not politically aatute she was
replaced by some other 1ndividual. :

atated that a woman by the name of SONIA KATZ alao
at-tempt.ed ‘o recmit her into the Gonmunist Party.

May 26, 1943, from RUTH GREENGIASS to Private mvs GR.EENGLASS
!Deareat, remembey what JULIE told you, 2s a Communist 1t's up to you to set

-an example to the other soldiers and you can't do that if an officer bearo

8 grudge against you."

IWTH admitted that she wrote this letter although she has no spedﬁ.o
recollection and ghe was unable to explain what JULIUS ROSENBERG meant when he
told DAVID that as a Communist it was up %o him %o set an example for the

‘

.- other soldiars. - . -
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J'u!.y 14, 1943, from Mra, RUTH: cammmss to Corporal nm Gmm.qss. '
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Aberdeen, Maryland: ‘®T gaw IDA ‘tonight and she gave me a report of what
happened at the branch president's mesting. There is a new program afoot nows .
The YCL will disband 2nd we!ll form some sort of youth, anti-fascist, win- -
-the-war club on a national scale. I think this was suggested princiaplly..
because many people shy away from our clud because of YCommunist? in owr -
olub name. It seems they're afyald of politiecal entanglemente and its
antagonism is very old and set. Therefore the plan is to form the type of
group I mentioned and try to draw all youth into it to make them aware of ,
what wetre fighting for. The Communists from among the Party will still try
to recruit into the Party but there will be no TCLeese Darling, do you re— °
member one FLORENCE FREY,«es Well the other day she walked into our office

and she says she has known me for the longest time. She told me that she
knows you. She claims she was once sent from Club Molroe to recruit yous -
Do you know her? Also, did you belong to Molroe or only Colin Kelly, and
how long have you been a member of the League. That'!s Just .z by the way

I'd like to lmow.

- . RUTH said that FLORENCE, FREY at one time lived on Sheridan Avenue
and was a temporary worker st the UERMWA office, Brooklyn, New York, in 1943.
FLORENCE FREY had & young sor. - She described her as being in her early 20'%s,
512" £all, very thin, wore a size 9 dress, black hair, wore glasses. She
1lived in Brooklyn. RUTH did not recall when DAVID was a member of the Molroa
Club of the Young Gommuniat League. .

August 22, 1943, from RUTH GRFENGLASS to corporal DAVID GREENGLASS,
Arcadia, California: “HERBIE ALEXINDER came to see me and this time he found
me home« We talked and he asked me if I was president of the tclub.? For a
moment I didn't understand what he was talking about and then I told him I wase
He then said that he too was a Communist and was trying to convert his places
He claimed he'd already donverted LIBI, that she was a socialist, isn't that °
odds You gave me the impression that HERBIE was rather reactionaryesss A].;I.
this was ra.ther new to me but anyway I am glad he was re-educated.

RUTH said that HERBIR was HERBIE ALEXANDER and hia wife was THE.Im
GOLD.. Hor nickname was LIBI. She s&1d AIEXNNDEA 15 a salesman of chli3TeNYs
nge. He is a disabled veteran of World War II and attends an engineering
school at night: 8he sald that Mr. and Mrs., ALEYANDER now 1live in the Jacob -
Rils City Housing Development, New York: City. "ALEXANDER origina]ly ot his
principles of Communism from a cousin in Califormia named LEO HEN, who
formerly resided on Pitt Strect. He later moved 'bo 80 Bensonhurat Street in . .
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: _Brooklyn. RUTH aaid she has lmown THEI.].L ALEXANDER for a long tima as they bof.h
belonged to a club named the AFO Club (AIL"F3¥ Diw~4nd Ome For 411), which - -
was a club formed by girls in the Msdison Settlement Mguse, New York City,

RUTH GREENGLASS sald THEIMA ALEXANDER's sister, FEA LD, wag & member of

the Young Uommunist League and that she is presently fharried and lives in the
Redtook section of Brooklyn. She sald that as far as she kncms, the AIEIRNDER&
no longer adhere to the prlnciplea of Communlsm. _ :

..!g-f c.a .

September 19, 1943, from RUTH GRERNGIASS to Tochni oian s/c DUVE
OREENGLASS, Fort Ord, California: ®PHYLLIS finished dressing first so she __
and HERBIF, came to DIANA's house to wait for her. I don't quite remember R
how it happened but before I knew it the conversation took & sudden turn and
we were all discussing current eventss It didn't take much time for me %o
‘notice that they were all anti-Sovists They started shooting questions at
me until I asked why I was being crogs examined. PHYLLIS piped up, 'as president
of the YGL you should know the answers'! I have no idea how she found out
about it but there was such scathing sarcasm in her volce that I picked up
my head in surprise. Qbyviously they believe in Moscow gold. They think I
have a private wire to get information daily from JOE STALIN himself. I saw
that I wasn’t able to cope with those characters so I changed the subject.,s®
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© PHYILIS was PHYLLISYCUVIRTZZFVINTHAL, 254 Dolancy Strest, New York
City, presently residing at 62 Schirmer Street. HERBIE is her husband ‘W -8
no ow

LE.VINTHAI.._ DIANA is DIANA YORK . RUTH said that she did' ,
how tﬁese people knaw ghe was president of the Young Communist I.eague. ' '

- Jenuary 2, 194:., from Mrs. D. GREFNGLASS to T/5 DAVID GREEN}IASS,
Fort Ord, California: "Still I hope that our children will be brought up in
a sooialist world and our money will be useless, I look forward to that day
when necessities and luxuries are to be had by all and sundry just s0 long as : J
he justifies living by workingeess I am reading 'Battle Hyun of Chipaf and I - 3
am certainly enjoying it, itts a powerful book. Derling, a lot of the things
you told me about China (things that never appsar in the preas) when you ware
trying to oommrt me I'm reading in this book. -

¥ o
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: . RU‘I‘H GREENGLASS atated that the idea that everybody wonld have onoush oo
't.o live on was what sold her on Gommunism. She saild that a lot of this stuft-\ :
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in the newspaﬁers was not as 1% was set forth and that a lot had been deleted
- concerning information from China. That ia why she bought ®In Fact.®

' January )0, 1944, from Mrs. R. GREZNGLASS to T/5 DAVE GREENGLASS,
Fort Ord, California: %I went to the meeting dt the Garden tonight and some-
- how I missed ETHEL. I dontt know hows I'm going to call her tomorrow and
f£ind out. The meeting was very good as you can imagine. BROWDER, AMIER,
ELIZ/BETH GURLEY FIYNN, CLAYTON POWELL and some others spoke.¥

RUTH said that ETHEL ROSENBERG was supposed to attend this meeting
but she did not. RUTH said that it was 2 Communist Parly meeting and RUTH
went directly from work to Madison Square Garden and was to meot ETHEL Lhere
but’ ETHEL WOSENRIRG could not go bsocause she could not get anyone to mind her
BON, MICHAEL. . S : .

- January 17, 1944, from T/5 D. GREENGLASS, Fort Ord, California, to
Mrs. R. GREZNGLASS: "Dearest, I felt terribly let down when I read in the ..
papers out here that the C.P. was going to dissolve. Of course, they made no

mention of the why and wherefore of this move, Bul no matter what, I think -
it is a bad move, You see, dear, it is a symbol of strength and political -
understanding to me 2nd to thousands of other former ICLera in the services -
And its dissolution would seem to us as the taking away of support to our .
political bellefss It would put us in the position of a thinking Sociaslist .
and.-not a doing ohe becauvse of the lack of organization to carry out our ‘
program. Maybe I have my facts wrong and the move is right, but how can. I
tell without actually knowing what is going on. Darling, please send me that
speech and whatevor literature the New Committes of Political Education pubs
outs Darling, this is vital in the boosting of my morale. Please don't
delay in sénding me the DHOWNER specche Send all literature pertaining to
the speeche Find out from ETHEL what she and JULIE think about ite Ask her
to gat the literature. Darling, I love you and no matter what bappens im
America politically. In the end it will be Europe and a large part of Asia
St i Sagiattat s toe tmerican o of Ko world will of npcposty
America and we shall have that world in our time.® L o3

v B
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RUTH said that her husband DAVID did consult JULIVUS and ETHEL _
ROSENBERG concerning Communist Party matters because boTRTHIS M
Jieved thst the ROSENBERGs had a greater understanding of Communism than they
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di4 and, therefore, the B:EENBERGB could sattle any difficulties for theme
?abruary 5, 1944, from Mre,. R, GREENGIASS to T/5 D. GREENGLASS,

" APO 186, L.A., Californias MGLADDY had wanted £o go to the movies but I had
. seen the picture. So I persuaded her to come down to the club with ms (a

vory important meeting had been called) only for a fow minutes and then wetd
both go to ETHEL's. When we walked down to the club we were in time to hear
the voting that dissolved the clubes Yes, it's trus dear. Ib waas & flope
There was no interest, no cooperation, nothinge The place was dirty, we
were four montHs behind in rent, about two montha in electricity, and so on
down the. line.: The county office of the AYD will try to get all those members
that are interested in other clubs in the neighborhood, Meamwhile, the. county
ha osen certain cholce people (yes dear, I'm one of them) to start an S.0.8.
eethearts of the Service club down hore on the e2st alde, It would be an
al ~EIFIEY olub, of Gourse, and L think that that type of thing will have a
great appsal. to our neighborhood. Theee peoples, who can be called either
charter members, organizers or what have you, are meeting Sunday afternoon.
I explained the thing to GLADDY and ahe'a vory much interested so I'm taking
her down to the mecting with me.? ~

RUTH GREENGLASS said that GLADDY was Gmmaﬁqa who attended
Young Communt gt Tsa gty Waetings but never jolhéd the clib. GLADYS always
hedged about Joining and wanted to discuss it with ETHEL ROSENBERG. RUTH
considered the $.0.5. (Swecthearts of the Service) a social club and an
innocuous groupe - _ ,

*  Pebruary 13, 1944, fron Mrse D, GREENGLASS: to T/S DAVE cammmss,
APQ 186, los Angeles, California: #IbL secems that tho Party is having a re-

cruiting drive and I've beon 'invited! to jJoin, It's part of a plan, dears e

After we're in, us ex~YCLers who are now in the AYD, classes will be held to
make us to work better in the AYD., I told LIBIE that X'd Join, but not un¢il
T got vack from Califormia. However, she said it was lmportant that I Jodum:
now becange thers was a drive going on, but I didn't feel that way, When I
join, I want to become active—~not Just to enroll, pay dues and then leave
and send my dues 1n. b 4 don't want to be that kind of & megber s . .

RUTH GREENGLASS eald that a.fter the Ioung Gommunist League wae

i
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“moment I didn?t understand what ho was talking about and then I told him I~
was, Ho then said that he too was a Commumist and was trying to convert his
place., He claimed he'd already converted LIBI, that she was a soclalist, 1sn't
that odd, You gave me the impression that HERBIE was rather reactionaryscase
A1l this wes rather new to me but anyway I am glad he wag re-educated.® -~

GREENGLASS said that HERBER prosently resides in the
vicinity of 1lth Street and Avenus D, New York City, in a New York City housing
[roject. ALEXANDER is & disabled veteran of World War II and hé studled englneet
ing and aeronautical draf at- Pratt Institute and Brooklyn Polyteche ALEXAN- .-
TER's wifels name was THE 1D. Her nickname was LIBI., OGREENGIASS stated -
that neither ALEXANDER nor his wife THEIM\ are Communists any longer because. 5
of the things the Sovliet Union is doing in the world today. o S T

[
NEE PR v A s

At this point of the interview GREENGIASS admitted that he, himself,
was a theoretical Communist up until 19465 - 1947 and that prior to that time
he rejected any accusations made against Communism or the Soviet Union but
subsequont to 1946 - 1947 he accepted the criticisms made against the Soviet
Union and bedame convineced that from a practical standpoint Communism was
wronge . : | .

B e T T &

September 19, 1943, fram RUTH GREENGLASS.to Techniclan 5/C DAVE
GREENGLASS, Fort Ord, Californias YPHYLLIS finished dressing first so she

and HERBIE came to DIANA's house to wait for her, I don!'t quite remenber

how 1t happened but before I knew it the conversation took a sudden turn and |
we wore all discussing current events, It didn't take much time for me to
notice that they were all anti-Soviet., They started shooting questions at :
me until T asked why I was being crossexamined. PHYLLIS piped up, fas president
of the YCL you sh know the answare! I have no idea how she found out about
it but there was such scathing sarcasm in her voice that I plcked wp my head

in surprise. Obviously they believe in Moscow gold, They think I hawe a
private wire to get information daily from JOE STALIN himself. I saw that I
wasn't able to cope with those characters so I changed the subjectecsee®

. e.-bi}iia—-wﬁ-: .

GREENGIASS said théat PHYLLIS referred to INTHAL and
HERBIE referred to HERB INTHAL, pho resided at 62 Sheriff Street, Now
York City. DIANA referred.to DIAJ\M‘&KG SOHN, 7 St. Marks Place,
New York City. ‘ - : ;

.\

'
Il

: September 30, 1943, from T/5 D. GREENGIASS, Fart Ord, Californja,
to Mrse. RUTH GREENGIASS: *Well, here I am in Frisco again...last night 3, went

¢ i
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same address as thgfentury Precision c«:mpa:v on 51st Street, New York cityo
GREENGIASS said some‘business was transacted between ROSENBERG and the .
DUNTQW during 1946 and 1947, and that GREENGLASS had seen the DUNTOV
brothers in this connection, :

G‘?EEMLASS said he bad learnsd that the father of the DUNTOW
had besn connected with the Russian Govermment prior to the Red revolution
snd subsequent to the revolution he had been allowed to leave Russia to
act as & paymaster for somo Russian students in Germany, and that this
man and the DUNTOV trothers had subsequently lived in France, . GREENGIASS |
said he understood that the DUNTOV brothers were aviators. for the Loyalist
Army during the Spanish Civil War, He said that one or both of the DUNTOV
brothers owned a racing car,and that at their place of business they were
building a jet propelled helicopters. He was under the impression that
they were building thie he].icOpter ror someone other than themselvee-

GREENGIASS described both the DUNI‘OV bzrothere as beingz

Height 5t 7w

Age In théir early 4O'e: :Ln 1946
Weight ’ 140 t0°150 1bse. .

Hair ’ B Hlack, turning grey

Accent - - Slightly Frenoh

' DAVID GREEM}L&SS advised that through his association with
.[[_JLIUS ROSENBERG, he got the impression that the Russians have a long -
range program of finanoing students in the United States, so that ultimately .
the graduates of the principal universities in the United States will be
about thirty per cent Communist .sympathizers. He sald that he gathered

the ‘.meraaeion that t-hese principal universities “includeds B

The University of (hlifornia :
" California Institute of Technology
University of Chicago -
Massachusetts Institute of Technology _
University of Illinois - ' ' -

University of mochester = - - : .

Rensselaer Polytechnical =

.
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not repaying theSCHOENBERGs in this regard. " She said shs had no kmowladge
of esplonage activities on the part of GREENGLASS, but had formed the opinion -
that MR, and MRS, DAVID GREEN were Communiste because they bought the
“WPMW newspaper, and also because discussing a certain traln operation,
the GREENGILASSes had stated that Russia was the only place where such an
operation could be successfully performeds MRS,SCHOENHERG said that she
had seen MR, and MRS, JULIU%ENMRG on one or two occasions, but had
no information cofiCeTning e o

: On hugust 18, 1950, MR, IRVING H, SAYPOL, United States

Attorney, Southern District of New York, advised SA TIILHAM F, NORTON:

that he intended to discuss with the department, the proposal of permitting

ﬁgb GREENGLA4SS to plaad guilty in New York Ci*Ey, to the A.lbuquamze ‘
ctment.

DAVID GREENGIASS furnished the .t‘ollowing infofmation to
85 LEO H, FRUTKIN and JOHN W, LEVIS on hugust 18, 19505

GREENGLASS sa.id that he and his wife stopped at the El Fidel
Hotel and the Franeiscan Hotel at Albuguerque, New Mexico, at different
times in 1944 and 1945; however, he was unable to recall whish of thase
hotels they had resided in as of November 29, 1944y

. Protographs of SAVILLYSAX and THEODOFE Amn%ﬁL were
sxhibited to GREENGIASS and he stated that he is not scquainted with
sither 84X or HALL, and that the names are not at all famillar to him.
He said that it is possible that he may have seen some individual who

resembles HALL, tat 4f so he is unable to place this individuale -

GREENGIASS stated that JULIUS ROSENHERG told him that GREEN-
GLASS would have to leave the United States on or immediately after
June 11, 1950, He said that the reason for the delay would be Bo that
ROSENEER® could make some arrangements concerning the route to be taken
by GREENCIASS and his family,

GREENGLASS advised that JULIUS _ROSENEERG,. in operating the

Xﬁ'oﬁ Machine Products Company and the § & R Oompany, Fad had some of the

grinding work for those companies done by two brothers whose last name .
was eithe oV OWNI‘OF; and that the IjUNTOVs' business was* at t.he

B e T INF PP
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on June 29, 195641 I stated that GREENGIASS was supposed to have been
connected with the Communists, and for that reason some Communists might
be called before a2 grand jury; and that DISANTI planned to be present in
Santa Fe, New Mexico, at the time of the grand Jury meeting,

New York City Police Department, reflect that one Di was a member
of the CP, Branch P-4, on the Bast side of New York City, in 1943,  There

is no address or 1dantify:|.ng Anformation available concerning this mm
GREENE. .

The records of the Bureau of Special Services ﬁd Investi@tiou,f; l

- " DAVID GREENGLASS cafegoricauy donied being idemtical with
" the above~mentioned DAVE GREENE, when queationed in this regard by o
S4 LEO H. FRUTKIN,

00%1 Informnt T—2, of known Feliability, advised that

Ry letter dated August 10, 1950, the Inmigration and Maturalisa='

tion Service, New York City, was requested %o place the name of RUTH
GREENGIASS on a lookout notice in connection with the Departure-&"ﬁrol y
Program. .

By teletype dated Aug'ust 16, 1950, the Bureau was requested to

contact the Atomic Energy Commission te ascertain the clagsified nature of
the information concerning the atomig bomb, which is set forth in the
signed statement of mvm GREENGLASS dated August 16, 1950, in the details
of this reporb. .

. Gonfidential Informant T-3, of unknown reliability, advised

that MRS, HANNAH SCHOENEERG, 265 Rivington Street, New York Gity, knows

DA VID GREENGLASS t-o be a ccmmunist, and discontinued being friendly with
MRB. HANNAH SCHDENIERG advised sa JOHN A, HANISCH that she and

her husband are anti-Communistic, and that they have resided in the same

apartment building as MAVID GREENGLASS for about four and a half yearss

She said that they were never close friends, but formerly would visit N

back and forth with the GREENGLASSes, and took care of one another's

.children occasionally. She said that they had discontinued this pract.i%e

because the GREENGLASS family had the habit of borrowing food items and 1

]
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artidle of the aeme eharacter, about herself and DAVID., RUTH stated that -
during one of these conwersations, PILOT told her he had talked with
EMANUEL HOCH and that BLOCH told him the Pitt Machine Products, Ince,
would be sold to a MR, ROSENEHERG of Passaic, New Jersey, for the price
Of ﬁQ,WO;OO, Oaaha . .,

. Special Employee HYMAN RABINCTTITZ obtainad copies of the
1gsuss of the Jewish Daily. "Forward" for August 29, 1950, August 30, 1950,

and September 2, 1950, It is in these issues of the Jewish Jeily "Forward .
that the articles by LOUIS SCHAEF‘FER appear.

Special Buployee HYMAN RAEINOWITZ translated the above-mentioned
az'bic].ee, and coples of the translations were forwarded to the Bureau lv
letter dated September 15, 1950, :

RUTH GREENGLASS advised Sh JOHN 4, HARRINGTON on September B,
1950, that the sale of the Pitt Machine Products Company, Inc., had not
been completed, but she said that she understood ¥2,000,00 had been paid,
and that the balance was to be paid on or about September 15, 1950, RUTH
GREENGLASS advised that in the fulure she will not grant any interviews '

. to newspaper reporters or any other :l.ndividuala.

. By letter dated July 28, 1950, the El Paso Office advised

that there Is no information in the files of that office pertaining to
DA VID GREENE or mvm GHEEN, aliases known to have been used by MVID
GREENGIASS o

" By lettar dated July 28, 1950, the El Paso Office furnishad
the follawing informations )

Gonfidential Informant T-1, of known reliability, stated that .
JOSEPH Rs DISANTI, organizer of the Communist Party for the State of New
Mexico, mentioned the GREENGLASS case at a CP meeting in El Paso, Temas,
on June 29, 1950, and said that in this connection thers are some people
who might be called before the grand ;)ury, and that "we have two union
men in Los Alamos".

. N.SAN'I‘I also stated that he had to return to Albugquerque
promptly in case anyone needed him when the GOLD or GREBNGLASS case should

come up before the grand jury, e
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her family with MR. SGiAEFFER, bat that was all that was pertinent at- this
interviaw. _ o _

the telephone and told her that he had been to the

the attorney for JULIUS and ETHEL ROSENBERG., RUTH advised that S

told her EMANUEL ELOCH was not going te handle the case for the
ROSENBERGs, but that hls father, mmmpncn, would handle the cases
She stated tha‘b SCHARFFER asked her whether she knew whers JULIUS
ROSENEERG got his lawyers FRUTH steted that she told SCHAEFFER he had
obtailned the lawyer from thglPeferation of Architects, Engineers,
g)aniats and Technicians ( CT), and d that ETH.EL ROSENERG had told
1) o BO. : -

»

A

RUTH stated that SCHAEFFER asked her :Lf she know the FAECT was

a Communist outfit, and she sgid that she replisd she did not know.
SCHAEFFER advised her that MR, BLOCH, not identified as either EMANUEL
of ALEXANTER, said that JULIUS ROSENFERG had asked the FAECT to get him
a lawysr and they advised him that they would not use their lawyer becanse
he wag "leftist" and referred JULIUS to MNUEL HL.OCHe

/ SCHAEFFER said that. AIEXANDER HLOCH told him he would handle
the ROSENEERG case bscause he was non-politicsl and the son, EMANUEL, was
considared a "leftist", ) ) :

e RUTH stated she asked SMFER that if ALEXANIER ELOCH wasg.
non-vpolitical, was he going to follow the same course of action that his
son, EMANUEL BLOCH, would hawve followed. He replied that he wass RUTH '
said that 1if II.IEXANER BLOCH does that, *he is leading them (the ROSENEERGs )
to the slaughter,"” RUTH stated that SCHAEFFER then told her that ALEXLNIER
- HLOCH practically admitted him he had a weak case, and that EMANUEL BI,D(H
wag very angry with REENGLASS, (the mother of ETHEL R!BENERG) '
because she wanted B Yo ta J.k.

" RUTH stated that since this telaphone oonvarsat:lon she haa not .

aeen or heard from MR. SCHAEF'Fm. . .

.- She a].so stated t-hat a MR, PILOT of the "Now York Post® talked
to her a number of times on the telephona for the pu:rpose of writing an e

RUTH advised that on September 2, 1950, Yied hex,on -
o&ﬁm -
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' On September 8, 1950, RUTH GREENGLASS furnished the follawing
information to Specisl Agent JOHN a.‘ﬁ'ﬁﬁifmm*'

She stated thyt about August 22, 1950, she was in the of fice
of her at’eorney, 0, JOHIY GE, She advised that MR, ROGGE introduced
her to a MR,- FER, a reporter for th ewish Dgily, "Forward%.
MR. ROGGE stataed that MR,' SCHAEFFER wanted to do an article or series of
articles in the "Forward® concerning RUTH and her husband,. DAVIDo

RUTH advised that ‘she was not in faver of such an article, but
after discussing it with MR, ROGOE, agreed to the interview. ROGGE told
her that no interview would be held until the matter was cleared through
MR, IRVING H, SATPOL, the United States Att.orney, Southern District of
New Yorke-

) ' RUTH stated that a few days later MR, SCHARFFER cslled her
on the telephone to advise that he had spoken to MR, SAYPOL and had obtained
his pemission to interview RUTH for the purpose of his articles.

. RUTH stated that SCHAEFFER came to her house and tock her out
to 1unch at Luchows Restaurant, New York City, She stated that while walking
along the street with SCHAEFFER, he said to her, "I see you were indicted
- tooe® RUTH said thzt she replied that she was listed in the indictment, .

but wae not named as a defendant and that MiVID was not named as a defendant, '

RUTH said that SCHAEFFER then said to her, "Where was this thing arranged?
Vas it worked out with MR, SAYPOL or was it arranged in Yiashington?'

RUTH stated that she replied that she did not know of any
arrangements and did not know what he was talking about, She stated that
she told SCHAEFFER she had discussed with MR. ROGGE her intention of
cooperating with the Govermment and that was all there was $o it,
SCHAEFYER then told her that he had discussed talking to her with MR, SAYPOL,
and SLYPOL advised him that he had no control over MRS, GREENGLASS.

RUTH GREENGLASS stated that on another occasion,” SCHAEFFER
called her on the telephone and later in the day came to see her %t her
house where her sister, "CHIPPIE®, and her hrother~in-law, El, were

-y

presents She stated that she discussed ror some time the beckground of e
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letters from her husband eoncarning his assignment to a oonﬁ.denbial projects
She recalls that when her husband DAVID was in los Alamos, New Mexico, that
she signed an affidavit for the War Department which permitted the cengorship
of her and her husband's mail. She does not specifieally recsll that JULIUS
was at her apartment when she received DAVID'a letter or thi% shs
%told JULIUS that DAVID was at Oak Rldge, Tennassess ©She sald that she re~
members that ROSENBERG encouraged her to go to New Mexico but she cannot
recall when it was. GShe agrees that from a reading of the three lettars it
would appear that ROSENBERG, as early as.July 31, 1944, was aware of DAVID's
assignment and was giving consideration to using RUTH to recrult her husband
as a Soviet espionage agent. RUTH GREENGLASS stated that her first recollection
of ROSENBERG's attempt to recruit her to go to New Mexico to have hsr hughand
Purnish information to the Russiang was in early November, 1944. She admitted
that ROSENBERG gave her $150 to help defray her expenses on her trip to Naw
Mexico in November, 1944, but she stated that even i1f he had not given her this
sum of money that she would have made the 'orlp in any event, :

RUTH CREENGLASS stated that when her husband was first assigned to
New Mexico that he was not permitted to lsave or visit anyons outside of the
installation at Los Alamoss Then sometime subsequent 4o that he was permitted
to vislt Albuquerque and about the time she visited DAVID at Albuquerque they
recelved permission to have their families live with them in New Mexico. Her
only recollection concerning ROSENBERG ie the fact that all during the time
that her husband was in New Mexioco he encouraged her %o join her husband but
ROSENBERG nsver indicated that he had any selfish interest in hor joining her

husband DAVID until November, 1944, when he requosted her to attempt. to recrult
her hugband for the Russians.

-PENDING- ] 3
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abandoned, she :]oined the American Youth for Damocracy. She admitted that. the _

-letter reflects her thoughts as of 1944 but shs does not recall any comversa-
tions with LIBI _ALEXANDER concerning Joining the Communist Party. RUTH GREEN-

0IASS claimed that to the best of her recollection she never considered Joln-

ing the Comunist Party and, in fact, never did Join the communiat Party.,

July 29, 1944, from T/5 D, GREENGLASS, Osk Ridga, Termesses, to m‘

R, GREENGIASS: MDear, I am working on a classified projsct sc you will just

khow about my camp life but not my work. In fact, none of my friesnds or

relatives have to know where I am stationed. That is, of course, the ones - = -

I write to and they won!t be told any more than that I am stationed here. - .
" The rest shouldn't even know thatesss Dear, I am watching the future at work, -
here and it works, Of course, there is &2 lot to be done yet in the way of
tolerance but on the whole everything here 1s rosy.  It's just like the things
we are fighting for. We are copying wholesale from that great scholar Karl =
with a ke Dearest, I am glad to be part of the wonderful futurcesse Doar, -

you can feel in the atmosphere a kinship brought. about by the syatem tha
people live undor.t : _

July 31, 1944, from Mrse D. GREENGIASS to T/5 DAVE GBEENGIASS, oak
Ridge, Tennessees "Darling, from what you say I have an idea of where you
ares I guess you're not far from Knoxville and the TVA Project. But I canft
pry you with questiongeeee JULIE was in the house and he to]ld me what yow
must be working on. Sweets, I can't discuss with you (and certainly no one
else either) but when I see you I'll tell you what I think it is and yon
needn't commit yourself "

August 4, 1944, frcm DAVE GREENGLASS to Mrs. R. GHEENGIASS, poatr-
marked Kansas City, Missouri: ®"Dear, I have been very reticent in my writing
about what I am doing or going to do becaunse it is a classified top secrecy.
project and as such I can't say anything, In fact, I am not even supposed
to say this much, Darling, in this type of work at my place of residence
there ls censorship of mall going out and all off the post calls. 8o dear,
you know why I didn't want you to say anything on the talephone, That is
why I write C now dear instead of comrade. P.S. s ¢ Not a word to arwbody
about anything except maybe JUI.JE. 4 ' '

D'

RUTH GREEI\I}LASS st.ated she had no recollaot-ion of the receipt of .
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| Confidential Informant T-4, of known reliability, advised that
he has no information concerning DAVID GREENGIASS or RUTH GREENGLASS. -

. . ELIZABETH advised SA THOMAS G, SPENCER on August 23,
1950, that she did not~Tacognize photographs of either DAVID or RUTH

: . On hugust 31, 1950, DLVID GREENGLASS was interviewed by

SA IEO H, FRUTKINs At that time DA VID GREENGLASS recalled that about
September, or Ootober, 1946, while he was assoclated with the G & R Engineers
ing Com New York Clty, JULIUS ROSENEERG told him that a mutual friend
of JO 7R and JULIUS ROSENBERG had at that time given to JULIUS ROSENEERG
an Atlas lathe and Buffalo drill press, which that individual had ownede
JULIUS ROSENEERG did not identify this individusl to DAVID GREENGLASS, but
told DAVID that the unknown individual had formerly used the lathe and )
drill press at a 1little laboratory which the unknown individual had .
operateds DAVID GREENGLASS was of the opinion that this laboratory had

not, been in the unknown individual's home, but had probably been in a stores
told DAVID that this man gave the lathe and drill press

" 46 him because the man had te go upstate to works This lathe and drill

. press were installed at the 0.& R Engineeri ompany, and were later
‘installed at the Pitt. Machingé Products Company, which succeeded the G & R
Baginsering Company, o - ’ BRI : )

. DAVID GREENGLASS also advlsed that he does not recall ever
seeing this individual himselfs He further stated that the following -
persons might be able to furnish information as to the identity of the
 unknown individual or of the location of the laboratory from which these
machines had comss . - o . ‘ '
EERNARD GREENGLASS, brother of DAVID GREENGLASS, -
ISADOREY 'T"E:If;l'i‘esiding at Knickerbocker Viilage,

ormer partner of G & R Engineering Company. -

: DAVID GREENGLASS also advised that there was a possibilitj{-,
that these machines had been transported from the unknown individwel's .
laboratory to the G & R Engineering Company by Sherdsl,Trucking Company,
which is located on Delancey Street, between Sheriff and Columbia Streets,
New York Citys . '
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LVID GREENGIASS also recalled that while the G&R h:ginaerin_g .

Company was still in existence, JOEL BARR came in & few times to use the

lathe to make some bushings for a fishing rod or something of that nature,

DAVID GREENGLASS 21s0 recalled that JOEL BARR used to putter at a bench

in the rear of the G & R shop, at what seemed to be a radic chassis.

GREENGLASS pointed out that this bench alsc came from the aforementioned

unknown individual who gave JINLIUS-ROSENEERG. the lathe and drill press,

M\ VID GREENGIASS statéd that JOEL BARR was not employed by G & R Engineering

Company., GREENGIASS was whable to describe in greater detail just what
JOEL RAFR was working on 1n connection with the radio chassis,

By teletype dated August 21, 1950, the lmshington Fleld Office
advised that a complaint had been receiwed from/an unknown woman, to the
effect that DAVID GREENGLASS had visited the York Bargain House at
Thashington, De Co, ovned by CLARENCE DARRCIMGURETITZ, about six weeks
prior to Auvgust 21, 1950. The complainant/daid she recognized mvm
GREENGI.ASS from his photograph in the newspapers.

DAVID GHEENGLASS advised SA LEO H. FRUTKIN that he has not -
been in Thshington, D C. since he was in the United States Army stationed
in hiberdeen, Maryland, . ex ce pt . when passing through lashington, D, c.
by train during the time he was in’ tha United States Army, GREENGLASS - '
stated that he had never heard of the New York Bargain House in ‘:iashington,
Ds Co; and has never heard of CILARENCE DARRCK GURENITZ. Inssmuch as
GREENGLASS has been incarcerated since Juns 15, 1950, it is apparent that
he is not the individual seen at thé New York HRrgain House. '

TAVvID GLASS advised Si FRUTKIN that he does not know the
identity of EVEL niSH, whose name appears seratched on the face of the
typewriter of JULIUS ROSENHERG, He also said he never noticed this name
on R(BENERG'B typewriter. L

The following persons advised that t.hey are not- acquainted
with TAVID GREE.NGLASS and RUTH CHEENGLASSS

Confj.dential Informant T~5, of known reliability _ A

Confidential Informant T—-6 of known reliability
JAY TR VID THITTA HMBERS s Who was contacted .
" SAs PATRICK 1. PUTNAM and FRANK J, JOHINBTONE, - r
at 'Testminster, Maryland. : T '

]
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MAX YERGAN, formsr Chalrman of the Natlonal Negro
Congress, who was contacted September 7, 1950,
by SA ARTHUR R. TARE.
MR, IRVING MAURICE AFFIAS, 3339 Hull ‘Avenue, Bronx,
New York, contacted by SA "ALTER P. GAVIN on
- MR, LOVIS ANTELI., Apartment B-2, 1936 ~ 79th strsat, -
Jackson Heights, New York, comtacted by SA WALTER P, ° - -
‘ GAVIN, on September 9; 1950. ‘
MR, TANIRIL S. BARKIN, 9 ‘ewson mive, Walley Stream,
New Yorx, contacted by SA YALTER P. GM'IN, on
" September 9, 1950, ‘ i
Confidential Informant T-7, of known reliabllity,
FERNAR? LEVINE, 184 Taverly Place, New York City, ;
contacted Yy S4sROEERT M. KANE and ROLAND G.
KEARNS, on September 9, 1950,
ETARD LOHSE, JR., 61-27 Gates Avenue, Ridgewood,
New York, contacted by SA ROLAND G. KEARNS, on .
September 13, 1950, S 4
SAMUEL POMERANTZ, 710 Sixth &venue, Asbury Park, S :
New Jersey, contacted by SA ROLAND G. KEARNS SR
at 365 Bast 158th Street, Rronx, New York, on-
September 13, 1950
JOHN RESSA, 23-29 95th Street, East Elmhurst, New . '
York, contacted by SA ROBERT M. KANE, on ' . 4

. 1“‘ '
ot .‘.Ah"u..,l.“!- ‘i&u .

September 11, 1950. .
MEYER SUSSMAN, Apartment 59, 50 Amsterdam Avnnue, : - ‘

New Yark City, contacted by SAs TANIEL F, O'CONNOR
and TMTER C. ROBETTING, JR. on Septemher 8, 1950,

: 'Ihe report of SA ROEERT E. MARGASON, dated August. 16, 1950,
at Knoxville, Tennessce, in the case entitled, ®ALFRED TEAN ::LAGK, WS}
ESPIONACE - R%, reflects that ALFRED TEAN SLAGK was shown photographs

" of "WVID and RUTH GREENGLASS, and that he stated he was not acquainted N
with either of them, _

- SA LEO H, FRUTKIN exhibited to MAVID Gmmmss the gold
riva ladies wristwatch of ETHEL ROSENHERG, GREENGLASS was unable to -
recall having seen the watch in the possession of ETHEL ROSENEERG, bub

- 117 =

el PR

T T e T T AT TS TR S T T T N S et s s



NY 65-15336 - |
ADMINISTRATIR PAGE (Cont *d)

recalled that while he was working at Pitt Machine Products Company, JULIUS
ROSENEERG had mentioned to him that ETHEL hed received a watch as a gifte -
mw%;gguaw indicated to him that the watch came from some o
friends,. was of the opinion that this meant the watch came - )
from the Russlans, but sald he had no proof to substantiate his opinlone

TAVID GREENGIASS said that he had no recollaction of having asked ETI-IEL
RDSENBERG about this g:lft.

I Ll
RIS
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DLAVID GRERNGIASS advised SA FRUTKIN thet he has no infomtion
concerning the following individuals, gnd is not acquainted with thems-

TR
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- GREENGLASS advised that he had informed the Grand Jury at the
Southern District of New York that thirty per cent of the personnel at the
. Atom Bomb Project at Los jlamos, New Mexico, while GREENGIASS was employed
‘thers, were ¥leftists", He was unable to rocall the names of these
individuals whom he believed.to be "leftists®, other than thoss which have
been previously reporteds. He said he had learned Yhat DR, BOHR was a
Commnist sympathizer only through the general talk at Los Alamos, and
that the same was true of HENT LINSHITZ,

P - 118 &

Hee M

el WY et

P L
O H RO S

FYTR G S T G e e 0 Sy, et 3



i

s
%
|4
Z
e

N

b - WHN: FID/AMS

‘e« - T e

R e LA o .v
ey ST A - - 2,

W 65-15336 o . , e '

-

]

ADMINISTRATIVE PAGE (Cont'd) °

Contacts Mentioned in Letters of DAVID GREENGLASS

_ - March 11, 1943, from Private DAVERICK, Company D, 1lth Batlalion,
Fort YcClellan, Alabams, to Mr. and lrs, DA Wgﬁyz
"Now that I learned all about infantry t cs, 1 can say one thing, Boy,
the Russians are good, Donit tell MQIS UM b m going to talk him into

being in love, I know he will be happy.e\ITCH ETBAR get 2 lucky break
but who knows, maybe I'll get one too." ' )

GREENGLASS stated that DAVID RICK resides at 266 Rivington Street.

% . September 8, 19L4lL, from T/S D, GREENGLASS, Santa.Fe, New Mexico, to
¥rss R. GREZNGIASS: "I met two very imteresting people who I spoke to unmtil -
now, You see 1'm writing from the libraryee..,and today, HY and I just made
a date to ge see these folks, I believe this couple is on the ball in our
way of thinking®, T . A ‘

. OREEMNGLASS said that the two very interesting people'referred to in
this letter were EMANUAL SCHWARTZ and his wife, ETHEINSCHWARTZ. HY, he said,

was LER, 647 Fail Street, Eronx, New York., GREZNGLASS described ADLER

as a Comunist in thought, ) _ LT ,

on July 24, 1950, SA HERMAN C, LITTLEJOHN, JR. exhibited photographs
of DAVIE GREENGLASS 'and RUTH GREENGIASS to ¥r. FIOYD ELAIN, SR., Superintendent,
85 Barrow Straet, Gresnwich Village, New York City, who was formerly the :
superintendent at 65 Morton Street, New York City. Mr. ELAYN advised that the'
photo graph of RUTH GREENGIASS resembles an individual who has visited Apartment
4-N, 85 Barrow Streqt, durjng the pag six months., He said that this apartment -
is occupied by Mr. jnd Mrgs MILTO LDSTEIN and that he considered Mrs, COLDSTEIN
tc be a Communist,” Mr. EL#YN al viSed that the photogreph of DAVID GREEN(LASS
appears somewhat famil and that he possibly could have been a visitor to

either 65 Morton Street or 85 Barrow Street, New York City; 4
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~ On August 31, 1950, RUTH GREFNGLASS advised SA JOHN A, HARRINGION - -
that she 1s not acquainted with Wr, and Mrs, MILTON GOLUGTELNL and has not
visited at either 85 Barrow Street or 65 Morton Street. ©On September 8, 1950,
DAVIB CREENCIASS advised SA HARRINGTON that he is not acquainted with Mr. and
Mrs, MILTON COLDSTEIN and has not visited at aither 85 Barrow Street or

65 Morton Street, ' , : : : .

ENE

adla.

_ The investigation regarding HEBMAN EINSOHN and Dr. CGEORGE HERNHARIT,
who are mentioned in the statement of DAVID GREENGLASS FENERD
report, has been reported in detail on pages 18 through 22 in the report of T e
SA JMMES P. LEE, dated September 8, 1950, at New York, entitled WJULIUS -
ROSENBERG; ET AL; ESPIONACE-R." This investigation verified the refersnce to
EINSOHN and tended to verify the reference to BERNHARDT in that ROSENBERG
made inguiry of Mr. BERNHARDT concerning the necessity for obtaining small~
pox vaccination certificates for an Army veteran to make a trip to Mexico.
However, HOSENBERG did not identify GREENGLASS to Dr. BEERNHARDT. . -

[ - R

On September 15, 1950, Mr. IRVING WOLF, Division of Veterans Administraticr
New York City Department of Welfare, Room 801, 500 Park Avenue, New York City, -
advised SA JOAN W. LEWIS that RUTH GREEZNGLASS had applied to him for financial
agsistance on September 11, 1950, but that he had refused the applicailon because
she failed to keep an appointment with him on September 15, 1950, to furnish
further information,  RUTH GREENGIASS in her application, which was made
available by Mr, WLF, had furnished background information concerning herself
and DAVID GREENGLASS and their family which has been previously reporied.

iy

She advised that she and her husband have the following outsianding -
: / O : - 4

A, FEIT {uncle), 1038 Union Street, Brooklyn, New York - $400.00

R. FEIT (aunt), 63 Sheriff Street, New York City - $1800.00

BERNAKD GREENGLASS - (brother) - $650,00 .

SAMUTL GREENGLASS (brother) - $500.00 s

ANNA SEITENBERG (neighbor), 265 Rivington Street, New York City - $150.00

Goldsmith Brothers Department Store, New York City - $30.00 (Balance - -

on typewriter, ) .

Unlisted telepnone number Orchard 4-5194 - $7.53 R 'J-.‘

debtss
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NGLASS advised that the above debts had been contracted
for business purpcses and because of their personal troubles. She said that
their assaets consist of a $50 balance in a bank account at Public National
Bank, Delancey and Orchard Stregts, New York City, and that DAVID GREENGLASS
has a $500 1life insurance policy No. 12148 with the Equitable 1ife Assurance
Company, 393 Seventh Avenus, New York City, : :

: She sald that Mrs. MURDOCH of the Prison Association, 135 East 15th
Strest, New York City, telephone AL4-0718, had given her $10 on September 7,
1950, She saild that DAVID!'S brother, SAMUEﬂ NAASS is not willing to
assist them financially and that his brother, DERNARD, whose wife died on

NY 65-15336 Coa - B VRFCNPIe o -.___--:._:;,_.: e s e 2
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September 9, 1950, is unable to assist them, She said that his sister, EILHEL, Rosfrdifc
nd her msband, JULIUS, are in jail and that her parents Mr, a? Mrs, % Cs
.%RH@TZ, gho operate a small goods store, are unable to assjst thed, K
said that her sister, TOROTHJAASEL, and DOROTHY 'S husband, LOULS ARBEL,. arse : i
unable to assist. Neither DAVID nor RUTH GHEENQLASS have any other relatives .

who could be of financial assistance, ‘
e )
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No leads are being aet forth in this report inssmuch as th:la .

case 1s being given contimuous and expeditious attention, and all leads

ere being set forth by ’oelet.ype or 1ett.era
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The Conﬁdential Informnt-a mentioned in the report o:!‘ -
SA JOHN W. LEGIS, dated Sept.ember 26, 1950 g8t Nem York, New York, -
are as ronowa: ' '

S T contact — .

: o m according to - -

‘ o es0 letter dated July 28, 1950, A
T~2 ’ contag

380 Letter ed July 28, 1950, . . -

T3 v P DR. HAROLD TRAVIN; 117 “’est 13th Street,
.o New York City, contacted by S4 mcnoms g
TIULTICH, on August 5,. 1950. -

s % - v "
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cortacied by sa—

contacted

I

TEE
i s sy -‘53&:&

™7 SEYMOUR NETMAN, Army I-hll,, Gollege or the
' City of New York, New York City, conbacted
by SA VALTER C RDE’ITIN}, YRe on
September T 155 ‘

- &

FEFERENCEs  Report of 84 1EO H, FRIJ"I'KIN, 8/5/50y New Yorky .
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NOTICE

THE BEST COPIES OBTAINABLE ARE
INCLUDED IN THE REPRODUCTION
OF THE FILE. PAGES INCLUDED
THAT ARE BLURRED, LIGHT OR
OTHERWISE DIFFICULT TO READ
ARE THE RESULT OF THE CONDITION
AND OR COLOR OF THE ORIGINALS
PROVIDED. THESE ARE THE BEST
COPIES AVAILABLE.
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f‘?ﬁsﬂiﬂt , osu:wanx 1ornou ol ronx E'Y
LotRECTOR AND sac :ff n:rznnzn ”iQi}L“;;Je’h

- '._‘.__-;;. DT .,_~_-g_\-.=; : ;i PR
| pavxn GREENGLASS, was., ESP - n.i REREP OF SA JOHN V.
TVENTY SIXy. FIFTY, VHEREIN 1T REFLECTS OR PAGE SEVENTYSIX TRAT THE NAME,
fZﬁéﬂgx,_dbpzanzn IN SMALL TELEPHONE BOOK FOUND IN cnzznanss-s apanr-
~ MENT. by AT rnxnrronz, rxrrv, cgszncLass ADVISED '$A_JOHN A. HARRINGTON  n
‘f;‘ruar HE ns;xzvss nt runn:sssn THE NANE, n..nALv, 10 aanaﬁ‘éaLn AS .;.;ﬁf;
" A POSSIBLE RECRUIT AT LOS ALAHOS.V DALY INTnnvzzwrn SEPT THENTY-EIGHT,
FIFTY, ADVISING HE vacuer RECALLS GREENGLASS AND DENIES BEING APPROACHID
- BY THE LATTER. SUBSEQUENT TO READING OF THE ABREST OF GREENGLASS, DALY
'MADE INQUIRY or EDW NG, ! TVENTY-FIVE Locxwoon DRIVE, ROSELLE, NEW
© JERSEY, AND s1nus ' ucxr; IRVINGTON, nzv JERSEY, NEWARK BUSINESS::
- TELEPHONE uuuazx, nanxzi TV0 - EIGHT TWO FOUR TVO, IN AN EFFORT TO
‘{ ~ ESTABLISH IN HIS MIND GRE;NGLASS-SWIDENTITY. STANG AND LANCIT BOTK
. ASSIGNED to Los ALAHOS Pnbéscr pHILs SERVING IN US ARMY AT APPROX sauz

NEUARK REQUESTED TO INTERVIEU S‘!‘AHG AND LANCIT PROVIBING NEHARK 1 ICES
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individuals and thatif =
because the names were phonot.ically oi.l:i.
os auociatp of GREENGLASS at -
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T 't.o ro-oontnct in an effort to determine thn
.o . 1t was possib tha
: - pecple, The New York City Office wa¥ requested to rein
.. OREENGIASS concerning’ SPINDEL koep -1.nd that he may be
S :ldentical tit.h unknosn uubject

L Theuertorkomeadviudbyh rto the
- niroctor dated June 20, 19504 W SR
- had denied that 'IILLI* SPIKJBL was engag in ionage activiw RN
In vi.ew of the mromtion furnished by mm‘&-'

ned ®Unknown Subject,. m., g
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Mr. Whalen called from New York at 11:45. He advised
that Greengla ad just entered a plea of guilty t e
superaedi indioctment which was returned on October 10. Bond
was continued in the amount of one hundred thousand dollars,
and the case was set over for December 4, which is the date for
filing motions oh the other subjects in the case. .
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that prior to GREENGLASS?! arritll L
1os Alamos atom bomb project, that one of the personnel there had been -
transferrod because he hid written rmlu'donary tracts to the censor. G!I:EENGLASS .
~shid that he was wnable to recall the name ‘of this individual, although he belimd

dr e T et o e o el St T b e
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.. tpat SPINDEL had mentioned the name to him, and he recalled that it was a Jewish *-% 7 §
1~ GREENGLASS: #180_ advised that he. understood that WILLIAN SPINDEL %dg trusfarre& ;
e’ ' " ) se SPiHI}EL'S nfe belonged ‘o some |

% he was wnabl
D er JOHN FRANCI
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, 4205 Pershing Brtu,\!l Paae, Texas s Which'ds poutmrkod Tas
ruces, New Mexico, August 11,-1950, and bears no return address, - 'rhil
“jotber was received from the Albuquerque Office by letter, October 18, 1950,::
" which states the letter was found by Mrs, JUNE FREDA, cashier at the Sky
. Chef Restaurant, Monlcipal Airport, The letter is ligno ‘Tt 4a
-"a friendly letter among other things, asks Mrs, ON to givo the
" enclosed clipping tXFENRY,' Enclosed with the leiter is a olipping from -
- Time magasine dated 1, 1950, which mentions the arrest of DWID
~ GREENGIASS, Around the mgtn, o.ppn.rontly :I.n nm*g handuriting,
Irittun thn tollﬂingt B 4

 WHRIT read thi aaing 'rﬁ"i’h’m. name s emmuss.
'Evidontly thats where yon got thil ghu botth" : :
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31 Faso is requested to 1ntervi¢w EENR! tor 1n£ormat.ion ho my hncn
concerning GREENGIASS, if there is no derogatory :ln:tormation on him in
. poascuion of B'.I. Paso O:rﬁ.ec.
CF T Te tnte matiter 4B found 'I'.o be o: ne 1ntorut tha htter my Be A
rotnrmd to Mrs. ARIERSOH. S L s R
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. DATE WHEN PERIOD FOR WHICH MADE REFORT MADK BY

| 10/4:9, 12.15/50 . BIAKE B. TOHEER . - .5

‘-,_mmmm anﬂ nm’mxm. atationed at Los Alance,
“New Kexico, at mane time as Subject, did not work er -

e e s mmmmmmum

£ .‘t-if'.-,- EREIN 1S YN LASSI |ED |
m =-.2_3"_-.-_.

_'._-__- M smu. 26 Iochnod. n'ive. nolelle. New J‘aruy
" 'in empléyed 'at the EELLEX CORPORATION, New York C'lty.

- from mid-July 1944 to June 28, 1946, part of which time -
be worked there as a civilian. STANG stated he was assigned

was scparate and apart from the area in which the Subject
worked, and further stated that he did not live in the same
terracks as did GEEENGIASS. STANG stated he knew GEEENGIASS
s wmienoe e CASUALLY DY sight but did not know him perticularly by nsme .
P S o andthathehadnohnuledgeregardinghisactiﬁtiesat :

iﬁ ﬂ?‘ . & ke g

 employed as gales Menager, lorstan Studio, €50 Broad Street,
 Booa 405, Newark, New Jersey, advised he m stationed at

_ los Alamos as a technician, third claes, from April or = . -

- May 1944 to Boveaber 1945 when he received his Army discharge.

° LANCIT stated he worked in the Explosives Besearch Grouwp. - = .
- LANCIT farther sta.ted be d.id not vork or live in the same |

1

Burean (65-59192).
Few York (66-15336
2~Newaxk -
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vised that he was stationed at Ios Alamos, New Mexico, ' ::#:: A

. "to the Ordnence Division. .He advised that instant divislon - .|

Iol Alamos. . o , P :._:”
% grmiEy LawcrT, 728 :Bedfortl !!;rrace. Irvington. Bow Jerssy. 7
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: mem mted that he received a te:s;hom’eeu"
M. mtfron Rew York City who advieed him that be, DALY, had been
"tacted by Burean Agents who were inquiring about GREEBGLASS. DALY -
1nfomed LANCIT that he had :!.ndimted to the Agants that IAHCH k:nev
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L e WA T HEREN S U 1ED - E mm—
TS 2 y» conduct an gnters yith en individual —
' ge_Lame to Da:td Toase
UhenHarryGold. met David Greengla.as 1n Albuquerque , Hew ll;axico s ' ‘

e, 1945, and was provided with certain information obtalned by . - -
Greenglass from the Los Alamos Laboratory, Gpsengless aglso.suggested to )
Gold cortsln persons ¥po.Sauld-be-recryifed. Qe of iheso persos v - I
W. Gold stated kg regected completely the suggest e

Greenglass for security reasons. wever, Tt 5 believed desirable s
to in ew Fineberg for information concerning his mleage of Green-
glass and to determine whether he ever has been approached by the Soviet
Intelligence Service. The background of Fineberg is as follows:

Pipeberg was born in 8t, Paul, Minnesota, on May 22, 1923. He
lived in 8t. Paul until 1938, wvhen his family moved to Chicago. He
attended the University of Minnesota from 1950-1942, the University of
Chicago from 1942 to 1543, and attended the Ohio State University from .
June, 1943, to Beptember, 1944, under the Army Students Training Program.
He was inducted into the United States er 42, and
aspigned to Los Alamos in June, 19LL

EFe #LED DOE

|
|
|
!
|

g rin; """{n'Chi'qgio and to have heen a
merber of g Commmist ¢ T q T 91’1.‘]' at the University

oF Chicago. He was active In the W’W@ga as of -
October, 1948, which org Mn JTEze ‘cantrolied by the Communist
, _Pﬂ"“y. Be was also a subscriber to the "Bﬁ_ﬂl Worker" during 121'!-1. ) d
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R Notwlthstanding the Commmist activities on the part of this - -
individual, it is believed advisable to interview him, and there is attached
hereto for your approval a letter to the Chicego Office instructing them to

; . conduct this interview. r’ i 9, 3¢a -
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SYNOPSIS OF FACTS: ’
R ' DAVIB GREENGI&SS indicted by USGJ,
SDNY, 10/10/50 for Qenspiracy to
Ticlate ¥Wartime B 8tatute
Sub-Section 4, Se Bgicm 52, Title !10,
USC. JULIUS ROSENBERG, ETHEL. .
ROSENDERG, ANATOLI A, YAKOVIEV and
MORTON SOBELL are named as co-defendants. -
HARRY GOID and RUTH GREENGLASS are
named as co-conspirators. Subject
entered plea of ty to above .
indictment 10/18/50, in.USDC, SDNI,
with sentence deferred until 12/’4/ 0.
GREENGLASS removal hearing on New

} ALL INFORMATION CONTAINED 357750 b 7o Sty Toformston

LAY furnished by DAVID GREENGIASS to JULIUS

;" . ."‘ & HERE‘N lS NG’.ASSIHED ROSENSERG eéncerning Atom Bomb in

R September, 1945 was classifikd top .
: g ' B v secret. Farther information: obtained

.
L

YTy

I

coneerning instructions given to DAVID
: R GREENGIASS by JULIUS ROSENDERG for con~
2 : ‘ _ : -~ 4acting Soviet Enbassy in lexico C'J.ty.
o ce . ‘ : DAVID GREENGLASS was exposed to Communism .
at an early age by SULIUS RNOSENBERG and
GOPIES DEBT!OYID ETHEL ROSENBERG. - ‘
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DETATISs . INDICTMENT -CF DAVID GREENGIASS IN
SOUTHERN DISTRICT OF NEW YORKs

On October 10, 1950, the United States Grand Jwy,
SOuthern District of New York, returned an indictment which charges the
subject ‘and others with conspiracy to comm.it espionaga. The indictment
reads as followss

'rhe Grand Jury Cﬁarge: :
“1. on or about November 1, 194k wp to and including June 16,

1950 gt t.he Southern District of New York end elsewhere, JULI IBERG,
ET NBERG, mg{Jé.I OVIEV, also known as $.Johnt, DA

LSS and ¥ OBELL, the defendants herein, gdid, the United
. States of America then and there being at war, cqnspire, combi conw

federate and agree with each other and with HARRRLEQID and RU L4SS, -
named as co-conspirators but not as defendants, and with divers other
persons presently to the Grand Jwry unknown, to violate subsection (a)

" of Section 32, Title 50, United States Code, in that they did conspire,
combine, confederate and agree, with intent and reason to believe that
it would be used to the advantage of a foreign nation, to wit, the Union
of Soviet Socialist Republics, to communicate,.deliver and transmit to a
foreign government, to wit, the Union of Soviet Socialist Republics, and
Tepresentatives and agemts thereof, directly and indirectly, doouments, -
writings, sketches, notes and information relating to the National Defense
of the United States of America,

S
T -

WOVERT ACTS - =

"1, In pursuance of said oonspiracy and to effect the
objects thereof, in the Southern District of New York, on or about
November 15, 1 flh the defendants JULIUS ROSENBERG and ETHEL ROSENEERG
conferred with RUTH GREENGLASS,

. "2, And further in pursuance of said conspiracy and to
effect the objects thereof, in the Southern District of New York, on o .

..\v

1 - Newark (65-L4076) ' A v
: 1 - Philadelphia (65-4331) -

s 1 -~ San Francisco

‘ ‘1 - Washington Field (65-5425)

- L - New York
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about November 20, 194k, the defendant JULIUS ROSENRERG gave Ruth Gréenglaaé :
a sum of money, - _ . . R
" 7"3. 4dnd further in pursuance of said conspiracy and to
effect the objects thereof, in the Southern District of New York, on or
about November 20, 19hl;, Ruth-Greenglass boarded a train for New Hexico,
- "he And fu:tnar in pursuance of said conspiracy and to
. effect tha objects thersof, in ths Southern District of New York, on or

~about December 10, 194k, the defendant JULIUS ROSENEERG went to 266
Stanton Street, New York City. _ - '

, "5s And furthor in pursuance of said conspiracy and to
effect the objects thersof, in the Southern District of New York, on or
about December 10, 194L, the defendant JULIUS ROSENEERG received from
Ruth Greenglass & paper containing written information. ’

"6, 4nd further in pursuance of said. conspiracy and to
effect the objects thereof, in the Southern District of New York, on or
about January 5, 1945, the defendants JULIUS ROSENBERG and RTHEL ROSEN=
BERG conferred with the defendant DAVID GREENGIASS and Ruth (reenglass,

- ™. Aind further in purstance of sald conspiracy and to
effect the objects thereof, in the Southern District of New York, on or
sbout January 5, 19L5, the defendant JULIUS ROSENBERG gave Ruth Greenglass
& portion of the side of a torn cardboard %lello! box, .

#8, 4nd further in pursuance of said conspiracy and to
effect the objects thereaof, in the Southern District of New York, on or
about Jamary 10, 1945, the defendant JULIUS ROSENEERG introduced the
defendant DAVID GREENGLASS to a man on First Avenue, New York City.

B ) "9e And further in pursuance of said conspiracy and to
effect the objccts thereof, in the Southern District of New York, on or
about January 12, 1945, the defendant JULIUS ROSENBERG conferred with the.
defendant DAVID GREENGIASSe - - ' S
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"10, And further in pursuance of said conspiracy and to .
effect the objects thereof, in the Southern District of New York, on-or
about January 12, 1945, the defendant JULIUS ROSENBERG received from the
defendant DAVID GREENGIASS a paper containing sketches of experiments
conducted at the Los Alamos Project, .

"lly And further in pursuance of said conspiracy and to
effect the ohjects thereof, in the Southern District of New York, on ar
about, January 1k, 1945, the defendant DAVID GREENGLASS boarded a train
for New Mexicoe.®

On October 18, 1950, DAVID GREENGLASS entersd a plea of
guilty to the above indictment before Honorable WIILTAM BONDY, Undited
States District Judge, Southern District of New York, JUDGE BGHDY

acccpted the gullty plea and adjourned the date of sentence un 1
September L, 1950, - JUDGE BONDY continued GREENGIASS' bail at § 00,000,

REMOVAL HEARING O NEW MEXICO INDICTMENTS

On October 2, 1950, Honorable EDTARD MC DONAID, United
States Comnissioner, Southern District of New York, adjourned the hearw.
ing for the subject!s removal to the District of New Mexico until’ :
October 16, 1950, and on the latier date Commissioner MC DONAID adjourncd
the hearing wntil December L, 1950 _ o

')u/ /4‘.-
PROPOSED METHOD FOR, CONTACT WITH SOVIET
EMBASSY IN MEXICO CITYs |

RUTH GREENGLASS advised SA JOHN A, HARRINGTOM that she
recalled that DAVID GREENGIASS had told her that in connection with his |
proposed flight to Mexico City, JULIUS ROSEVEERG had instructed DAVID -
GREENGLASS that ypon his arrival in Mexlco City he wag to write a letter
to the Soviet Embassy in Mexico City using the name IS KSON and to -
make reference in the letter to the United Nations,

9//.
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 DAVID GREENGLASS subsequently sdvised $A JOHN A, HARRINGTON
that he now recalls that JULIUS ROSENBERG had told him to use the name

I. JICKSOE in, communicating with the Soviet Embassy in Mexico City instead

of the name JXROBINSON that had previously come to GREENGIASS' mind.
DAVID GREENGLASS also stated that he now recalls that the salutation

or the address on the letter was to read ™o the Secretary to the
Anbassador of the Soviet Union", GREENGIASS stated that the letter was
to be a message in his own words but that either three or four points
were to be contained in thc message according to ROSENHERG!'S instructio
and that the letter was to read something as followss '

Point Is I am writing this letter in answer to the ,
one you wrote me in which you asked the
- ' question about the Soviet position on the
' United Nations,

Point IT: CREENGLASS sald that this point was to be
a mention of the United Nations,.

Point IITe GREENGLASS was to state in this portion
of the letter that the position that the
- Soviets took on the Undited Nations
question was good amd met with hi

appr Wa}-f _ '

INFRMATION OBTATNED FROM ATOMIC ENERGY
COMMYSSION'e

In a signed.statement dated August 16, 1950, PAVID
GREENGILSS stated that in September, 1945 he furnished information to
JULIUS ROSENBERG regarding an experimert to reduce the amount of
plutonium to be used in the ftomic Bomb, By a letter dated October 12,
1950, the Bureau advised that the recards of the Atomic Energy Commission
reflect that information concerning the above mentioned experiment was
clessified as top secret in 1945 and is now claseified as seerst, = =
restricted data with limited circulation,

,_‘
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. EARLYWLWGE@'JULIUSAMM.
ROSENBERGOVEBDAVIDGREEEGLASS :

a»nm%;ﬁmnm 138h Caxrollstreet, Brookl:vn. llev SRR
§ '1'01'1!; s W Jevelry firm JOHN A, POLTOCK & COMPANY, 15 - -. - S
.- Maiden Lane, New York City, rm'nished the foJ.J.ow:lng :Lnromtion to R
~.’BpecialAgentJDHH. IEWIS .

- . Itr. GBEENGLASS lte.ted tha.t he :I.s a half-'brothar at DAVID '
R G!EENGLABS _He stated that because of insufficient space in the home
. of their parents at 64 Sheriff Street, Nev York City, DAVID GREERGLASS, -: -
ETHEL. GREENGLASS mdBMARDGREHGLASB occupied an apartment above -
that of their parents from sbout 1932 until ebout 1935. At that time
DAVID GREENGLASS was about 1k years of age. His sister, ETHEL, wes
‘about geven years oldgr "At that time JUI.IUS ROSERBERG frequently '
visited that apertment to see ETHEL GREENGLASS, whom he later married, :
- although he had been :!'or'bidden to vis:lt there by ETHEL's parents who ;
: disl:l.ked. him :Lntenaely. ) .

‘ SAMIEL GREENGLASS ‘said tha.t he frequently v:ls:l.ted. this
; upsta:l.ra epartment occupied by his ‘sister and brothers, and found it to
be littered vith copies of the "Dally Worker" and Communist Party ' o
literature. He said that during that period between 1932 and 1935 both ]
. JULIUS ROSENEERG and ETHEL GREENGLASS became violent Communists and
since -that time ha.veminta.inedthatnothingismre import.sntthanthe_ :
. c::mmist cause. - :

o . SAMUEL Gammmmss ad.viaed that at tha outse‘t DAVID | - .
_GLASS digliked JULIUS ROSENBERG and resisted the efforts of JUI.IIB a.nd '
ETHEL to convert him to Commmism: He said, bowever, that subsequently . -
vhen JULIUS ROSENBERG bought a chemistry set for DAVID. GREENGLASS the
+wo became friendly and JULIUS ROSENBERG was able to influence DAVID Q .
considersbly towvard Communism. -SAMUEL GREENGLASS said that he became R
so concerned ebout the Commnist influence of JULIUS and ETHEL over

* 'DAVID GREENGLASS that he offered to pay. the transportat:l.on to Russia for

. -JULIUB and ETHEL GREENGLASS 1if theywould agree to stay there. He sald .
. that they declined this offer, saa:lng that they dss:lred to remain in.
_the United States. )
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DAVID CEIEENGLASS advised S:pec:l.al Agent m A. HABBINGTOH« '

thathevag\alyrecaus thatwh.enhereh:rnedtoltev!orkc:ltyrmlm SR
- Alamos on lough in September, 1945, he had asked JULIUS ROSENBERG
" why . ' OVICH had not contacted him in Albuquerque instead of

- HARRY » 68 had been previously arranged. GREERULASS said that as

- far as he could recall JULIUS ROSENBERG had replied, "She couldn't -

make 1t." GREENGLASS said that he recalls that JULIUS at no time

" _t0ld him that ARNE SIDOROVICH had not mads the trip becsuse of a

refusal to 80, GREENGLASS said that he had no information inﬁicdt:lng
that OVICE was a menmber of the Veterans ofthe Abrahaml.incoln
Brigade or the 'rotmg Communis? I.eague .
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Xnown . DAVID GREENGLASS d that he 15 unabie to rec

. having known en inmividual abh Los Alamos/named KIOD or KLODZINSKT. In’

. regard to the inforpation hed by KLOD, GREENGLASS stated that be under-

" 8tood that mu&%mm been tré.nsfemd out of the Los Alamos atomic
bonb plant because his wife 'belonged. ‘to & Commmist front organization. - -
GREERGLASS also recalled that SPINDEL had told him of another person vhose

. name he does not recall who was transfexred from the Los Alamos atonﬂ.cbomb
'plant because he had vritten revolubiomry tracts €0 the cemsor.

- o DAVID GREENGLASS d Specia.l Agent JOHIT A HARRINGTOR -
_that he 1s acquainted with W. . He did i1dentify & yhotograph
. of and advised that McRUIT came to the G & R - -

ENGINEERIN COMPANY in the Fall of 1946 with another individual whom DAVID
. believed came from Tampa, Florida. GREENGLASS at thie time finnished sub- |
) at.a.ntia.uy the same information concerning RUSHELL Mcm to. s;pecial Asent
' ‘Jom A. HARRING‘I'OR a8 has been ;previously reported. '

o S S:pecial Ageht JOBN A EARRING'IO]! also reinterviewed DAVI'D
GREENGLASB concerning the contacts of JULIUS ROSENBERG in the State of New .
York and the State of Ohio, andmnm.assrurninhedemtlythesame in.
fomt:lon as he had rmished on pu:'ev:l.ous occa.sions - :

S ) Specia.l Agent HARRINGTOR exhi'bi‘cea. to DAVID GREENGLASS the
. 80ld "Driva" lady's wristwatch found in the possession of ETHEL ROSENBERG.
GREENGLASS said that he thought this watch ‘belonged to his sister,ETHEL,
: but va.s unsble to furnish any further information cmcerning 1t. DAVID
: identified & photograph of VIVIAN GLASSMAN end said that he first .
et he when he came back from the Army in March, 1946, and that he had met
. attheaputmtdmmsmgtlomnroesmet,
- New York City. -GREENGLASS. ised that upon that occasion there were.
gent in the apartment » JULIUS and ETHE], ROSERBERG, MILTON
, RUTH GREENGLASS, as well as VIVIAN GLASSMAN and himself, Tmtnat
hesawVMANaboutfowtimesandlmewthatshem a.girlrriendof
JGEL BARR. .

DAVID GREENGLASS sald 'l‘.hat one tim h:l.s brother, BERNARD,

Pittldachine?roducta%mpw,
_rollonnsind:lviduals . _ _
3 MORTON 8 _ m@?ﬁ'ﬁ ;\smmsﬂ(ﬂ:cn. S

' S He a.lso advisedthatheianotacquambedwithanymenmd
-l(rooxson qq\‘smzam . .

5
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;"51 LEOR EELFAND sdvised Speclal Agent A. ROBERT SWANSON that he

"r O
o »«é .. By letter dated September 11, 1950, the Chicago Office furn- -
" ighed inf tion concerning GREENGLASS ‘ﬁnd from JOHN FRAN s also’

DAVIDGREEHGLASSmmabletoident : thenmesorphoto- N

v"-toldhimthathehadseenVIVIANGLASMwithmmatthes\hopafthe
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~ ADMINISTRATIVE PAGE (CONT'D,) = ‘
L e . 8A JOHN 4o HARRINGT(N exhibited the sddress books of
DAVID and RUTH GREENGIASS to DAVID GREEMIIASS and the latter advised that
- the only names he recalls having furnished Yo RUTH OREENGIASS ap - ‘

buquerque, New Mexico, for delivery to JULIUS ROSENBERG
NIEILTRe He Bald that be had given the same names .and a lfet of

technicians includin y ) to JULIUS ROSENBERG when he saw the'

latter in January, 15,5, He dves not recall any other names which he

furnished to ROSENBERG at that time. He said that gfter a review of this |

address book that he believes that he furnished the following names to

R:RRY GOLD as possible esplonage recruits at Ios Mamoss” =~ .

. 7 HYtDIER m)(@ms «gﬁm, . THGUS
4. AFINERERGS DR, ‘ma*mlécnnz: mugl’u{ SPINDEL and BN Rz
- ) ' ' ' ' s ’

- : He said he also believed that he gave HARRY GOLD a list
of employses who were in the technieal areain Los Alamos, - ¢’
o Concerning DALY and DI GIACOMO mentioned above, GREEN-
QLASS indicated that he belleved these two men to be leftists and said that
" he never saw either agalnafter he left Los Alamos. He sald that THOMAS 3
- 4. FINEBERG had informed the Army of FINERERG'S radical tendencies, "o

: JOSEPH DANIB%IXH&CG[O, gpartment 5A, 171 Sixth Avenue,
- New York City, who is employed as an enginser at Printing Industriss '
- Equipment, Inc., 135 West 20th Street, New York City, advised g4 ViRRO
I» RITTER that he first hecame acquainted with DAVID GREENGLASS in the .
summer of 19LY at which time they were both serving in the United States
Army at the Los Alamos Project, DI GIACOMO said that during the time
he was at Los Alamos he never warked in the Sam growp or séction with
CREZNGLASS but that they had been quartered together in the same barracks
and played cards together on a few occasions, .- Ce e e

-
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‘ by GREENGLASS or anyone to furnish information concerning his wark :
. or knowledge of the wark being performed at los Mamos. He also advised

* outside individuals toncerning the Los Alamos Atom Bomb Frojects. -

~* BEDERSON, . ..

-he read of the arrest of DA

.- o ‘;,
FREEE i ) ;: ) jq. ‘$.\ -.._ '.
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T DIGIACCHO B:aj.d that (H?EENGIJ.SS impressed km as being Do :

‘& leftist because he expressed his. admiration for Russia and spoke in

.~ favor of opening a Second Front. He also recalled that GREENGIASS had
 stated that when the Russians were fighting Finland that he was so™ . -

+ - 'disturbed he was thinking about volunteering to fight with the Russians,

DI GIACOMO advised that he himself was never approached |

re i, oo
F L I

that he never had any reason to suspect that GREENGLASS or any other .
person at los Alamos was in any way involved in furnishing information to

' DI GTACOMO advised that the only persons assigned to

. Los Mamos which to his knowledge might have Communist leanings are :
- . WILLIAM SPINDEL and REN BEDFRS(N. DI CIACOMO advised that these two oL T :
- men had expressed admiration for the Russians and -had strongly favored - -~ ..

" the opening of a Second Fronts He said thesc men had also made other -

statements which he was unable to recall at thistime but which had lead B '
him to believe they had Communist leanings, He said that to hWs know- .. . .-
ledgs GREENGIASS was not closely associated with either SPINDEL or -

| ., .The files of the New York Office failod to weflect any-
derogatory information concerning DI GIACOMO except that furnished above
by DAVID GREENGLASSs .- - O

KIROH X, 1985 dreston &vénm, Bi-om’ Few York, = - -

advised SA VARRO Li RITIER that from about 4grdl, 1913 &) Decenber, 1945

while ha was . serving in-the ted States Army he was assigned to the - <L
0-3 Section &t los (lamos which dealt with magnstics. He said that when - ..
GREENGLASS in the New York City newspapers -

he had been unable to recall IGLASS but subsequently when discussing - Ly

- . ‘the matter with SIDNEY L, LANCET, Irvington, New Jersey, and EDFIN STANG, - - - !
- 25 Lockwood Drive, Roselle, Nefr Jersey, who described GREENGLASS sufficiently . !
80 that he was &able to vaguely] recall GREENGLASS, he remembered_him. o o
- . -ll = £
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LDMINISTRATIVE PAGE (CONT!D,)
. ' DAYY said that PTAN G and LANSIT were both assigned
to the los Alamos Project the same time that he was there, DALY stated .
that he never worked in the same section or group with GREENGIASS andinows
nothing about him except that he vaguely recglls that GRE"MGIASS was ‘
working at the Los Alamos Froject and believes he sar him only in the
barracks. - DALY sald that he had never been approached by anyone request-
ing information concerning his work or knowledge of the work being '
performed at Los Alamos and sald that he did not kmow of anyone at .
los Alamos whose beliefs would have mede them susceptible to furnishing
information to unauthorized persons, U |
The only previous information in the files of the New
York Office concerning DALY is a signed statement which DALY gave -
SA TAVRENCE W, SPILLARR concerning a souvenir of normal uranium which
DALY had in hls possession and which DALY admitted he obtalned at Ios
Alamos through official channels. . : ' S

- . By teletype dated September 29, 1950, the Newark Office
wags requested to interview SIDNEY L. LANCIT and EDWIN STANG concerning
their information about GREENGLASS. B S

.. The files of the New York Office failed to reflect any
derogatory information concerning DR. HENR SCHITZ. The latter's
mother, MRS, MINNIMIINSCHITZ, 880 West 161st Btreet, New York City,
advised SA MICHAEL J. MC DONAGH that DR, LINSCHITZ is now employed on
the faculty of Syracuse University, Syracusa, New York., By letter of
October 12, 1950, the Bureau was requested to authorize the Albany Office
to interview IR, HENRY LINSCHITZ to determine if an attempt was made
to recrult him for Soviet esplonage and to obtain information in his
possession concerning DAVID GREENGLASS. ' S :

- - The .f_ifl.es of the New York office fa;l.le& to reflect any S
_ derogatory infarmation concerning THOMAS BERG other than that .

LS
ah

contained in Chicago letter to the Burecau of September 18, 1950, in .
instant case, - S : ., o . e _
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coo v By letter dated October 12, 1950, the Bureau was . . S
requested togant authorfty to the Chicago 0ffice to interview FINERERG L

- %o determine 1f an attempt was made to recrult him for Soviet espionage L
as well as to obtain information in his possession concerning GREENGIASS, - '

ol ¥ DANTD CREENOLASS edvised SA JORN A. HARRINGTON thab the o
only rcference made by JULIUS ROSENBERG to friends who were working in = -
upstate New York was a comment made in the latter part of 1947 or eamiy Fo

part of 1948 by JULIUS to'the effect that he had a friend working in o
Upstate New York in Jet Research, ~GREENGIASS said that he did not know L
anyone employed elthor by Republic Aviation .or Vultee iireraft, . T ‘

) ~ .. " GREENOLASS advised that sbout September, 1548 JULIUS .-
ROSENBERG told him that he had been tg,a friendts house where he met .
an old schoolmate, a Hungarian, mm%%gm. ROSENBERG told GREENGLASS . -
that JAVNA was woricing for the Wright tion Company on design and -

development of a solenold pump which was to be used to feathsr the _ T e

propellers, hydraulically, for the XB-36 alrplanc, ROSENEERG told - :- - <)

OREENGLASS that JAVNA had said that he had quit his job with Welght. =~ -

dircraft and opened his omn company called Magnetic Deviges ‘Company in _

Long Island City, New York, and had later moved this business to New RS

\ Jersey and had obtained a contract for the manufacture of the above R

N\ mentioned solenocid pump. S V. - c

1 - ROSENEERG teld GREENGLASS that he had been able o
| r persuade JAVNA to let the G & R Enginsering Company have a contract: for

the manufacture of certain parts of the pump, GREENGIASS stated that
JAVHA gave a contract to the G & R Engineering Company far about 3300 - _
~palrs of parts for the pump, GREENGIASS said that he met JAVNA in the oo A
G & R shop very often and that on one occasion he went out with him TRt
\ to buy a mechine parts He said at that time JAVNA indicated to him that ‘
he was a larxist, GRERIGLASS said that JULIUS ROSENBERG told him he R R IC
bad known JAVNA in college, . e . A
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S Amummrm PAGE _LCONTID._)
) DAVE GREENGI.ASS advised sa chiN l. IE"IIS that S’I'EVE '
JAVNA ha.d told him that he is a Marxist. GREENGLASS said that he did .
not know whether this meant that JAVNA was an active or only a theoretical
Compunist, GREENGLASS said that he understood that JAVNA himself had
deslgned the Solenold pump for the XB-36 while working for the W.ight . .
feronautical Carporation and for that reason had subsequently been able
to get the contract to produce this pump, ke said the G & R Engineering .
Company produced only the solenoid core and -the -cap and that JAVNA had .
furnished plans to the G & R Engineering Company only for the two parts S
that were produced by that company and never furnished the whole plans - T s
for the solenold pump. He said, however, that he believed that since o
ROSENBERG and JAVMA were such good friends that ROSENEERG could have
obt.ained the whole plana from JAVNA if he had wanted thems

‘ GREEMLASS said thet the original sub—contract obtained
from JAVNA by G & R Engineering Company called for a payment of $3000. |
bt that ROSENBERG kept raising the pricg until ultimately JAVNA had
paid about §10,000 for this sub-contract. GHEENGIASS said, however;
that the G & R Engineering Company did not make much on this contract .
because it had insufficient equipment to do gll of the work and lad.

ccmfidential Informant '1'-1, of lmom reliability, a:lvised
jthat. DAVID GREENGLASS had obtained ‘a Hlue Cross Hospital Plan, contract |
. mumber 2915712, on the basis of a growp contract while employed as a = ..
machine shop foreman at the @ & R Englneering Company, 300 Bast 2nd Street, .
New York City, and that thle contract was cancelled Oct.ober 1k, 19k9, but- - . -
that GREENGLASS etill holds a hospitalization contract on direct payment |, .~ .
. from home st 265 Rivington Street, New York Citys, This informant advlsad AL
that RU'IB GREENGIABS was hospitalized on the rollowing datess ' e

. March 3, 19h9; February 1&, 1950, Ltay 16 1950, _
June 13: 1993 .




T
.
g :
B T
L

S Ak b

Lo

1
re o .
v ek

[

it

LB

. N . - - - . . . ~

- . [ - - .

= ' . No leads are being set forth in this report inasmuch - . - -
.. as. this case is being given continuocus and expeditious attention and 811 - -
leads are being set forth by letter or teletype, - - . R
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| CONFIDENTIAL INFORMANIS . .-.-. .

The cbnﬁdentiél informant mentioned in the réport of
SA JOHN W. IEVIS dated Oetober 30, 1950 at New York is identified
as follcms: , .

T-1 MISS EDNA POWERS, Asslistant to
. , "~ the Vice President, Biue Cross
' Hospital Plan, 80 Iexington
Avenue, New York City, who
-wag cantacted by SA MARK J,

. ) LMESS, mtomr 10’ 19%,
REFERENCEs Repart of SA JOHN W, 1EWIS dated Scptember as, 1990,
: : at New York.
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Synopsis of facts:

MANUEL

SCHWARTZ, in a signed statement, advises he
became acquainted with the subject late in
19Lh or early in 1945, SCHWARTZ believes
that GREENGLASS! work at Logs Alamos would
give the subject knowledge of the cutside
proportions of the Atomic Bomb, SCHWARTZ
does not recall GREENGIASS asking for or
receiving information and believes GREENGLASS
wuld not have understood the physics of the

. information in the possession of SCHWARTZ

. pertaining to the Atomic Bomb, SCHWARTZ ’ .
 bas not seen the subject since leaving _
. Los Alamos, ' ‘ &

l | -=RUC = .
ALL INFORMATION cnmnml ’
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DETATIS:
THOMAS ALIAN' FINERERG

The files of the Security Office of the Atomie E&lezjy' Comnission, Los Alamos,
New Mexico, contain the following information pertaining to THOMAS ALLAN
FINEBERG: :

THOMAS ALL/NfFINEBERG, ASN 162145707, was 8t Los Alamos as a
mexber of thé Special Engineer Detachment from about June 19kLY

to;%t: , 1946, He was born May 22, 1923 at St. Paul, Minnesota,
Hig fathér ISADOP&‘INEBERG was born in Poland and his mother
JQROTH! was born in the United States. He gave his

1945 as €45 Gordon Ter,, Chicago, Illinois,
no unfavorable information, _
INe B et T - '
A report of the Seditfous Io ties Investigation Commission of the I1linois
State Leglslature prepared in 1948 by Mr. CHARLES E, XKRUGER contains infor-
mation pertaining to members of the Comminist Club at the University of
Chicago. This information includes the following: -

PTHOMAS ALLEN FINEBERG, 5315 Drexel, Chicage, born May 22,
1923, St, Paul, Mimnn, Jewish, A.S.N. 16145707, 9/13/L3 to
3/L/bl, Senn High School, Chicago, I11inois 1938-40,
University of Minnesota, 1940-42, In 1940 when he first
applied for admittance to University of Chicago, and only
17 years of age, he wrote of his ideals and aspirations -
as 'The Ultimate success I hope to reach 1s a professorship
at some University so that I might carry on research in
math ar chemistry, I have recently become very much
interested in politics and economics, I am a staunch
advocate of wage and hour laws, reciprocal trade agreements,
and many other new deal ideas, One of my pet hopes is that
after this war is ended, and International Government may
be set up with elected representatives from all nations,

having power to make and enforce international laws, thereby -
ending wars!," - :

ERE

Confidential Info advise
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Chicago File 65-3421

l-"t: e r

0y reflect that

The files of the AEC Security 0ffice, Los Llamos, New Me

W.NUAL SCHYARIZ was a civilian employee of the LiSL from July 6, 194l to

January 15, 1946, In a Personnel Security Questionnaire Hated July 17,

19LL, he gave his address as 1028 Hyde Park Boulevard, Chicago, Illinois,

e was born December 28, 1917, at Winnipeg, CK. His father SAMUEL
.t

1 AL

DASCHWARTZ was born in Bussia, His wife ETHEL LENWSCHTLRTZ was employed in

Oroup A-li of the LiSL frog July 15, 19LL to 4w 27, 1945, His parents-
in-law EI\I!*S}L';GAM éhd'f:&-BE&}LLG_‘}M were both born in Pyssia. MNUAL
SCHW.RTZ was a Canadian citizen at the time he was at Los Llamos. The
Security file contained no unfavorable information,

The files of the Personnel 0ffice, LSL, Los ‘lamos, New Mexico, reflect
that at the time of his termination SCHW.RTZ was working in Group T-7 under
Dr. EDWARD TELLER, On December 29, 19L)i, TELLER advised the Personnel
Office by memorandum that SCHW.RTZ could be released to transfer to the
Metallurgical Laboratory in Chicago without effecting the work at Los.dlamos,

On fugust 6, 1950 MNUEL SCHWARTZ was interviewed at his residence, 1026
East Hyde Park Boulevard, Chicago, I11incis, by Special «gents JEREML:Y J,

_HURLEY and V. RULON PAiXM'N., SCHY.RTZ stated that he was presently a student

at the I1linois Institute of Technology and is working for his Ph.D.

degree in physics, He is employed in the evening,five days a week,teaching
physics at Gary College, Gary, Indiana, which he advised is a part of the
Indiana-University, SCHW.RTZ stated that he was born Decerber 28, 1917

- at Winnipeg, Canada, and is still a Canadian citizen,

CO\\“— iV itk
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The following signed statement was obtained from WNUEL SCHW.RTZ:

%Chicago, ‘11,
' ’ August 6, 1950

"I, Manuel Schwartz, 1026 E, Hyde Park Blwd,, Chicago, Ill,.
make the follovdng statement to Mr. Jeremish Je Hurley and
Mr. W. Rulon Paxman who have identified themselves to me as
Special .\gents of the Fedcral Bureau of Investigation, United
States Department of Justice, I make this statement freely

and voluntarily and have been advised that T do not have to
make such a statement, :

"I was formerly employed on the atomic energy project at lLos
/lamos, New Mexico'and Chicago, Dllinois, I was at Loasllamos
from about July 194l to about February 1546 and was on the
project in Chicago, Il1. for about six months thereafter,

¥y work wis principally as a member of theoretical groups on
the project except Dr, Greisen's group where I did computational
work, .s a result of this work and partly from lectures and
motion pictures pertaining to the project s» I gained some know-
ledge of the atomic bomb. My memory is now vague in this regard,
but while on the project I believe I had knowledge of the following:
Critical mass of the atomie bomb; velocities of the shock waves:
from the atomic bomb; size of the atomic bomb; detonating device
of the atomio bomb, which T comprehended vaguely; the inside makeup

of the atomic bomb; the slow and fast explosives used in the
atomic bomb. '

"Near the latter part of 1S4k or early part of 1945, I became
acquainted with David Creenglass who was a soldier warking in

& machine shop on the atomic project in Los .lamos, I was in

a library at Los .lamos and David Greenglass struck up a

conversation with me. Thereafter I saw Greenglass sometimes

for about one ycar. This was principally during 1945. Thereafter -
I did not see Greenglass often. During our acquaintance we went

on hikes together, Greenglass was at my home a few times.

-4~ CONk
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"Oreenglass was working on-something at the machine shop which
in my opinion would give him knowledge of the outside proportions
of the atomic bomb, I believe he knew what he was warking on,
but am not sure. I had access to the part of the project where
Greenglass worked and saw Greenglass on the job on several
occasions. It is my recollection that he pointed out to me
what work he was doing, but I do not recall the exact naturs
of his discussion, :

"I have no specific recollection of telling Greenglass of
information in my possessicn pertaining to the atomic bomb
as previously set out, It is entirely possible that I did
impart this information to him, however, in our discussions.
I do not recall that Greenglass ever asked me far such
information. I also have no recollection that such informa-
tion was furnished Greenglass by me while having coffee in a
cafeteria in Los Alamos although I do recall that Greenglass
and I have had coffee together on several occasions while at

. Los fn].m. ’

"It is my belief that Greenglass would not have understood the
physics of the information in my possession pertaining to the
atomic bomb and this causes me to believe that I would not have
discussed this information with GUreenglass,

"I have not secn Greenglass since I left Los .lamos and the only
correspondence has consisted of Christmas cards, I met Mrs,
Greenglass on one occasion., The name of Juliughosenberg is
not known to me,

"I have read this statement consisting of six pages and it is
the truth to the best of my knowledge and present recollection,
I have initialled each page and each corrections

/s/ Manuel Schwarts

/e/ W. Rulon Paxman ' IR S
Special Agent, FBI - : st

-~ /8/ Jeremioh J, Hurley . | A
Special Agont, FBIM | : ‘
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Confldential Informant T—2I of iown reliability, advised-
‘ ' WD)

The International Worker
 Atorney General, s Order is an organization declared Commmist by the

REFERRED UPON COMPLETION TO THE OFFICE OF ORIGIN

-6-
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THOM.3 .LLLAN FINEBERG

Confidential Informant T-2 has furnished the folloming information pertaining
to a persen by tho name of TOM FINEBERG:

p>

The .merican Youth for Democracy has been designated as a Commmist
organization by the Attorney General,

Confidential Informent T-3, of knowmn reliability, advised that early in
September of 1947 a person by the name of TOM FINERERG of the University
of Chicago, LID, was going to appear before the Student Government of the
University of Illinois, Navy Pier, Chicago, Illinois, to object to the
banning of subversive groups including the /YD from the University of

Nlinols campus. The {nformant stated ¢ FDEBERG was on the Student
Government of the University of Chicago. u

Confidential In.fOﬁt -k, of known reliability, adv:lsed- B"D

Confidential In baD

The California Committce on Un-imrican lctivities in its 1947 report,

page 369, and 1948 report, page 35k, cites the Progressive Citizens of
imerica as a new and broadgr Commmist front for the entire United States,

Confidential Informant T-6| of known reliabﬂﬁl has advised- b 1)

#
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Confidential Informant T=7,

the effect that THOMAS .

of known reliability, advised

M %LN HAL

Confidentisl Informant (-8, of kmown reliability, furnished infarmation to
» 5342 South Ellis, Chicago 15, Illinoig, = -

was the signer of a petition to the House of Rcpresentatives circulated

June 19&80

by the .nti-Peacetime Congcription Committee, University of Chicago, about

Confidential Infom T-6 advised

The "Worker™ 1s the Sunday edition of the "Daily Worker", an East Coast

Communist daily newspaper,
Confidential Informant T-9 stated

-8 -
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Confidential Informant 1-10, of knomn reliability, stated that the Commnity
Book Shop, 1L00 block 6f East S5th Street, Chicago, Dlinois, is operated
by the Commnist Party, : .

Information pertaihing to FINEBERG appearing in this repart is based
entirely upon information in the possession of the Chicago Office,

Mi SCHW.RTZ: ETHEL SCHW.RTZ

Confidential Informant T-11, of kmown reliability;, on February 28, 1950
furmnished a letter entitled "The Progressive View, Lth Ward Progressive
Party", This letter listed the new officers for 1950 and included as
treasurer ETHEL SCHW.RTZ, It 1s stated that :LNUEL SCHW.RTZ's wife is
ETHEL LE. SCHW.RTZ, Informant furnished no other identifying data from

which it might be d ed if this person was identical with the wife
of MNUEL SCHW.RTZ.

Confidential Informant T-12, another Government agency engaged in the
collection of personncl and intelligence information in the Chicago area,
by letter dated May 10, 194}, captioned "International Workers Order",
reparted that a cabaret party and dance was given by Lodge No. 921 of the
Internaticnal Workers Order at the Hamilton Hotel, Chicago, I1linois
JApril 29, 194k,

-9 -
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T=2 (Confidential Informant - of the New York Office, who furnished
~ the information to Special .gent E. K, DE-NE and Special Employee b
T. O'COMNOR, New York, on Jpril 20, 1949, concerning membership in the b~"
International Workers Order, which information was forwarded to
Chicago by letter dated .pril 27, 1549, captioned "International
Workers Order, Chicago Division, Midwest Division; INTERN.L SECURITY-(",

T-3 a8 furnished to radlo commmications officer Re i S".NDEREI [L
. : bV b "-D '

Tl
as firnished to S. ROBERT J.
ILSON, \Requested \ﬂ o b

of the New York Office as followa: {X) New York letter to
eau dated 1/13/L9 YFRERDOM OF THE FRESS COMPANY, INC., IS-C" re . ,
information obtained by informant en 10/22/48 (2) Information o
obtained by SA H. P, LARSON on 10/12/L9 (3) Informatien obtained (@
by.SA E. P, LiRSON and Special Employoe A. E. FALLER re W

b b

T-10 Mr, and Mrs, WILLIAM HENRY ALEXANDER CARR as set out in New York

letter to the Bureau dated 1/17/50 entitled, "WILLIAM KENRY ALEXANDER
CARR, Was. ET AL; SECURITY MATTER ~ C",

L=
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T-12  ONI, Chicago, T1linois. | b

'REFERENCE: Albuquerque letter to the Bwreau dated 8 /50,

Report of Si JEREMLH J. HURLEY dated 8/7/50 at Chicago,
entitled "JULIUS ROSENBERG, ESPION.GE -R", :
Chicago letter to the Burcan dated 9/18/50.

Bulet to Chicago dated $/27/50.
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B T A virector, FBI ,!NW e BATB: N(fvember 29, 1950
t 4 - > Ll ,. .‘,U- - . - o

L ._,..;f.-'#-j;f‘,.-m“ S'AG‘ %P;ao A "'V , -'
L. sommen DAVID GREENGL s, was L

e :‘_"ESPIONA@ - B

“on november 18 1950, s.’vm'rcn B. ANDERSON, gz’cs B
Persh , Bl Pasp Texas, .advised t. JENRY

ETHEL, escribed in she let.ter set, fort the refuticéd
;.communication, “were her son<in- NRY- SUWERFORD and’ 1
his sister, Mrs, ‘ETHEL m:&—a:: Mrs. UIL LAKE, who. re- DEe

-sides 626 North Alameda Street a:LL“ Cruces, New Mexicoe g

Mrs.. ,AHDERSON atated t.haf. ahe did net know the subject
g@.. . ”*"":?'*— T

W (“”'”:' Lt '"“'- o . M -s-} ',-.- R =
B HENRI "SUMMERFORD, A,Flana er, davags Dil Company, 720 -South™’

- .Florence, residing 201 Pershing Drive,  both ﬁl Paso, Texa
o tm'nishe& the following: 1nformati.on when 1nterviewed on v

November 20, 1950- E _ -

. One day 1ast summer he and his sister, Mrs. UIL LANE ’
1 residing 626 North liameda Street, Las Cruces, New I mxi:o,
. Were discussing various Russian spies concerning whom the :
gugers and magazines at the time had lengbhy articles. "
ing the. conversation there was some speculation as t .

- ‘how- one spy would know another, ‘and HENRY SUMAERFORD -ment
‘ ¢hat He had read somewhere t.hat ‘sometimes spies ‘broke &
 bottle, . After ‘the bottle was broken one person kept.;
“and ardother part was taken away. Subsequently,;’
.. two individuals met and were able to fit the brokeh:

- of the bottle together they knew that they were the ri
“people. ETHEL!S letter regarding NGREENGLASS" apparent.ét__ ‘
referred to éUIu-ERFQRD'S remarks as set forth above, .2t

‘that he did not “Know " GREENGLASS at:; ke
“the: photograph of GR.:,E 2
s - '_ !’

h&

¢ !‘:“r:
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' indicated in the refe
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» VICTR ANDERSON has bom°g:rm:3°e§°§§§f addressed
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DAVID GREENGLASS VW.AsS., ESPIONAGE, Re REBULET ocroszn"TwrNTYsser,
FIFTY, AUTHORIZING INTERVIEW WITH THOMAS A. INEBERG.' FINEBERG

STUDENT AT DE PAUL UNIVERSITY, CHICAGO, AND IS SUBSTITUTE TEAC}IEB o
IN CHICAGO PUBLIC SCHOOLS. INTERVIEW VITH FINEBERG HILL BE HELD IN
‘ABEYANCE PENDING BUREAU AUTHORIZATION IN VIEW OF FINEBERG"S wDIE';

AND TEACRING ACTIVITY. - . . '_ R
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_ Fineberg to determine his knowlodga of Davigd Oreengla
. Gold. Mamdmmmeuorthafutthatrinddrg
" affiliated with Communist Sctivities. It i3 not beli¢ved that - = °
rimberg ‘s attendance at De Paul University and teac activities -
aho t‘-hmgeonrpnuouaaut.horiut o -

s e PRV I
"fn;.--' . PTG R .

- \‘l,

Oll

BT Wy T

0 ‘- l." :‘." . - “"- ) - . "'.- = | l ”.: !’ .
2 - ‘-.:-. JET AT ST 0F nhiE . -
ot ek (1) I ' IR
o AN
- NOv ?. g K




; ~ '- | - 0 ; | | . 0 _ ‘ |
t-~--_:s-»-“ . . ~ | . ” - | :
- ¢ .. - . ) o
- ' . . R " : -
H .. e © e . . R .
- © . £ ‘ - : - . . .

coiv o . FEDERAL v oF CO'%I&SIEWL

CGO File No. & '
f Rﬂpon md.ﬂ b’ \i;;{ C -
| 4 : ’

! W, RULON PAXMAN :
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THOMAS ALLAN PINEBERG was acquainted with the o
subject at ILos Alamos, New Mexico, during part
- . Of 1945 and 1946, but claims he was not closaly
8ssociated with the subject. Signed statement
shed FINEBERG
D
"t SR - ALL INFORMATION S(:I?FETAINED'.
IS UNCLAS |
TUIS NS AN i HEREIN | 53, ’f_BﬁL‘EB.'d -
Background ' S

. Mrs, BESS KATS4ROS, Regiatrarts office, University of Chicago,
Chicago, » on November 13, 1950, advised SA J. VERNON BALLARD that
THOMAS » 3739 Pine Grove avenue, entered the University of
Chicago on e 23, 1942, He attended from the Sumer quarter of 19i,2
through the winter quarter of 1943; reentered for the spring quarter of
1946 under Public Law 346 and continued t

hrough the spring quarter of 1948,
He received an Sp degree on June J};, 1946, ‘ )

_ According to the records of the university, FINEBERG was
born on May 2, 1923

St, Paul, Minnesota, and his parent or guardian wag
listed as Mrg, HENR VER. The record showed that FINEBERG attendeq the
Senn High School, cago, Illinois,

: from which he was graduated in 1940,
During 1940 to 1942 he attended

. bhe University of Minnesota, and in 1943
to 1944, Ohio State Univeraits, olumbus, Ohio,

rl

A ved('& s\/ )/ 4 '
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Mrs, SALLY CREYTS, Aﬁsamgoor}ﬁL[e%Qﬁv!e&L_tty of Chicago,

on November 13, 1950, advised SA J. VERNON BALLARD that the most recemt
address for THOMAS ALLAN FINEBERG wa 5 Drexel, Chicago 15, Illinois.
His mother was listed as Mrs. DORO MARVER, 3731 Pine Grove Avenue,
Chicag,;» Nlinois, according to Mrs, + The records of the -
Admisgiohs office showed that FINEBERG had attended the following schools
and universities: Longfellow Grade School, St. Paul, Minnesota, 1928 to
1936; Maria Sanford Junior High School, St. Paul, 1936-1937; Central -
High School, St. Paul, 1937-1938; Senn High School, Chicago, Illinois,
1938-1940; University of Minnesota, 1940-1942, ‘

: ' The records of the Admissions office showed that FINERERG
had been employed as follows: Blackstone Manufacturing Company, Chicago,
summer 1941, 1ight factory work; Service Enterprise, Minneapolis, 1941
to 1942, busboy, : '

The records showed that FINEBERG'S father was ISADORE

. FINEEERG who is deceased and was born in Russia, FINEBERG!S TsEhs
gradusted from the University of Chicago in 1915; His mother's maiden
name is set out in the records as DOROTHY who was born

in the United States, A brother, RICHARD F G, attendgd the Uni-

versity of Chicago in 1939, 4 cousin, ALFRED PLAiTT attende e Uni-
versity of Chicago in 1933,

o FINEBERG, according to the record, previously resided at f
the following addresses: 122/ Rosemont Avenue, 1940; 6383 N, Sheridan '
Road, 1940; 654 Gordon Terrace, 1944; All of the above addresses are in
Chicago, Illinois,

The records show that FINEBERG attended Ohio State Uni-
versity while in the Army Specialized Training Program, Army Serial No.
16145707. He was separsted from the Army on March 4, 1944, according
to the records,

le Hall, 5315 Drexel, Chicago,

- Illinois, advised that THOMASMFINERERG had Room 412 at Dole Hall

r 3, 1946, and left the ferwarding address
1linois, telephone number Hyde Park 44,87,

Mr. GUY IRVING, 5342 S, Ellis Avenud, Chicago, Mlinois,

. advised that the ownership of the building at this address changed hands

early in 1950. He stated that none of the previous residents of +he
building resided there at the present time, :

Mrs, MARY MEYERING, Alumni Assoclation, University of .
Chicago, advised that THOMAS ALLAN FINEBERG has resided since December, -
1949, at 1746 Estes Avenue, Chicago 26, I1linois. The records of the

-2
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Alwni Association refléuted that on June, 194 ?@Wﬁsﬁ
the alumni that he resided at 5315 Drexel, Chicago, and in Octcber,
1946, had advised that he was then residing at 5342 8. Ellis Avenus,
Chicago, Illinois, RS . :

“$3. " Mrs. METERING stated that in November, 1949, FINERBERG
advised-the association that he was then attending DePaul University,
Chicago; Illinois., The Alumni issoeistion records listed the following

relatives of FINEBERG: Mother, Mrs. HENRY MARVER, 654 Gordon ce,
cago, Illinois, as of Octobe 46; sister, Mrs. MARJO INEEERG
3. brother, Dr. RICHARD « No addresses were given for

. “\FINEBERG'S brother or sister,
The telephone directories for Chicago, Illinois, as

é
s
;
]
|
_

issued by the Illino Telephone Company under the date of June,
1950, 1lists THOMAS RG, 1746 W. Estes, Chicago, Illinois, Rogers
Park 1-0192,

Mr. JOSEPH BUYSE, 172, W, Estes, Chicago, Illinois,
advised that he is the janitor for the building in which FINEBERG resides.
He advised that FINEBERG is preeently attending some university in -
Chicago and is believed also to teach in the Chicago city schools. Mr,
BUYSE also advised that FINEEERG owns an automobile which bears 1950
Illinois license plates.Mo. 666-978, This license plate is registered
in the name of T. ﬁfgﬁi%i}m, 1746 Estes, Chicago, Illinois, and was
issued for a Plymouth, having Motor No. D8LO7LS. L

o Mrs. BiRBARA HALICKI, clerk, College of Liberal irts and
Sciences, DePaul University, 2322 N. Kehmore, advised that THOMiS i.
FINEBERG, 1746 W, Estes Avenue, Chicago 26, Illinois, was admitted to

/ the College of Liberal .rts and Scisnoes on September 6, 194§, for a
course in practice teaching. He attended this co ege of DePaul Uni-
versity only the first semester of the sc s 1950, At this time
he advised that his mother was Mrs. DORO .

N PR . R R
H PRV i

: The application for admissien to the school, as filed by
THOMAS A, FINEBERG, sets out that he was born May 22, 1923, in St, Paul,
Minnesota, and is of Polish, Latvian and Russian descent, His mother is
listed as Mra. DOROTHY FINEBERG, 925 W. Carmen Avenue, Chicago 40, Illinois,
teleplone number Ri 8+6951, 4 photograph of FINEBERG is available in
the files of this school. :

_ Mrs, HALICKT made inquiry of the Graduate School of DePaul
University and advised that FINERERG is presently enrolled as a graduate
studant, University of Chicago, e

: The records of the College of Liberal .irts and Sciences =
L show that the Board of Education of the City of Chicago was fur-ished a -

.. -3 -
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Aranseript of FINEEERG'S record on February 10, 1930“.‘"‘54!.1@&"_
&dvised that this was in connection with an application made by FINEBERG
to t_eaph in the public schools of the City of Chicago.

; ‘4 . Mr. ALFRED H. CLARKE, Sesretary, Board of Examiners, . .-
Board:pf- Education, 228 N, LaSalle 3treet, Chicego, Illinois, on October
27, 1950, advised that THOM.S ALLAN FINEBERG, who was born in St, Paul,
Minnesota, on May 22, 1923, is a substitute high school teacher in the
public schools of the City of Chicago for the subjects of mathematics, -
physics and economics,

Miss MARY GREELY, Beard of Education, 228 N, LaSalle
Street, Chicago, Illinois, advised that FINEBERG, although employed as a
substitute teacher in the public high schools in the City of Chicago,
has worked only a few days since his employment; his last day of work
was on November 27, 1950, :

. THOMAS ALLAN FINERERG was interviewed on December 1, 1950,
at hls residence at 1746 W. Estes, Chicago, Illinois, by Si L. HOYT McGUIRE
and the reporting agent, o

FINEEERG advised that he was stationed at Los Alamoas,
New Maxico, as a member of the 9812 Technical Service {nit, Corps of
Engineers, irmy of the United States, from about June 6, 1944 to about
March 6, 1946, Prior thereto he had Army Specialised training in mechani-
cal engineering. At the time he was assigned to Los Alamos, FINEBERG had
expressed no preference for such an assignment and did not know the
nature of the assignment until after his arrival at Los alamos,

FINEBERG, after leaving Los ilamos about March 6, 1946,
wags according to his statement, discharged from the .rmy at Fort Bliss,
Texas, on March 9, 1946,

FINEBERG stated that he was born in St. Paul, Minnesota,
May 22, 1923. He was married in August, 1949, at Chicago, nNlinois, to
MAXINE SPIEGEL, who is a native of Chicago.

FINEBERG stated he is presently employed as a substitute
teacher in the public high schools of the eity of Chicago by the Chicago
Board of Education and also is attending school in the Graduate School
of DePaul University, downtown branch, Chicago, Illinois, FINEBERG is
seeking an M3 in mathematics, FINFRERG stated that his wife is presently
unemployed, but until recently was employed by Precision Television in
Chicago, Illinois, in the performance of bookkeeping and office work,
FINEBERG also stated he uses the rame of THOMAS ALLAN'FINEBERG and usually .
signs his name as THOMAS 4. FINEBERG, He seid that until about a year
ago he did not kno t his birth certificate showed his name and birth -
as THOMAS .

S -4-  CONFIQNTIAC
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"I, Thomas ..llan Fineberg, make the following statement
- voluntarily to L. Hoyt McGuire and 1. Rulon Paxman who have
ldentified themselves to me as Special ..gents of the Federal Bureau
of Investigation, I know that I do not have to make this statement
and that it may be used against me in court., I have been advised
that I have the right to consult counsel. No promises or threats
have been used to induce this statement, ' '

"I was stationed at Los ..lamos, New Mexico as a member of
the 9812 Technical Service Unit, Corps of Engineers, .irmy of the
United States from zbout June 6, 194 to about March 6, 1946,

I was assigned to Barracks B at Los ..lamos, N.M. for about the
first month and thereafter to Barracks F, My work at Los .lamos
was with the Explosive Research Group known as Group XID.

"I -recall becoming acquainted with David Greenglass while
at Los alamos, but did not know him well. I do not recall the
circumstances of meeting Greenglass except that he resided in a
barracks near me., This was probably Barracks C or D. I do not
recall just when Greenglass arrived at Los ;lamos, but believe it
was after my arrival., I believe I first knew who Greenglass was in
1945, It is my recollection that I knew Greenglass well enough to
speak to when I would ses him, I believe I addressed him as 'Green-
glass' and not as 'David'! or 'Davet, I did know, however, that his
first name was 'David?, -

"Greenglass was a machinist, as I recall it, but I do not
lnow the name of the group to which he was asgigned. I believe
Greenglass was married, but I did not meet his wife,

"I did not associate with Greenglass socially, Xy
association with him was limited to occasional meetings in the
Vicinity of the barracks

W e

st

.- "It was a surprise to me when I read of Greenglass in ..
the newspapers. I would not have suspected him of the activitieg
alleged, He at no time sought to obtain information from me and

. -5-
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never talked with me at anytime in such a way as to cause me to think
| ,kaidesired me to assist him or furnish him infermation, -
LB % "When I read of Greenglass in the newspapers, I recall-
"féi thought that Greenglass might hava been somewhat to the left while
he was at Los alamos, but I do not know what baais I had for such -
a conclusion except that I believe Greenglass favored higher wages,
strikes and more equality in general. I have no specific recollec-
tion of any remarks he might have made in this regard.

B

A e St T L RS |V o,

“i8 near as I can recall, Greenglass was still at Los
Alamos when I left there, but I cannot be certain of this. I do
not know who Greenglass! close associates were, I recall no one
to whom Greenglass ever introduced me, ' )

: "I have had no contact with Greenglass since leaving
Los ilamos, -

"I have read this statement consisting of this and

four other Pages, and it is the truth, to the best of my
recollection,n : ‘

S/ _MThomas .., Fineberg"

"W. Rulon Pexman
Special ..gent, FBI

L. Hoyt McGuire
Special .igent, FBI

«CTIVITIES

Confidential Informant T-1, of known reliability, fur-
nished information to the effect that THOL.S ... FINEBERG, 5342 South
Ellis, Chicago 15, I1linois, was the signer of a petition to the House of

Representatives circulated by the inti-Peacetime Conseription Committee,
University of Chicago, about Juns, 1948,

__Informant T-2, of kno i advised

D
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advised

The "Worker" is the Sunday edition of the "Daily Tioi‘kér",
an east coast Communist daily newspaper.

Confidentisl Informant

Confidential Informanﬁ T-5, of known reliability, stated
that the Community Book Shop, 1400 block of East 55th Street, Chicago,

o AV

I1linois, 1s operated by the Communist Party.
DESCRIPTION
Name THOMAS ALL.N FINEBERG
Birthdate May 22, 1923
Age 27 .
Birthplace St, Paul, Minnescta
Height 519n
Weight 183 pounds
Heir Dark brown
Eyes : Blue-green _
Scars and marks None noticeable A
Social Security No. 341-14-4976 '
army Serial No. 16145707
Marital status Marri
Wife MaXINigKSPIE NEBERG
Occupation ' Substitute t er, Chicago Board
of Education; student, DePaul Un-
,iversity.

The information contained in the above description was
obtained during the interview with FINEBERG. :

! . = REFERRED UPON COMPLATION TO THE OFFICE OF ORIZIN
_r-  coNpA

Confidential Informant T-4, of known relisbility, stetes
“ b+D
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pkg % Background

© 7 Mrs, M.RY MEYERING, alumni association, University of .
Chicago, advised that THOMiS .., FINEBERG listed Mrs. M.RJORIF FINEBERG"
. BOCK as a sister. . -

Miss JO.N DUDM.N, Secretary to the idviser in the College,

Chicago, advised 8. KENNETH ... SMITH that in 1944

INEBERG was a member of the Labor Rights Society at the Uni-
Chicago. . :

Confidential Informant T-6, of known reliability, advised
that & letter written by this organization dated February 1, 1944, -stated,
"The Labor Rights Society-is a recognized student-faculty organization on
the University of Chicago campus, It invites the support of everyone
interested in the furthering of labor rights., The program of the society
includes educational literature and documents on the labor movement and
labor legislation, as well as cooperation #he—the battle for the forces of
labor," - o~ .

Miss DUIM.N advised that the purpose of the Labor Rights
Society was "to educzte students and take action to further labor rightsn,
according to information flled by the organization, '

The file pertalning to this organization, as made available
by Miss DUDi.N, shows that in 194 the organization was advised by the Uni-
versity of Chicago that the organization appeared to be narrowing its field
to the collection of funds and that funds could not be collected for labor
unions at the university but only for institutions which were essentially
charitable in nature., The university also advised the Labor Rights Society
that the actlon of the society in this regard were far afield from the
soclety's declared purposes. :

- . Mrs. M.RY MEYERING advised that the records of the .
ngsoclation of the University of Chicago, showsd that EDPLﬁD/zgﬁﬁ?f
4027 N. Downer, Shorewsod, Wisconsin, was indicated in June, 6,
by THOM.S ... FINEBERG as being a person who would always know FINEBERG'S

whereabouts. .

niormation available does not
MILLER is jdentical with the EDW..RD
iG. It is to be noted Showgver,

eflnitely show that EDW.RD JOSrt
J L] MILLER listed by THOM-“S ihe FI
i V . " " - L 8 -
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The Bureau and Milwaukee are being advised b0
in connection with this matter, -

¢ separa. ;e
ACTIVITIES

The details of this report include information previously
set out in the administrative page of the report of Si W. RULON PaXliaN,
Chicago, Illinois, October 13, 1950, page 8, paragraphs 2 through 7s
and page 9, paragrapha 1 and 2, which information as a result of the
investigation conducted and set owt in this report has been determined
to pertain to THOMAS ALLAN FINEBERG, - :

MISCELLANEQUS

In connection with the interview with THOMAS ALLAN FINEBERG
an interview log was maintained and is being included in the exhibits
of the Chicago office pertaining to this case.

INFORMATION COPIRES

a copy of this report is being furnished to Milwaukee in view
of the possible identity between the EDWARD J. MILLER listed by THOM.S ..
0 015 (N .

Three copies of this report are being furnished .lbuquerque ‘i,.& '
in view of its interest in this investigation, ;)‘ },

B ot
ENCLOSURES ’VX f y 'k:\f"

One copy of report of S.. W. RULON g ‘}j
P.XMaN dated 10/27/50, at Chicago, A%~

Ilinois., | QJ )

-

miL Ujﬁwksﬁ'
0 PHE-BURETE - ~




INFORILNT PAGE CONFIENT! AL‘ |

T-2 -

73 - (W ot the New York office, as made availsble to 3. H. P.

-4 - ‘IIIIIII" \)mzbfrg

T-5 - Mr, and Mrs. WILLLM HENRY .LEX.NDER CatR, as set out in New
York letter to the Bureau dated 1/17/50, entitled "WILLL.M HENRY
«LEX. NDEZ C.Rf was, et al; SECURITY M.TTER - C",

T-6 . - .n anonymous source, as set out in the report of 3. KENNETH
a. SMITH, Chicago, Illinois, 10/9/44, "L.BOR RIGHTS SOCIETY;
INTERN.L SECURITY - Rv,

REFERENCE: New York letter to the Bureau, 10/12/50.
Report of S.. W. RULON PAXiL.N, Chicago, Illinois, 10/27/50.
Bulet, 10/27/50.
Chicago tel to Bureau, 11/27/50.
Butel, 11/30/50.
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Jaxmary 4, 194&

f-mu%_maoﬂm I

np-éur.:.nmwn-m-soucummm
-’-mumtumcm e .

nymmmsmpmumum ol e
m&.mw,womrthim,hdwubmmr
" approached by anyons in an effurt %o persuade him to furnish classifted
informatisa $0 the Sovist Inteliigehce Service. The results of the -
Interview of Fincherg as set forth im the referenced Chicago report of
.+ . December 19 have besn reviswed, There is no indicatioa that Pinsberg
<0 VA questionsd as to whethar he had ever been approached by myone @& o
£ abalf af the Sovists. The Chicage office is instructed te recontsct =~ :
Fineberg in the immediate future and question him on this matter, Any °
. information supplied by him should be furnished the Burean immediately -
w httcr and lhonld be !.neorpoutd h your naxt lqvntmtin roport.
Itmmwumdtmtmuwoftbnfmchieago B
report of Agent Faxman'’s was designated for the Milwankee office with
an snclosure, From & review of this rsport it is believed that this is
. GITOnsous; N0 enclosure was forwarded o Kilwamukee,and the report shonld
have refiscted that eme cojy was being designated fer the information of - -
'thol:lhmhuofﬂu. mmmsu%mﬂmhMew

" [ J M Ty _.4"‘”‘ -T. _’,'_-E"‘\'-’ R ;;P’ m 5

ke S Y pnr.gnpb 4 o mc) of ‘the utmnui report, it 1s LN
m1ummtrmebor¢mamuodumcoumo:mm1mm '
Sciences at DePaul University en September 6, 1946, From additional -
information gontained in the same paragraph and as set forth im other L
parts of this report, 1t is delisved thas the date should read Sepiember §, -
1949. mmms ofth.uporthw been changed ascordingly,

IR umvuwmunmuummtu
. mclummhtbgorm

ooy

of cos sogy of ddpert of 84 ¥, Bulen Paxman's a.u
.. 10=27-50 ak Okicage, Yllinmg 't.un-ithlhtham Bo wuah .
} »="‘L_m1nsmmroeo1nduth mmmmm.rmur

0 pepord of Decesber 19 4§t umim timt any sash enclesure Wi 1

hrtblm mweummwwm-wr. .

- Tioare “Si-_j':. .',-- vi
JT‘J“ m dfleu neoi.vhg this lstter shonld ehlago ‘thetr .lpiu ot

. the referenced report of December 19, 1950;accordipgly.
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S%T DAVID GREEMGLASS, “was, o eseromagg o
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- rrACTE: | - Sentencing of DAVID CREENGIASS én SDNY indictment
"N?”ISOFF-'AC—"";;,‘ adjourned until 1/),/5]. ‘Hig removal hearing on '_%
.. New Mexico indictment adjournegd until 1/5/53,

————

.,

‘DETATIS: On December 6, 1950, DAVID GREZNGIASS appeared before
Honorable SYIVESTER RYAN, United States District

of DAVID GREENGIASS unti] Jamary Y, 1951, .

|
On Deceaber 5, 1950, Honorable EDMARD W, MeDONATD,
United States Commissioner, ‘Southorn District of N

removal hearing of DAVID GREENGIASS on the New Maxi

Jarmary 5, 1951,
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ADMINISTRATIVE PAGE
- On October S, 1%50, mm{e&mnuss, brother of
DAVID GREENGIASS, advised Special Agents JOHN W. LEWIS and EDWIN R. TULLY -
that although he had been associated in business with DAVID GREENGIASS and, . °
... JULIUSAROSENEERG, from 1946 to 1949, that he had no indication that either -
* DAVID GREENGIASS or JULIUS ROSENEERG were involved in espionage.
- _.—-,,",F:: . .- r“,:,‘-_: ";-1... \ '_>-_‘ ‘.“—-h"ﬂ - .l_ ) ;::.“‘r': ‘_\ - ‘“ JPEERIS
G \1 \ Céhfidential Inform:
" aginable to fun sh any-infoimation ¢conce

Tm 21,-_ DA g 7 - . 4.‘—“”__‘_’;&*?1.-:-'.“ .
own reliability, was . u. |

REENG rRUTH. . .%

YIL,

- ._.""-»..l'uA

e

S i o D0 Tt will bs recalled that DAVID GREENGIASS has sdvicad - L
that he borr the Oldsmobile belonging to his father-in-law, MAX J. RINTZ,
on the occasion that JULIUS ROSENEERG introduced to GREENGIASS an unknown

; Soviet Agent in Jamary, 194S. ' ' .

AT TR R TR T LI e ey e, NI St U e i
R R MAX J{ PRINTZ advised Special Agents JOHN W. IEWIS R
CHARLES P. SILVERTHQRN that he was unabls to recall that DAVID GREENGIASS
.7 Dhad had a furlough from the Army in Jamuary, 19L5. MNr. PRINTZ advised - -
‘. that dnring the time GREENGLASS was in,the Army, that Mr. PRINTZ had owned
8 1933 Oldsmobile which he sold about 1946 or 1947. Mr. PRINTZ said that %,
: during all of DAVID GREENGIASS' furloughs from the Army, that GREENGLASS . .
had had a key to the Oldsmobile and was free to use the car any tims he ... . .
- desired. MNr. PRINTZ also said that DAVID GREENG never asked specific - -

v
-

.. permission to use the car on any occasione: . - v i

-

o feem ®

S DAVID GREENGIASS, adwted that he fs una
over having heird ‘the nane wmmm

1.

] BT IRECESS ORI i S h.: oo b <y
e DipE YTl i IAVID GREENGIASS advised that while he Was.connected’
* with Pitt Machine Products Company, Incs; (OSCARSSTETNER hdd asked him &
make some sewing machins parts for STETNER.. SIETNER 1ived with a family

.08 Third or Fourth.Strest bétwesn Avenues A snd B,.New York City, and had
- @ little Space.in the office of's: printer near hig homé where STETNER. '%...x
_Ime & lathe. STETNER Was a good machinist and had beeh an engineer in ’
~ Austria. STETNER served in the Austrian Armmy during the first World War
and was employed by the E. W. Bliss Company doing defense work during
World War II. Subsequent to World War II, STETNER spent all of his money

trying to perfect a sewing machine, but was unsuccessful in this, inasmich

‘_l.:;‘ e
oy

T -

e




mxs'rmrm: PAGE (CUNT'M

as he died a.bout 19&8. GBEBGIASS advisod that STETMER was anti-Conmmnist
but that JULIUS ROSENEERG liked STETNER and allowed DAVID GREENZLASS to
do some work for STETMER, although there was no pmfit for the PJ.tt )
hachi.ne Prodncts Companw S S R SR

.4-

T e DAV}D GBEENGLAss ﬁvised that YEISEY legnlly cha.ngod
his nama’ from EENNEISKY, and that he is ‘the owner of Coil Winders, Inc.; ?
;n Brooklyn. GREENGIASS advised that Coil Winders, Inc., 13 a large firm -
“having a 1arge number of coil winding machines. GREENGIASS said that both
.~ the G & Re Engineering Company and the Pitt Machine Products Company, Inc., '.

-..did work for YELSEY'S firm and this £irm was one of Pittis better scurces .

of business. GREENGIASS advised that Pitt Machine P ducts Company, Inc..,

had produced coil forms as well as a radar aerial for Coil Winders, Inc.

DAVID GREENGLASS said that he met BEN YEISEY through JULIUS ROSENBERG about
- 1946 or in sarly 1947. ROSENEERG told GREENGIASS that he had gone to school. .

with YELSEY and that he considers YELSEY to be & good fellow, although he |

S is not political. GHEENGLASS said that he interpreted this remark to mean :
T thet YELSEY is mot a Commnist. - GREENGIASS advised that ke also believed - . °
= :%. . that JELSEY may have besn {ULIIIS ROSENBERG'S aupervisor in ,the Signal Corps. &

L According to GREENGIASS, the busihess obtained by his compa.ny from'Coil = 7:

Winders, Inc., amounted to about $800 per month at various times, and said
" that the Pitt Machine Products Company, Inc., had been able to make a profit
from this business, GREENGIASS advised that he regardl YEISEY as 2 fine man -
and feels that YEISEY would not. uit.hhold infomation 'in his possess:.on conceming
ROSENBE'RG : :

B
K

)

RIpT T

s
!lll‘t

L o DAVID GREENGIASS advised that the Gordon sting lachine = = -
' _;company is bgtter known as the Unity Sewing Machipe Company and is now emt 5iiva..
-@f business. ; He advised that the Uity Sewing Machine Compnny #as headed
a7 by & man namsd GCRDON who Was ‘#1so the owner qf the King Sewing Machine s
S 5o ﬁompa:w at 25th Stroe“t. and Broadway, Eew Iork ;" and t.hat TEINBERG .
Wzs the saleamn rox: thp Unity S Machine. COmpany GBEENGIASS was 'una le
&0 furnish’ the first names-of either{GORDON or. STEINBREG. - GREENGIASS %~ ]
N g duised “that the Tnity™ Semg Machi Compmy ‘supplied parts to the K:Lng HEE
Sewing Machine Company and that the G & R Engineering Company made some plate
knives for the Unity Sewing Machine Company but lost money on this business
because Unity did not want to pay a reasonable price for these parts, and
also because this company did not want to pay for the product until the ultimate
sale. CGREENGIASS advised that STEINBERG is head of the Bewing Machine Dealers
Association in New Y,rk City and is also a Republican district ceptain.

. -3 -

@




aa'that STETNERRG 1e’ reptr!'.ed £5 b3 s slcse friond o ‘the

¥ " racketeer GOHDON. GREENGIASS ‘is .of the'opinion that there 1s mo i

_ _ relation between ‘MXEI GGHDON and the GORDON llhb operates the m Se‘ling el

Mach:l.na Compa.ny

DAVID GREEI\I}LASS advised that the G. & R-

"‘"-'. I.\-‘."

Engineering

COmpmy, about 19&7 » had & contract with the Universal Imggage Company on*
13th Street, New York City. -This contract called for the production of
- some dies for a machine to punch holes in plastic luggage handles,: He -’
adviaed that the G. & Re. Enginsering Company ‘was géfrauded on this contract
; _"; and got only $300 for it, although it cost G. & B. much more than that to + .

buy the machinery to make the dies. GREENGIASS sa

that the President of "

‘the Universal Luggage Company was an old man named ICHEIHEIMER, -and that
e the foreman of that company was a relative of EICHELHEIMER, whose name is- - o
‘unknewn to GREENGLASS. GREENGIASS was of:the. épinion .that the. comtract® —=..= 7
with Universal Iuggage Company was obtained by JULIUS ROSEMEEEG s possibly

through & canvassof the neighborhood in order to obtain business.

-

GREENG IASS -

said that he knows nothing significant concerming the ideological views oI'

| Ty B photograph of RAYM

\

i,

DAVID GREEML!SS i.s of 4

o e

GRENGLASS advised tha
INKSON, a as Israel

-t

© the mambers of 11'.he Un:l.ver al Luggage Company.w» i o ._:-.:.,4 ~-_--‘:*

e

»e
an

1.‘—,

ithei' the names nor "the
i son, are familiar to hin.

Al { L
oplnion that one of .JrU'.E.IU’S

ROSENBERG'S espionige contacts may be "PHIL"{SALAFF. ‘ROSENEERG told - -~
GREENGIASS that "PHII® is an electrical ergineer, who is a member of the .
FAECT, and that ROSENEERG has & high regard for "PHIL", who is agreeabla to

s osmam's political views. GREENGIASS said he believed that ROSENBERG
s GREENGLASS advised that about

have also known ®PHIL® from college.-

19 7, JULIUS ROSENEERG made a trip to Connecticut, ostensibly to get
business for the Pitt Machine Products Company, Inc. S )
- BOSENBERG 1:014 DAVID GREENGL!SS that he.had besn in ‘touch ‘with "HIIIE R };5;3 =g
*who was the ‘purckasihg agent for a plant in Gonmcituct. which had war contrécts. o
<, BOSENEERG Pold GREENGIASS thaf the plant had # big machine shop and experimental 2
" laboratory. Cne of the“pl-oducts made in theé plant Wiés récording ‘tape for.: ol
. sound recording. The tape was made of paper or fabric. .
% in ®PEII?S% plant involved the uss of an endless copper belt.  WPHIL® and

Upon his return,

One of the processeal ,_;

ROSEI\BERG had discussed the poss:.biln.ty ‘of Pitt Machine Products Company, Inc. »

T e s P SR ey o TN R T I RET
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*. of their  prosducing steel reela for SALAFF'S firm. These reels were to be J: :

- thicke The Pitt Machine Products Company cdid not have the equipment to

_7 .

" college, had become active on the campus of that college in the Progzessive \

o advised that he had no :hzrt.her information régarding f th‘ iden 'W of this man.

e
L A e
'

4

¥ el maisTRATIvE PAGE: (com'_z o L

taking a contract to connect the endless copper belt by brazixg or welding.
DAVID GREENGIASS made soms tests in regard to this possibility, but found
Pitt's machinery to be inadequate to handle this job. ROSENBERG was.able
to contact YPHILMP at the latter's plant by calling the New York Office,
where his call would te connected with the plant in Connecticute DAVID §
REENGLASS met ®PHILF SALAFF omy, one occasion when "PHIL" came to Pitt &
. Machine Products at New Yark City, apparently to contact JULIUS ROSENEERG.
“At-that time SATAFF discussed with ROSENPERG and GREENGIASS the possibility =

similar to those used for moving picture’ film, but wete to be used’ for _ :
recording tape. The reels were to-be about 8" in diameter and eight - nﬂ.linten

produce the reels and never did do any business with SAIAFFI!S firme.. On-~

one occasion, ROSENEERG told GREENGIASS that he had visited at "FHIL'S"

home in Comnecticut, and GREENGIASS was under the impression that ROSENBERG
said that SALA®F had bought an old house which he had remodeled. GREENGIASS
was unable to recall the name of the firm by which SAIAFF was employed, - )
but after a review of New York Telephone Directories, he was of the opinion R e
that it might “be Audio Devicea, Inc. » oF chtogranh Products, Inc. " i

el ii’_:.f ;f DAVID Gmmmss advisw that JULIUS. Roszm hagf po1d”
hj.m that ona of his espionage contacts, 'Who was a research mam.at sofe Ohio’

' Party campaign for HENRY WALIACE in 1948. ' When ROSENBERG heard of this , PR

told the man to discontimue his activities in progressive politics. \ T

. told ROSENZERG he would rather participate in politics than in espionage ’ ¢ TR
... but nevertheless, he complied with ROSENEERG'S instructions. GREENGIASS . i 4; -

—— . . Fmm e a m i e e g s - S ey o g T I £ g YT S | mpt = Ve e em e oy mbem s S4r g e o e et
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S ADIENISTRATIVE PAGE (com'ln} R ok

.. DAVID GREENGIASS stated t.hat while he was incarcerat.ed
at the Federal Detention Headquarters, 6 West Street, during the summer , . S
of 1950, he had talked with Doctor LOUIS , Who was also incarcerated . I LT
there in copfection with his activities with the Joint Anti-Fascist ; :
Refugee opnittee. Doctor MILIER told GREENGLASS that he is acquainted .. .
with NOVICK, who was formerly the proprietor of Electronics Corporation .

-, OF Aperica. Doctor laL‘LHER also told GREENGIASS that he is well acquai.nted carel
* with the. doctor wha .developed the' “encycliograph for the- Rlectronics Qo:poration

.ot Amenca., According to GREENZIASS, Doctor UTLIER said that NOVICK'is - .. ..o .. -~

" now renting a laboratory in the vicinity of Dyclman Street in the Nashingtoﬂ R
Heights Section of New York City. GCREZNGIASS does not know the name of T
this laboratory..

- B T P, ot e s PP : EEC S, P . . .
. 5 B . : w, PR T A T S Y

DAVID GREENGLASS advised that a photograph of_ ALEERT
Xﬁlzﬁ,.obtained from the records of City College of New York, is not
e

ntical with LER, who was employed at the Los Alamos Atomic Bomd
Project. DAVID G LASS was unable to identify a photograph of PAVEL .
TVANO ' _ ' ’ g ‘
oL, P ‘\ T ' - ',._..",,._- ’ "q‘,‘. s uﬁl‘;‘ >_ -l

EHooh

S % . ‘The .following individuals, who. were contemporanea SR
o! JULIU§ ROSEHEERG at the City College of New York, were unable Yo. furnisl'r Oy
" any infomat:.on concern:l.ng 'DAVID GREENGLASS or RUTH GREENGIASS o , L

- TAWRENCE BERG, 202 Albemarle Road, B:rooklyn, Nevr York,i
_ interviewed by Speclal Agcnt. JOHN A. HARR.DK}’“ON. ‘.

" DAVID I. BREITZER, 186 Tompkins Avenus; Brooklyn, Net rprk, C
_'taterviewed by Special Agent LESTER O GALIAH.ER. A ST

z ": y_ike Sncceéq, Ne‘!‘ Yort, &
: ‘"ﬂ.terviewed by, Special Agen

Tateretened by SA FLLTAY A m, poattapatl vt

ABE FEDERING, 1479 uacombs Road, Bronx, New York, ' i
interviewed by SA MARTIN F. CAREY. : o
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.:_ interviewed by SA ROBERT w. conomt. s

ADMINIS‘I‘RATIVE PAGE (DONT'DI

EENHY ROEERT KA.IMUS, 24403 Ocean Parkway, Brooklyn, - - -
interviewed by SA ALEXANDZR C. BURLINSON. . o

- DOMENICK LIBERATORE, 222 East 92nd Street, New York Cit.y,
_interviewed by SA RICHABD E. ERENNAN. : )

ISRAEL METH, 612 Marcy Avenua, Brooklyn, i o
interviewed by SA PAUL J. BIASCO. ;7 LT

“ LOUTS R&TTNER, 100-10 67th Road, Forest H:I.lls, Hew Iork,
~interviewed by SA (4) MARTIN J. NcGUTNN. '

JOSEPH UTALL, 378 Scarsdale Road, Crestwood, Tuckahoe, New York,
interviewed by SA JOHN M. STOLZENTHAIER.

. EDMARD CHALAMONSKY, 52 Woodland Avenue, Greatk:.lls, Staten Island, 3
interviewed by SA E. THEGDORE ‘-HEBB-

AIFRED ENGEL, 3070 Hull Avenus, Bronx, Net York,
:mterviewed by SA MICHAEL J - McDONAGH. 2

leonn E. Fummm, 1438 West 116th Strest, New York cu;r,

interv:.ewed by SA MICHAEI. Je l(cDONAGH. ' _
 TRVING GOCDAN, 1546 Selwyn Avemus, Bromx, New York, - .
intarviewed by SASMICHAEL J+ UcDONAGH and JAMES. T. O'ERIEN:

HENRY I. mmm, 120-56 233rd su-eet, Cambril. Heights, mr, :

" ARVO ) ADOLEF IAHTI, 1187 Woodycrest Avnnue, Bronz, Newfork;
"interviewed by SA ROBERT We COHOIAN. - - . i &stmi - 2.

MELVIN TANCHEL, 1420 College Avenue, Bronx, New York, :
‘interviewesd by SA FRANK P. TN‘.L'I.I.'x:‘.T’.[‘E _ , S

VINCENT WILLIAM WITKUS, L38 Scarsdue Road, Crestwood, New York,
interviewad by SA FRANK P. WILIETTE.

-7 -
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ADHINISTRATIVE PAGE (CONT‘T))

NOLAN T. WOLK, 1411 Avenue N, Brooklyn, New York,
interviewed by SA (A) MARTIN J. McGUINN.

EENJAMIN ZUCERMAN, 1302 Tumer Avenue, Wanamassa, New Jersey,
_ interviewed by SA FRANK P. WILIETTE at 55 Beach 67th Street,
s, Far Rockmy, New Iork.

f’!:: 5 ‘:1 5‘7 . .'1* : . ""3‘-; ,‘::‘:I-, .
. “NICHOLAS wmom, 37hh 6131. Street, w'oodside, I.ong Island, BEREI S
: mterviered by SA ROEERT W. COHOIAN. - - ™. L

PP it F ¥

JOHN J - BRONEILY, Jr., 2168 35th Strest, Qu.eens, Ne' York,
interviewed by SA T. SCOIT MILIER _ -

10UIS A. GRANDIZIO, 2175 Washington Averue, Bronx, New York,
mterviewed by SA EDWIN Re TULLY.’. o . ) ]

" JASPER JAMES OKRENT, 67-554 l93rd I.ane, Flush:.ng, New York,
.-,-._-mternewed by SA JOHN X, COLLINS. - . .

- ‘5: -t ..,,,-,,
X

' 1:,'.:_u0NROE EIRRMN’, 220 East 35th Stmet, Brooqurn, New Iork,
. _interviewed by SA ROEERT I.- SC‘-IWARTZ. : 7 ,

HOWARD W SCHI.OBOEH, 2h Meadowood lane, Roslyn Heights, NI.
interviewsd by SAs A. ROBERT SWANSON and JOHN P. DAIEI. ' X

" . GINO FRANK SQUASSON, 108-67 38th Avenus, Corona, New York,
CUR intarvimd by SA J. EAROID Gmscocx._ oo .

......

mcn GRIF’FENBEH}, ‘1290 Ocean Avenue, Brooklyn,\ Nevr rork, .

'-interﬁ.eud b;g' Sl RAYMOMJ J. RUCBI.-

hod : .- ".‘"
- ..’- win-t ,,'r .

'"mm MTISTETN, 19k Shedelier Avenus, m-ooklyn,‘ aw York,
-_,‘intervimd by SR FATMOND P, WIRTH, RPN, t;'.:

DAVID H. PESSIN, 2135 Wash:i.ngton Avenue, Bromc, New Iork, P
interviewed by SA VARRO L- RITTERo : ' ) 7 X
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interviewed by sa ﬁmonom-: G- KIRSCHMER. = = % R
. FB.ANK TENENBAUM 55 Plymoutﬁ Roa.d, Great Neck, New York, N

" BERNARD LINDER, 172 Crotona Park East, Bronx, New Iork,

' JAGOB'ROSENBIATT, 15 Stratford Road, ’;amoklyn, Nen IOrk,
; ', interviemad by 5 JCBE.PH Ce WALSHa3 . o

'-‘::.“ # C. . % ) v}\ . ) . ‘ . . ‘.:-A-.i_‘)., 5
mumsmwm PAGE (cou'r'n) S
IE.S‘I'ER AXSMAN, 612 Rockaway Avemte, Brookly'n, New York, . -
interviewed by SA JOHN A. HARRINGTON. _ T
JACK KRITZ, 196~05A &5th Crescent, Flushing Meadows, New York, '
interviewed by SAs RIGHARD T. HRADSKY and CHARIES P. SILvmqomh
T BNIO IEHTONEN, 939 Dawson® St.reet, Bronx, New York, =
g ‘in'berv:.eted by SA RATMOND J. RUCKELw 0 . 0 R -
. _;, . - T .

interviewed by SA CHISTER J - GUSTWSKI. - :

STANLEY IEST’?R ROSENBERG, 119 Wooleys Lane, Great. Neck, New York.

ANTHONY RUFOLO, L0 Prospect Park West, Brooklyn, New York,
interviewed by SA JAMES T. O'BRJEN.

JACK SHAPIRO, 352. Hinsdale Street, Brookly'n, New York,

interviend by SA JOHN M. COII.INS

GIOVANNI F. MAROTTA, 751 Union Street., Brookly'n, _
interviewed by SA ANTHONY P. IITRE'\ITO. :

SEYMOUR RARINCWITZ, 221—-03 B 67th Avenue, Bayside, New York, o
1nterviewed by S& VINGBNT J. ,CAHIII.. )

":‘r v.- i -.‘,. -

-q"'"
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: W:l.ll follow anﬁ report results of prosecutive action -




The Confi.dential Inrormautu. mentioned "1n t.he roport .
at Ner Iork, New Iork, 1.9 .

of SA JOEN We zims, dated Decenber - 27, 1950,
identified as follors- RS I : : K

contacted by SL D. Fe O'CONNGI
_ber 3, 19500
T T




There 1- attach-d horoto for Jour mhmtioa one cow
of the report of Specisl Agent ¥, ‘.Rnhn Paxman datod Decenber 19,

19500tchica¢o,mimh. - | L
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FEDRRAL BUREAU OF INVESTIGATION

' e AR OBREL s e 65335 e
: - " Report made at Date Emog Repart made by
: 312/20,29 BRENTON S. GORDON
BosTOH 1/6/51 1/2/51 N8
Titles [ (D | Charactepr
(, SUBs ias, ' { R
T bl IgGTE -
& .
Synopsis: , ' ADMINISTRATIVE REPORT - ' \ ¢ /
| , GTCTES * Badkeround infermation concerning VICTOR S. WEISSKOPR L ~ /
'-.-;_;_.-,-.*R'-i'-"f‘_,'_,'ﬁ_..ﬂ set ferth together with fragmentary data received 2 -1
T E&?’.??:_T-\iu":’:‘;ﬁa confidentlal infurmants concerning seme of his activifies

,OYISED BL = and associations. No recerd Bost ces concerning
oL1F (9) ;W other suspects, Class. & Ext \By/3P- & B77/mA

= RUC = Date of Review 1

: . ’ 143
DETAILS: 'fhe indices of the Beston Mvision were checked with a
reference to the persons suggested as suspects in the .

h was discovered

referenced report and no informati

. TIO8 cogu!m additional to at already in pesgéssion of the eof ce of
mﬁ;"{‘;“&mﬁﬂ“ origin. Clasiffied by 3 Imw
ExCEPT WHERE SH VICTOR E¢’ WEISSKOPF lassify on: ORDR Jallblgb

w ) The 174l issue of "American Men of Science," Lancaster,
h ‘ ‘(a Pennsylvania, contains the following biographical data
( vy (o concerning VICTOR F. WEISSKOFF: ' :
. &GV, ’
y.”l He was bern at Vienna, Austria 9/19/08; received FheD. _
\V M’ from Goettingen University in Germany in 1931; was & re-
search asgociate at the University of Ber from 1931 to
2K 4 1932, WEISSKOPF was a research associate ‘at the Universit;
N of Copenhagen 1932-33 and at Zurich Institute of Technoleg,
3»“' v AV from 1933 to 1936s He returned te the University ef
M ™~ Copenhagen for the scholastic year 1936-37 and then becane

PIE: TROYED 888ociate professer in the Department of Physics at the
COPIES DRSTRO Univer/sit.y of Rochester, Rochester, N,Y, in 1937,

_ 3- btexgz:erque {65-19)

; 1 « New York (infe) (65-15255)
1 - 8an Franciseo (infe) (65-415
1: Iwﬁ?nﬂ%%ﬁ%ﬁﬁ"? 1nfe)

COPY INFILE - 4, woiommicmsdls, o

e
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He fomained in that latter post until date of publication of the
biegraphy, 19Lk.

The same biographical journal reveals that WEISSKOPF is a specialist

in Theoretical Physics, Nuclear Physics and theories concerned with

(1) Elementary Particles, (2) Radiation and (3) Spectral Lines.
WEISSKOPF was employed at Los Alamos as previously indicated and sinee
cessation of his activities with MED he has been and is now empleyed

a8 professor of Physics in the Laboratory of Nuclear Science and En-
gineering at the Massachusetts Institute of Technology, Cambridge, Mass.
His current residence address is 6l Grey Ste, Arlington, Mass,

Boston T-1 of known relisbility learned from

WEISSKOPF has been the Subject of considerable investigation at Boston
under the Atomic Energy Act and Internal Security - J.classific ations,
From these uiries the following is being neted; .

mnas}j{ of Cornell has stated he first met WEISSKOPE in 193k at
Cepenhagen when beth were consulting with NEILS (NIHLSY BOHRe Their.
acquaintance at the University of Rochester, was renewed in 1937.

BETHE regards WEISSKOPF as outstanding in the field of Theoretical
Physics and claims the responsibility for having had WEISSKOPF named

as Asste Director of that particular division at Los Alamos,

BETHE has stated that he had discussed politics with WEISSKOPF on
numerous cccasions and regards WEISSKOPF as a political moderate, an.-
anti-Faseistyan anti-Communist and loyal to the United States,

Professor I.I. RABL of Columbia has stated that WEISSKOPF was borm

of well-to-do parents in Vieana but moved to Denmark with the advent
of Nazisme RABI described WEISSKOPF as having been & former assistant,
to BOHR at Copenhagen and prior to that as assistant to one Professor
POIDES at Zuriche RABI has stated that while WEISSKOFF was in Europe
he had visited the USSR and as a result of his visit had become anti-
Communist and anti-~Soviets

JOHN He MANLEY, Asscciate Division Leader at Los Alamos has described
WEISSKOPF as a liberal politically and as a strong advocats of world
goverrments MANLEY has stated WEISSKOPF at one time expressed the
opinion that Russia and the United States could function together but
doubted WEISSKOPF still held to this views MANIEY further advised

- TonAleRET
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BS 65-3335 - Top MET

that WEISSKOFF originally advocated the world wide dissemination of
scientific data butr . in recent conversation with him WEISSKOPF in-

dicated he had even changed his opinions along these lines to a certain
extente

MARSHALL G. HOLLOWAY, HERBERT I. MILLER, both of Los Alamos, were
" interviewed and recommended WRBISSKOPF faworablye

(It is noted the foregoing interviews occurred in 1947-48 in connection
with the described investigations and do not reflect recent investie
gative effort. '

Boston T=l has furnish

Boston T=2

on published a news story under date of 10/15/48 re-
a "Committee on Loyalty Problems” had been formed by
the Federp@ion of American Sclentists and that among the members was

has aévised of a

/'t'_ i

T b
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. 'ﬁodon Tw2 advised

C)y b/

Subsequently, on 3/30/L9 WEISSKOPF wrote a letter o the editor which
was published in the Boston Deily (lobe of that date, In the letter
WEISSKOPF censured the State Department for having derded certain '
alleged Communist sympathisers from nations other than the USSR, entrance
visas to attend the sbove described confecrences It was WEISSKOFF's
contention the action of our Statd Department in this regard was some-
thing to be expected in Russia but not in the United States; that in
denying freedom of speech to those with whom we disagree we were vio~ .-
lating the principle of free speechs e .

L4
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s

and 1-3 reported

WEISSKOPF was interviewed by Special Agents FREDERICK M. CONNORS and
RICHARD W. on 3/11/50 at his omn office at MIT, WEISSKOPF wag
interviewed concerning his knowledge of the associates and activities
CHS whose identity is known to the Bureaus

3

WELSSKOFF stated that he first'met FUCHS at Los Alamos some time
during the early part of 194k, WEISSKOPF asserted he had a considerable -
contact with FUCHS on a professional level in connection with thedr
mutual work at los Alamos and further he had attended numerous social
gatherings in company with FUCHS and others but he could not recall the
details of theses . -

WEISSKOPF stated some time in 1947 FUCHS contacted him in his home at
Arlington and thereafter WEISSKOFF visited FUCHS at the home of FUCHS!
relatives in Cambridge, Mass. WEISSKOPF noted that FUCHS had worked
with a different group of theoretical physicists at Los Alamos than had
hes WEISSKOPF declared he had gained the impression that while FicHS
was not rabidly "pro Russian®, he had shown a disposition to favor to
a limited degree the Russian government, WEISSKOPF stated at no time
did he suspect FUCHS was a Commnist or ardent supporter of the Soviet
Union howevers It was WEISSKOPF's opinion FUCHS could best have served
the Soviet Union at Los Alamos by informing them as to what scientifie
efforts should be ignored in the development of an atomic bomb, thereby
saving the Soviet Union and 1ts scientists considerable time,

WEISSKOPF further volunteered the tpinion FUCHS could have » by delivering
a relatively small mumber of pages of memoranda to the Soviet Union,
enable that country to have quickly gained intimate knowledge of the
construction of the atomic bomb, WEISSKOFF stated he was completely
shocked by the revelation that FUCHS had been a Soviet spy,

o TOP sacﬁff
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¥r. FRANK E, CUNNINGHAM, President of the James Cunningham & Scns

Mfge Coey 13 Canal Street, Rochester, New York, on 8/3550, advlsed

the Buffalo Mdvision he had been acguainted with WEISSKOPF since
approximately 1938, when WEISSKOPF was at the Undversity of Rochester.
CUNNINGHAM stated based upon personal conversations of wiich he hag

an admittedly non-specific memory, he was of the opinion WEISSKOFF

was pro-Russiane It is noted, however, that CUNNINGHAM could not
specifically attribute any remark to WEISSKOPF which would substantiate

CUNNINGHAM's opinion and further that he did not spell WEISSKOPF!s
Surname correctly,

= REFERRED UPON COMPLETION TO THE OFFICE OF ORIGIN -
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REFERENCE:

BS 65-333§
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CONFIDENTTAL INFORMANTS
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by b

and T-4 were contacted by the writers.
bi

E?po;-;o of SA J. JEROME MAXWELL at Albuquerque dated
Albuquerque letter to the Director dated 5/18/50, copy to ' % -
Bostone )
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i xmnmmcm
%tnxrﬂﬂw{?lm ‘
HERES wmm TSR | S

mmmmm- mmmm.mmmumumm The B
S Boocton Division opsnad this ease a8 sn auxiliary office oo March
Qmetmammhswmuﬁma.mn; e
s, Supervisor RUILIP M. EREED watil July 15, 1950, sod, M. '_ ’
A B8 been wder the Supervision of Supsrvisor RUGEXE O o WRTHR, -

S mmuumuwummmmumma -
‘,_. ~ ... Rosadan agént who Allegecly vas to be used by dhe - . - -

Ruseians in in connection with atomic eneryy develoymants in i
the United States, J 4

.. A veport ef the Albuquerque Idvision dated Mareh 23, 1950, __.. =
_utmtaludtorlu to furnish a thumbnall sketeh sonseming \ [
wuspset VICTOR FRELFRICK'&FIBSKOPF mentioned in that report. o

,Alboquerqus also submitlel & weport dated April 28, 1950, sstting... <
b ig&oﬂimwmt&wmw%m:d@mm P
LA 8 M i PR ] ¥ .. —’

a S~ TR e

%y le\ter of My 18, 1950, Albutudrqus requested Deetcm and - -
stir 0¢ios to shecy throun Wair taioes T ames ai ™
suspects set out in the report of April 28




- - knowledge of his baskgreund and sotivities due te information sudb-

- © - deadlines. - - -- : T e

20 7T agend 48 oopl.lnt o 'the impertance of thie sase ané'will endesver -

L

T R ‘._'-'“.-,- LAk 5

_ to tln m GOI.D '!msr AL group- The nin purpm of u-
- gtant’ 1moupumi - to identify the unknown subjest. .The A\lbuquu'qut
Office made VICTOR F ) WEISSKOPF o suspeet in its report of Wrch-28,
1950, as indigated, ilhuquerqes st that tims having as sdutttedly
limited knomledge of W2ISSKOPF's beckgremmd and sotivities. wRISS-
EOPY was, however, interviewsd as s witness im the °"FOUCASR® by the
Besten Offiee upen Buresum instrugtions, the Bureau having complete

» .. - wit¥ed by the Bostem Offiee 1 the maim ease ﬂlo - !!BISSIOPI, is co
' 'uol lutﬁ 1.\ Ql(ih Y A )& ’ & . ;.-,.!“
oy YT

7 te afford A% imvestigative attontion, togothor with the imvestigas
4 tien of similer tno onses upcn ‘hi.h the Bursau has uho o:t.hulhﬂ

Sup-mur l. G. mnm. - 3imes Januvary of 1980 the Agent towhom = / &
, . +this case is assigned has been oomtinuelly = =
T uld uuphtoly mwiod in the investigatiom of espionsge, LO® and o~
5 sasurity cases iN which the Bureau has sef desdlines deesuse of 1 ot
i pendismg prosecutive sotien and Comgressionel hesrings. 1t has nok
beea pessidble to reassign ceses from this igent to othor ‘Agents om -
the Seeurity 3quad inasmuch as every agent oa the squsd is in a
simlar situwstion with referenee to case load, Agent GORDOT hae
. been inatrusted te afferd thiz ecase prierity atteatiom 1in view of
, it. hulqmw ll‘ '111 sd:llt l nport by Dcooﬁcr 80 mxt.

4t P

-

" Y :snf RO 3 ‘ Sn " ToEmA
' spoem Amt in Charp J . l. rmm m- cau whould hnve en .g;luu x\i'
R T, " e r-r m .Nm\tl 'tmmt ‘ . ';.:.“"-

rq;on -m e tnhitm Ily ﬂcmbc 30, 1950 and the casé closely " °

supervised to mm 1& boin; omiltlmm hl‘ouqbt tq l logiecd




- O_ﬂid‘e emor%dum e UNITED s*rx%s GOVERNMENT
ro s Director, FEI - : DATE: J;nu.ry 19, 1951 )

7 SAC, C};ioago‘

sﬁnjncrz DAVID‘:gREE:NGLASS w.e.8 ALL \NFORMA“ON(.CO?‘?{?‘NED
Befite -590 HEREIE UHCLASSI o

Bufile 85-59028 | DN{ i L

Rebulet l=4-51 requesting that THO INEBERG be re-interviewsd.

.’47 ,
' FINERERG was re-interviewed on January 17, 1951 by Special Agents
R WILLIAM M, O'ERIEN and W, RULON PAXMAN. At this time FINEBERG
2 denied that GREENGLASS or anyone else had at any time attempted
Tk to recruit him for the Soviet Intelligence S8ervice or for the in-
telligence service of any other foreign country. He stated that
3f any attempts were made in this direction they Were made in such
a way that he was not aware of it.

A signed statement was obtained from FINEBERG reflecting the above.
A report will be submitted in the immediats future.
WRP10C 3 356
65~3421 P
3‘ : 60 = u'buqu;rquo (#65-59) RECORDED ) 114 ’ -&2”5"7@ h
v § ~ A (fesoiczss)  NDEXED - DMy 9erzfyeens
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FEDERAL BUREAU OF INVESTIGATION

FormNo.1 "~

THIS CASE ORIGINATED AT New York rFoENO. 65-342]1
REPORT MADE AT DATE WHEN PERICD FOR WHICH MADK REPORT MADE BY .
ca'.rca&o; ILLINOIS - - |1/20/61 | 1/a7/61 - .- W. RULON PAXMAN ‘. WRP:VLS

SYNOPSISOFrFacTs:  THOMAS ALLAN FINEBERG states that meither DAVID - - &
... .+ . GREENGLASS nor anyone else at any time attempted, . .
to his kmowledge, to obtain information from him S
for or recruit him for the Soviet Intelligence Service
or the intelligence service of any foreign power. '

T R . mggmm CONTARED
con tmenoum gy QG0N T Ims

THOMAS ALLAN PINEBERG

THRAS ALLAN FINEBERG, who resides at 1746 West Estes, Chicago, Tllinois,
was interviewed at the Chicago Office by SA WILLIAM M. O'BRIEN and thse

reporting agent on January 17, 1951. A8 a result of the interview, the
.. following signed statement was obtaineds - TN )

. ; = c : -,> N f'-q-?:"
L T L st 0 cleage, i,
oL« . - . el . v - . "Jm. 17’ 1951 RN
"I, THOMAS INEBERG, make the following statement voluntarily

to WILLIAM M. OYBRIEN and W, RULON PAXMAN who have identified
thomselves as Special Agenta of the Federal Bureau of Investi-
gation. I kmow that I do not have to make this statement and \+f
that it may be used againat me in oourt. I have been advised :
_ that T have the right to consult sounsel. ¥o promises or threats
., have been used induce this statement, G e e L J
B VW

COPY IN FLIBOES $6 5159028+ 357 [RECORDED - 45 |

3 - New York (66-15255 :
3 | &X-125

3 - Chicago (1 Chicago file 100-19245)
PROPERTY OF FBI~THIS counns)(rm REPORT AND ITS CONTENTE'ARE LOANED TO YOU BY THE ré AND ARE NOT TO BE DISTRIBUTED QUTSIDE OF
AGENCY TO WHICH LOANED, - = o

'f‘{l.
¥




. , I b ; . s
'DLVID GREHGIASS 'lith whon I iu o.oqua.intod st Los l.llno'. !o‘ll ¥
;Mexice in 1945 end 1946 at'ne “time nskéd me' tq turnish inrormation
2, to or work £~pr the Sovist Intelligence sgrvica. :-1.am not aware .
7 “that any of &y ‘contacts with GREENGLASS wers intendsd by h:In to -
_'_:laad to xv recruitment for the Soviet Intelligence Servioé.

I A

-

- "Insofar as I hno! no one ever mad.e n.ny a.ttmpt to racrui.t me for R
" the Soviet Intelligence Service or for the intelligence service .=~ -
of any foreign group or country, I have never been asked for
olassified information of any type under circumstances which
~ ocaused me to believe it was intended for the use of a roraign
.tntallimoe nervice... woo, e e : : -
- _w..r iy Sy = A ; ,ar e T, ‘:,'.--;_.__
L34 ha.‘re read this fntatemnt oonaisting ¢f thid and two other pagea. T S
and its eontents are trua. I ha.ve mitia.led each pi:ge a.nd ogch AR
oorreoti.on. e . : N 2y B

T "W. RULON PAXMAN, Special Agent, FBI. :
N _ "HILLIA].{ M. O'BRIEN Speoial Agent, FBI-

. ‘ Sy o R -.r R .'-.
:ﬂ: o f,‘ "\ é "“_,‘ I _;;4' ‘*.“- SotEenTTey L
N j M, ", S : K«JV = ; g N

“*m UPOR COMPLETION ro m mzcm oF
ORIGIN

i
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was maint’:ainad and 18’
¥ perﬁa:l.n?u:g to this Sase

bein‘ _inciu,dog a7 the

f Roport of SA ‘II'. EULOH PAM datod Deoomber 19, 1950
at Chieago. Illinois. ’

- . - s m e = . . . N A Tt B ¥ aane < *.






w OV e RNy ARV

LN w o .
OIS R
i

.n.mmm_uw i,
-u@mmmmm

m
mu mmw uen«n x)

¢-u i) m
v.nehhm 3 BN
m fla ”ww

f

;

{

;
ey I, 19N

£

P e e

"—.*,Q:wfg 2.t -

W

VRO SR

R A NS

100~

-umm-mum .am
Mumm_mmm,mn iy

ety o .
I L LY T

i e in
R

——

A\
1ED

CoMT

ATION

RM

AL
HER

)

3

NFO

o

AL

|
R

F

LASSI

-

X)

WG

8

f

]

hd

i

‘jt?j.L{

Tt

¥
1

ks

-

%10

1

59

=

3l



- LY .
PR . ;
o bt -
- "~ i {.‘ f B
i

D e e ity e

e~

Rl



4.750(Rev. 4-17-85) -~ o
6 ‘ XXXXXX

FEDERAL BUREAU OF INVESTIGATION
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B Oﬂ?ce .Memo.“. vlzmz » 'UNITED sT ~ IGOVERNMENT

TO ~tDirector, FBI - | ' . DATE: January 20, 1851
@‘whsm, Chicago ' .

SUBJECT: DAVID GLASS, was.
ESPIONAGE - R
Bufile 66-89028
s .

e

Bucomarss oty mefs

Ny

- -r

Pk ' Rébﬁlet, Jenuery 4, 1951 which refers to certain changes which have
. A been made by the Bursau in the report of SA W. RULON PAXMAN dated )
December 19, 1950 at Chicago, Illinois. ,

The oopy designated for Milwaukee should read as follows "1-Milwaukee
(EnOlo (Info-)"o '

Paragraph 4, page 3, should read September &, 1949 instead of Septem-
ber 6, 1946. -

On page © the enclosures should read ™T0 MILWAUKEE" rather then "T0
THE BUREAU", 7The report referred to under Enclosures was transmitted ot
by this office to Milwaukes. - .

It is requested that the Burean fnd offices receiving copies of this
letter make changes in the report\ of SA PAIMAN asz set out above.

'. | Pyl

WRPs VLS j | Cr"
- 65=-3421

J‘ oc - New York (65"'15255; |
_ Albuguerque (65~39
Mi Iwaukee ALL INFORMATION CONTAINED
gf'?ﬂlﬂ g UNCLASSIFIED
Eilfe/s g /lmw
RECURDED=§1 ,_é_é:—g() o} agg T
o JAN 23 1951

W w

:'? 1

5 QFEBS 1981
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